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Lendoravad saavad kõrgepingeliini 
alla liikumiskoridorid
RMK ja elektri põhivõrgu haldaja Eleringi 
kokkuleppel saavad lendoravad Alutaguse 
vallas kõrgepingeliini alla kahes kohas liikumis- 
koridorid. See võimaldab lagedat ala vältival 
loomaliigil potentsiaalsete elupaikade vahel 
turvalisemalt liigelda ja laiemale alale levida.

RMK looduskaitseosakonna elurikkuse ja seire 
spetsialisti Margus Pensa sõnul tingis liikumis-
koridoride loomise lendorava senine 
levikumuster.

„Näeme elupaikade inventuuri põhjal, et Ida-Vi-
rumaal kaldub lendorav levima mööda suhteliselt 
kitsast maariba Narva jõe ja Peipsi järve ning 
elektriliinide vahel. Samas leidub selles piirkonnas 
talle asustamiseks sobivat vana metsa laiemalt, 
kuid ilmselt on üheks takistuseks just kõrgepinge-
liinide alune ala. Lendorav on küll suuteline maa 
peal edasi liikuma, aga lagedal alal on suurem oht 
langeda kiskjate saagiks. Seetõttu eelistab ta 
liuelda mööda puid, mis kulgevad elektriliini kõr-
valt, ja teisele poole liini metsadesse ta suunduma 
ei hakkagi,“ selgitas Pensa lendorava käitumist.

RMK ja Eleringi kokkuleppel on edaspidi 
lendoravate jaoks kaks asukohta, mis kooskõlastati 
Keskkonnaameti spetsialistidega ja kus kõrgepinge-
liini kaitsevööndis asuv taimestik saab püsivalt alles 
jääda. RMK kohustus on tagada, et see ei kasvaks 
üle lubatud kolme meetri kõrguse piirmäära.

Seda, kas lendorav liikumiskoridore ka kasu-
tama hakkab, näitab aeg. „Meie saame vaid tingi-
mused luua ja loota,“ tõdes Margus Pensa. Tema 
sõnul otsitakse lendoravate elupaikade ühendami-
seks lahendusi ka Soomes.

Projekti juhtpartner on Soome Metsavalitsus 
(Metsähallitus), Eesti partnerite tegevusi koordi-
neerib Keskkonnaamet ning lisaks on projekti 
kaasatud 13 partnerit Soomest ja viis Eestist 
(Keskkonnaamet, RMK, Erametsaliit ja Metsa-
korralduse büroo). Projekti põhirahastajaks on 
Euroopa Liidu LIFE-programm ning kaasrahasta-
jaks SA KIK ja kõik projekti partnerid. Projekti 
tegevusi viiakse ellu aastatel 2018–2025. 

Riigimetsa Majandamise Keskus liitus veebruaris 
keskkonnahoidlike ettevõtete esindusorganisat- 
siooniga Rohetiiger, et koos tõhustada metsandus-
valdkonna säästvat arengut ning edendada loodus-
hoidlikke praktikaid.

RMK-le pakub liitumine Rohetiigriga võimalust 
kutsuda esile suurema mõjuga muutusi loodus- 
keskkonna parandamisel ja olla riigimaade halda- 
misel suunanäitajad.

„Oma ülesannete täitmisel hoolitseb RMK ligi-
kaudu 25% Eesti maismaa eest ning rohepöörde kon-
tekstis on selge, et nii suure maa haldajal on mõistlik 
olla Rohetiigri tegemiste ja mõtetega kaasas. Oleme 
motiveeritud osalema nii kitsamalt Rohetiigri maa- 
kasutuse teekaardi koostamisel ja selle elluviimisel 
kui ka laiemalt tasakaalus majanduse plaani loomi-
sel,“ sõnas RMK juhatuse esimees Mikk Marran. 

RMK liitus Rohetiigriga

RMK järgmine veerandsada: 
mõju looduskeskkonnale 
olgu võimalikult väike
Kuigi riigile kuuluvate maade 

eest on keskse juhtimisega hoolt 
kantud juba Eesti Vabariigi sün-
nist saati, täitus Riigimetsa 
Majandamise Keskuse loomi-
sest tänavu veerand sajandit. 
Kes minevikku ei mäleta, see 
elab tulevikuta. Juhan Liivi üks 
kuulsamaid mõtteteri passib 
hästi ka metsandusse.

Selles Metsamehes on mõned 
lood kantud soovist anda lugeja-
tele laiem pilt: vaadata põgusalt 
tagasi RMK senisele tegevusele 
ja õnnestumistele ning heita  
valgusvihku lähiaastate eesmär-
kide täitmise jaoks ees seisva-
tele muudatustele.

Mets on loodusvara, mida 
tuleb elukeskkonna alustalana 
hoida ja majandada. Kui seda 
targalt teha, siis ei saa mets kunagi otsa. Metsa  
taastumisvõimet teadlikult suunates saab teda kujun-
dada just ootustele vastavalt.

Eri aegadel on nii Eestis kui ka lähiriikides metsa 
pakutavaid hüvesid kaalukausile seatud vastavalt  
sellele, missugused on ühiskonna ootused ja vajadused. 
Ka RMK ülesanne on vastavalt riigi ootustele koha-
neda ning pakkuda metsanduse eksperdi ja eeskujuna 
paindlikke lahendusi. Praegune ootus on, et metsa kui 
ökosüsteemi väärtused oleksid varasemast enam sihina 
silme ees.

Selle fookuse oleme seadnud ka oma uues arengu- 
kavas ning oleme tegemas muudatusi, mis meid sel 
teekonnal edasi viivad: töötame välja ja võtame kasu-
tusele metsade ja maade ökoloogilise seisundi hinda-
mise indeksi, liigume suurema segametsade osakaalu 
poole, hakkame raieid paremini loodusesse sobitama. 
Oleme juba lõpetanud uuendusraied piiranguvööndites.

Metsa majandamise ja looduse kaitsmise vahele on 
Eestis tõmmatud praegu üsna ranged piirid: kus lõpeb 
kaitseala, algab metsade majandamine. Seejuures on 
need piirjooned pidevas muutuses, sest kaitstavad alad 
kasvavad igal aastal senise majandusmetsa arvelt.

Iseküsimus on, kas piirjooned looduses peavad  
ka tulevikus olema seatud selliselt, et on kas must 
või valge. Ühel pool joont toimetamas looduskaitse 
ja teisel pool metsamajandajad: üks pool ajab  

kuivenduskraave kinni ja 
teine hoopis puhastab neid. 
Usume RMK-s, et loodus-
kaitselisi eesmärke annab 
tulevikus majandatavates 
metsades saavutada, ilma et 
neid tingimata range kaitse 
alla võtta.

Loomulikult on seda vaja 
veenvalt tõestada ja konk-
reetsete indikaatorite abil 
näidata, et metsa on võima-
lik majandada nii, et metsa 
ja maa ökoloogiline seisund 
laiemal skaalal oleks võima-
likult vähe kahjustatud.  
See töö ja usalduse võitmine 
seisab meil ees.

Metsanduses saab muutus-
tega alustada uut metsapõlve 
kujundades ning silmaga näh-

tavaid tulemusi tuleb oodata enamasti aastakümneid. 
Laiapindsed teadmised parimate valikute tegemiseks 
on RMK-s olemas, kuid praegu RMK struktuuri- 
üksuste vahel hajutatud. On oluline, et kaasaksime 
looduskaitselise kompetentsi juba metsatööde planee-
rimise käigus.

Et metsa on vaja jääda majandama, selles ei kahtle 
ilmselt keegi. Inimese sekkumine ehk metsakasvatus 
tagab tootlikumad, tervemad ja elujõulisemad  
majandusmetsad, mis on säästva metsanduse aluseks 
ning aitavad lisahüvena leevendada ka kliimamuutusi.

Kui puit on kvaliteetne, saab sellest valmistada  
kliimasõbralikke, pikema elueaga tooteid ehk süsi-
nikku kauem ringlusest eemal hoida. Puiduvarumisel 
alati kaasneva vähemväärtusliku materjali suuremal 
väärindamisel on vaja astuda Eestis samm edasi ning 
jõuda veel sel kümnendil puidu biokeemilise töötle-
miseni. Puidust molekuliread asendaks nafta töötle- 
misest saadavaid tooteid ning kliimapositiivne efekt 
oleks kahekordne.

Selles vallas on oodata tänavu häid uudiseid, sest 
käimasoleva aasta jooksul peaks selguma, millise 
ettevõtte või milliste ettevõtete plaan on parim riigi-
metsast varutud paberipuidu väärindamiseks.

Olen kindel, et Eesti metsanduse ja RMK järgmine 
veerandsada aastat saab olema sama põnev ja sünd-
musterohke kui eelmine. 

Mikk Marran, 
RMK juhatuse esimees

Kirjuta meile!
Kas Sul on  

ettepanekuid või ideid?  
Kirjuta metsamees@rmk.ee

Järgmine Metsamees 
ilmub septembris.
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RMK osaleb taas Maamessil, mis toimub 18.‒20. aprillil 
Tartu Näituste Messihallis.

Meie iga-aastane metsaistutuspäev toimub 17. ja  
18. mail. 17. mail toimuvad istutuspäevad Raplamaa ja  
Järvamaa piiril Kõrbja-Lokuta kandis, Väänikvere külas 
Tartumaal ja Mallavere ligiduses Harjumaal. 18. mail toi-
mub istutuspäev Kupu küla lähedal Harjumaal. Juunikuus 
saab kindlasti saunavihta teha ning 17. augustil toimub  
traditsiooniline Valge öö festival Kablis.

Arvamusfestivalil (9.‒10. augustil) avatakse taas  
Metsa Ala. Arutelusid juhib Urmas Vaino. 

RMK sündmustekalender 
kevad-suvel 2024

RMK 25
Sel aastal tähistame RMK 25. 
sünnipäeva. Selle tähista- 
miseks on meie loovagentuur 
Newton töötanud välja erilise 
logo. See on edasiarendus 
meie tavapärasest logost,  
olles RMK tunnusrohelistes 
toonides ja mängulise lehtpuu- 
motiiviga.

Logo kasutame meiliallkir-
jas, samuti läbivalt selle aasta 
jooksul Metsamehe ajakirjas 
ning osal turundusmaterjali-
del, mida jagame Maamessil, 
metsaistutuspäeval, Arvamus- 
festivalil ja mujal.

RMK töötajad jagavad teadmisi 
Eesti Maaülikooli tudengitele
Maaülikoolis algas 14. veebruaril loengusari 
„Riigimetsandus Eestis“, kus meie töötajad tutvustavad 
RMK tegevust ja eri valdkondi ning jagavad oma 
mitmekülgseid teadmisi ja praktilist töökogemust.

Avaloeng möödus Hardi Tulluse sissejuhatusega, soojendus-
küsimustega tudengitele ning Kristjan Tõnissoni sisuka loen-
guga RMK tegevusvaldkondadest ja arengukavast.

Rõõmsat ärevust tekitas tudengites töövarjupäev – oli näha, 
et seda oodatakse suure huviga. Avaldati soovi ka pikemaks 
töövarjuperioodiks, sest „tean, et seal on äge seltskond, olen ise 
kahel aastal RMK-s praktikal olnud Pärnumaa ja Saaremaa 
metskonnas“, kirjutati tagasisides.

Üliõpilaste ootused ainekursusele varieerusid lihtsalt aine 
läbimisest kuni uute sisukate teadmiste omandamiseni RMK-st 
ning töö- ja karjäärivõimaluste kohta info saamiseni. Rohkem 
taheti teada saada ka praktilisi teadmisi riigimetsa kohta.

Lisaks peavad loenguid Veiko Eltermann, Esko Krinal, 
Toomas Väät, Olavi Andres, Kaupo Kohv, Toomas Kivisto, 
Ulvar Kaubi, Kerli Karoles-Viia ja Signe Vaks-Saareoja. 
Kursust aitab korraldada Teele Paluots. 

Selgusid RMK Edela ja  
Kirde regiooni keskuste 
arhitektuursed lahendused
RMK viis üksteise järel läbi kaks arhitektuuri- 
võistlust, leidmaks parimat lahendust RMK 
amortiseerunud kontorihoonetele Paikusel ja 
Ussimäel.

Arhitektuurivõistluste tingimused nägid ette, et 
büroohoone peab olema kõrgetasemelise arhitek-
tuuriga ja esinduslik, lõppkasutajale mugav ja 
funktsionaalne, energiasäästlik ning rajatav opti-
maalsete kuludega.

Oluliseks tingimuseks seati puidu kasutamine 
hoone põhilise konstruktsiooni- ja viimistlus- 
materjalina, eesmärgiga visualiseerida RMK  
identiteeti ja väärtusi ehk olla eeskujuks kohaliku 
puidu väärindamisel.

Ussimäe kontorihoone arhitektuurivõistluse või-
tis arhitektuuribüroo BOA ideekavandiga „Kulg!“. 
Tegu on ühekorruselise pika ja lookleva ehk ussi-
kujulise majaga. Maja hästi lahendatud asendi- 
plaani kõrval andis kavandile lisaväärtust kaetud 
sisehoov, mis pehmendab piiri sise- ja väliruumi 
vahel ning loob hoonele põneva ruumilise lisandi.

Paikuse hoone parima ideelahenduse „Rimka“ 
pakkus arhitektuuribüroo JVR. Kontseptuaalselt 
on hoone paigutatud vana ja praeguseks amorti-
seerunud hoone asukohale. Žürii leidis, et põhi- ja 
abihoone moodustavad ansamblilise terviku, terve 
krunt ja sellega piirnev jõeümbrus on hästi kasutu-
sele võetud.

Ligi 700 töötajaga organisatsiooni jaoks olid 
võidutööde valimisel võrdselt olulised kaks tegu-
rit: kuidas parimal moel näidata puidu kui kliima-
sõbraliku ehitusmaterjali mitmekülgseid kasutus-
võimalusi ning samas tagada töötulemusi toetav 
keskkond.

Välja valitud kaks parimat arhitektuurlahendust 
ei tähenda siiski automaatselt RMK Edela ja 
Kirde regiooni uue kontori rajamist. Ehitamise 
otsus sõltub projekteerimisest, prognoositavast 
maksumusest ja majanduskeskkonna arengust.

Esimese uue kontseptsiooni järgi ehitatud ja 
puitarhitektuuri väärtustava kontorihoone avas 
RMK kolm aastat tagasi Tartus. 

BOA ideekavand „Kulg“.

JVR ideekavand „Rimka“.

Orienteeruma!
Aprillis algab RMK orien-
teerumispäevakute hoo-
aeg! Üritustega saad tut-
vuda paevakud.ee lehel.

Meie töötajatele on  
osalemine tasuta.
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puhul vastas kõrgeim klass loodusliku seisundi 
lähedasele olukorrale.

Teadlased jõudsid järeldusele, et metsade hinda-
misel osutus üheks informatiivsemaks näitajaks 
puistu vanus, kuna see enamasti peegeldab aega, 
mis on möödas ökosüsteemi tugevalt muutnud häi-
ringust, tüüpiliselt uuendusraiest, kus varjuline 
metsakooslus on asendunud avakooslusega.

Teine Eesti metsade ökosüsteeme aastakümneid 
tugevalt ja laialdaselt mõjutav tegur on kuivendus. 
Selle läbiv kaasamine klassifikatsiooni ei osutunud 
otstarbekaks, kuna ka kuivendatud metsades võib 
olla kujunenud kõrge looduslikkus.

Mida siis hinnata?
Riigimetsa kohta on hulk andmeid, mida saab kasutada 
metsade seisundi indikaatoritena, tegelikult juba ole-
mas. RMK takseerib oma kvartaleid ja eraldisi keskmi-
selt iga viie aasta tagant ehk märksa tihedamalt kui 
eraomandis olevate metsade puhul seda tehakse.

Teada on puistute struktuur, vanus, puuliigiline 
koosseis, surnud püstise või maas lamava puidu 
osakaal, vääriselupaigad, kaitsealuste liikide elu-
paigad. Täiendava mõõtme võib anda Soolmanni 
sõnul kaugseire ning helikopterivaates saab hinnata 
rohekoridoride olemasolu ja vanade metsade aja-
loolist järjepidevust.

„Need on pika aja jooksul välja kujunenud tun-
nused, mida me metsamaastikes vajame. Selleks, 
et liigid saaksid võimalikult väikese häiringu, on 
neil vaja elupaiku, mille vahel metsamaastikus lii-
kuda, ja et need elupaigad oleks mitmekesised. 
Puud koos sealse kasvukohaga, milline on puude 
omavaheline paiknemine, muster, dimensioonid – 
kõik see määrab, milline elukvaliteet on seal liiki-
del,“ selgitab Soolmann.

Ta toob näite ka surveteguritest, nagu näiteks 
metsateed ja kraavisihid, tuhanded kilomeetrid 
elektriliine, mis mõjutavad liikide elukeskkonda ja 
liikumisvõimalusi.

Teadlikumad valikud planeerimises
Kui ökoloogilist seisundit kirjeldavad indikaatorid 
on teada, saab Soolmanni hinnangul hakata neid 
näitajaid integreerima metsade majandamise pla-
neerimissüsteemi. Seejuures vaadatakse kogu 
RMK portfelli, mitte ainult kitsalt majandusmetsi – 
loodus ju neid piire ei tea.

„See annaks meile kohe ühe väärtusliku otsustus-
kriteeriumi juurde. Kuidas paigutame langid, milli-
seid võtteid, tehnoloogiat ja raieliike kasutame, mil-
liste taimedega metsa uuendame või milliseks 
jätame intensiivsuse võtete vahele,“ selgitab ta.

Kui on näha, et vana metsa on maastikul vähe, 
on võimalik teha turberaieid, jätta puhvreid või 
lükata vanema metsa uuendamist edasi.

Soolmanni sõnul ei ole praegu veel keegi defi-
neerinud, milline metsa ökoloogilise ja majandus-

Ökoloogid hakkavad 
metsa majandama?!

Eesti metsade seisundiklassid kaardivaates ELME projektis.

RMK hallata on pea kolmandik Eestimaast ja ligi pool siinsetest metsadest, 
mistõttu on tegevustel märkimisväärne mõju riigi ökosüsteemidele. 
Selleks, et veendunult luua Eesti loodusele ja inimestele lisandväärtust, 
on vaja osata igapäevaste tegevuste mõju mõõta, ütleb RMK 
metsamajanduse valdkonna eest vastutav Erko Soolmann.

Tekst: Priit Luts 
Fotod: RMK, ELME projekt, Jarek Jõepera

RMK uuest arengukavast lähtuv eesmärk on saada 
maastiku tasandil hinnang, kas tegevus tervikuna 
või konkreetsetes piirkondades toetab kõige suure-
mas vaates elurikkust või mitte. Selleks on vajalik 
otsustusprotsessidesse rohkem integreerida elurik-
kuse hoidmisega seotud teadmisi.

Erko Soolmann ütleb, et metsa majandamine ei 
ole tema jaoks kunagi olnud ainult metsa kasvata-
mine või puidu varumine ja sellega seotud logis-
tika. „Olen veendunud, et metsa majandades 

liku väärtuse suhe või tasakaal võiks olla, aga 
koondindeksi olemasolu värvikihtide, seisundiklas-
side või muu liigituse korral võimaldaks otsustaja-
tel RMK juhatuses, nõukogus või riigimetsa oma-
nikul teha kvaliteetsemaid juhtimisotsuseid.

„Kui kuskil on ökoloogiline seisund hea, siis on 
puhvrit, et metsa teisi väärtusi parandada. Samas võib 
olukord olla vastupidine ning tuleb piirata inimmõju 
või rakendada võtteid seisundi parandamiseks. See 
peaks olema meie planeerimises varumispiirkondade 
kaupa keskne osa,“ märgib Soolmann.

Kompetentsi lisaks
Et rattad õiges suunas veerema hakkaks, plaanibki 
RMK värvata neli spetsialiseerunud ökoloogi: üks 
igasse regiooni, lisaks neid koordineeriv strateeg 
metsamajandamise üleselt.

Ökoloogide peamiseks ülesandeks ongi toetada 
regioonides töötavaid metsamajandamise, -paran-
duse, -kasvatuse ja maakasutuse spetsialiste tööde 
planeerimisel ja otsuste tegemisel.

„Ongi aeg käes, kus ökoloogide tugi saab iga-
päevaste otsuste juures olema kasutuses,“ on Sool-
mann lootusrikas.

Praegu on piir looduskaitse ja metsade majanda-
mise vahel range. Kõik sõltub sellest, kas üks või 
teine loodusväärtus on inventeeritud alal või mitte. 
Mets on kas majandamisele lukus või lahti. 

Soolmann usub, et ökoloogilise seisundi hinda-
mine võiks meid tulevikus viia selleni, et ka majan-
dusmetsad suudaks hoolikal planeerimisel täita 
samu eesmärke, mis on looduskaitselistel maadel, 
ning metsade hoid tervikuna oleks paindlikum. 

peame suutma hinnata kõiki metsa väärtusi ja 
püüdlema mõistliku tasakaalu leidmise suunas. 
Metsa majanduslikku väärtust oskame hästi hin-
nata ja kasvuperioodil suunata, aga me jääme 
praegu hätta metsa teistele väärtustele hindepunk-
tide andmisel või baastasemete määramisel.“

Jalgratast RMK leiutama ei hakka, sest mõne 
aasta taguse ELME projekti käigus on Tartu Üli-
kooli ja Eesti Maaülikooli teadlased koostöös 
Keskkonnaagentuuriga metoodika ökoloogilise 
seisundi hindamiseks suures plaanis välja töötanud 
ja praktikas katsetanud. Teadlased jagasid metsad 
ja maad seisundiklassidesse. Metsade ja soode 

Erko Soolmann, RMK juhatuse liige.
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Aasta parimad 2023
RMK aastalõpugalal Lennusadamas kuulutati esimest korda välja 
aasta parimad töötajad, aasta meeskond ja aasta tegu, kokku 
kümme parimat. Otsustamises said kaasa lüüa kõik töötajad.  
RMK personalijuhi Signe Vaks-Saareoja sõnul pandi algus sellisele 
traditsioonile, et märgata ja tunnustada häid tegijaid.

Intervjuud: Kristina Haavala Toimetaja: Anu Jõesaar  
Fotod: RMK, erakogu Fototöötlus tehisintellektiga: Kaisa Esko

Aasta teo auhind sai väärilise 
asukoha Sagadis
„Aasta teoks 2023“ tunnistati RMK uue, 
2024.–2028. aasta arengukava loomine. 
Auhind koos aukirjaga sai väärika asukoha 
Sagadi mõisas, kus see on säilitamiseks hästi 
hoitud ja kõigile huvilistele näha.

Auhinna töötajate nimel vastu võtnud arendus-  
ja kliimaosakonna juhataja Jaarek Konsa tõdes, 
et tunnustus on mõeldud kõigile RMK töötaja-
tele nende panuse eest ettevõtte uue arengukava 
väljatöötamisse.

„Sellist erilist auhinda tahaks kõigiga jagada 
ja peakski jagama. Selleks sobib kõige paremini 

„Aasta taimekasvataja 2023“  
Anneli Laigu
Anneli Laigu päev on hästi alanud, kui ta taim-
lasse jõudes leiab eest põldudel vurisevad trak-
torid, kasvatusväljakutel sahisevad kastmis-
rambid ja toimekad kolleegid, kõigil käed-jalad 
tegemist täis.

Uudise, et aasta taimekasvataja tiitel on otsusta-
tud anda just temale, võttis ta seetõttu vastu veidi 
kahetise tundega. „Loomulikult on hea saada  
tunnustust, see on motiveeriv ja parandab enese-
tunnet. Kuid ka minu kolleegid on väga tublid.  
Me kõik panustame iga päev oma töösse ja see 
auhind on meie ühine tunnustus!“

Anneli on RMK-s töötanud peaaegu kuus aastat. 
Ta alustas taimlajuhina ja tõusis kaks aastat hiljem 
taimekasvatusjuhiks. Metsandushariduse sai ta 
Eesti Maaülikoolis, kus lõpetas metsamajanduse 
eriala metsakorralduse suuna. Enne RMK-sse  
tulekut on ta töötanud Metsakaitse- ja Metsa- 
uuenduskeskuses, Keskkonnaametis ja Keskkonna- 
ministeeriumis. Praegu omandab ta töö kõrvalt 
kutseõppes veel logistika eriala, sest ka see vald-
kond huvitab teda.

Anneli kodused taimlad asuvad Ida piirkonnas, 
need on Tartu, Kullenga, Räpina ja Iisaku taim-
lad. Ta toetab taimlajuhtide tööd ja hoolitseb selle 
eest, et metsataimed jõuaksid õigel ajal 
metsakasvatajateni.

„Jälgin, et seemnemajanduseks ja taimekasva-
tuseks oleksid tagatud võimalikult head tingimu-
sed, koostan töödeks vajalikke plaane ja jälgin 
nende täitmist, allkirjastan lepinguid ning lahen-
dan jooksvaid probleeme,“ kirjeldab ta oma 
argipäeva.

Võimaluse korral tuleb ta meelsasti kontorist 
välja ning lööb ise kaasa hooajatöödel taimlates 
ja seemlates. See on tore vaheldus ja pealegi saab 
niimoodi kõige paremini aru, kuidas tööetapid 
toimivad ja kas tuleks midagi veel parandada või, 
vastupidi, on asjad nii hästi, et samu lahendusi 
saaks rakendada teisteski taimlates.

Sanglepad läksid potis hästi 
kasvama
Eelmise aasta meeldejäävaimaks tööks peab ta 
sanglepa potitaimede kasvatamise katsetamist 
Kullenga taimlas. Seda oli metsakasvatustalitus 
oodanud ja nüüd sai see tehtud.

„Katse õnnestus hästi ja jätkame sanglepa 
potitaimede kasvatamisega ka sellel aastal,“ tun-
neb Anneli heameelt. Samuti rajati Kullengasse 
Eesti teine kase katmikseemla, et tagada paremat 
seemnekvaliteeti.

Räpina ja Iisaku taimlad rõõmustasid aasta  
taimekasvatajat heakasvuliste kuuse-, kase- ja 
sanglepataimedega põldudel ning Tartu taimla 
panustas lisaks potitaimekasvatusele märkimis-
väärselt ka seemlapoogendite kasvatamisse.

Alanud aastal on plaanis taimekasvatusega 
hoogsalt jätkata ja suurendada lehtpuude 
osakaalu.

Väärt seeme annab hea puidu
Üks tähtis suund Anneli töös on hoolitseda 

selle eest, et väärtuslikku seemlaseemet jaguks 
tulevikus piisavalt. See tagab suurema tagavaraga 
metsad ja parema kvaliteediga puidu.

„Seemnemajandusele paneme tänavu veelgi 
rohkem rõhku,“ ütleb Anneli. Kuna eelmine aasta 
näitas, et uue katmikseemla rajamine kulges edu-
kalt, saab Kullenga preemiaks veel kolmandagi 
katmikseemla. Samuti rajatakse juurde uusi  
avamaaseemlaid ning jätkub koostöö Eesti Maa-
ülikooliga järglaskatsete valdkonnas.

Vaba aega aitavad Annelil täita raamatud, koe-
raga jalutamine ja muidugi matkamine. Eelmisel 
aastal ette võetud matk Jebel Toubkali tippu 
Marokos meeldis talle sedavõrd, et selleks suveks 
on juba kindlalt plaani võetud tõus Araratile.

koht, mis on avatud kõigile RMK-lastele ja kus 
meid kõiki alati külalislahkelt vastu võetakse,“ 
ütles Jaarek.

„Sagadi ei ole juhuslik valik, just seal vormusid 
kogu asutuse pealt korjatud mõtetest ligi 90 meie 
töötaja osavõtul need peamised üheksa suunda, 
milles töörühmade abil loodi arengukava juured ja 
tüvi,“ märkis Jaarek.

Teenekamad kolleegid on kinnitanud, et sellist 
auhinda ei ole RMK ajaloos varem välja antud. 
Niisiis on tegu ajaloolise esemega, mis sobib 
metsamuuseumi hästi ja mille kõrvale võib järg-
mistel aastatel paigutada ka järgmisi aasta teo 
auhindu.

Jälgin, et seemnemajanduseks ja 
taimekasvatuseks oleksid tagatud 
võimalikult head tingimused.

Eelmise aasta meeldejäävaimaks tööks peab Anneli Laigu  
sanglepa potitaimede kasvatamise katsetamist Kullenga taimlas.
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„Aasta metsakasvataja 
2023“ Jaan Aiaots
Metsakasvataja heast tööst annavad 
märku kiiresti kasvavad ja mitme- 
kesised noored metsad. Sellise tule-
muse poole püüdleb päevast päeva  
ka Jaan Aiaots.

Jaani ülesandeks on metsakasvatus-
tööde planeerimine ja korraldamine  
alates metsauuendamisest kuni nooren-
dike hooldusteni. See tähendab, et ta 
planeerib kõikidele lagedatele ja noor-
tele riigimetsaaladele puuliigilised ees-
märgid ja hooldusvajadused, määrab 
töö tegijale tingimused ja hinnapara-
meetrid, jälgib kvaliteeti ning määrab  
metsakahjustused.

RMK-s on Jaan töötanud 23 aastat.  
Ta alustas Taali metskonna abimetsa- 
ülemana ja seejärel on 15 aastat olnud 
Edela piirkonna metsakasvataja. Met-

sandushariduse sai ta Maaülikoolis, kus 
lõpetas magistriõpingud 2006. aastal.

Hea metsa saab  
järjepideva tööga
Metsakasvataja töös peab ta väga täht-
saks järjepidevust. Kõik tööd tuleb 
teha õigel ajal ja kvaliteetselt, siis kas-
vab hea mets.

Eelmise aasta kohta ütleb ta, et metsa- 
kasvatustööd sujusid hästi. „Tööde 
tegijad tulid tublisti toime nii istutus- 
kui ka hooldustöödega. Tõsi, ilmastik 
oli kevadisel istutushooajal väga kuiv, 
kuid hiljem jagus niiskust ja soojust 
piisavalt.“

See, et kolleegidki tema edukat aastat 
tähele panid ja tunnustasid, tegi mehe 
alguses natuke kohmetuks. „Ikka oleks 
tore, kui edaspidi saaksid ka teised tun-
nustatud. Tunnustamist on vaja,“ ütleb ta.

Jaani vaba aeg kulub enamasti kodus-
tele toimetustele. Lumevabal ajal meel-
dib talle jooksmas käia ja rahvajooksu-
del võistelda. „Paraku jooksus satun 
poodiumikohale väga harva, ka omas 
vanuseklassis. Hea, et see tööalaselt 
seekord õnnestus,“ naljatab ta.

Oleks tore, kui edaspidi  
saaksid ka teised tunnustatud. 
Tunnustamist on vaja.

„Aasta koostöö edendaja 2023“  
Risto Sepp
Valgamaa metsaülema Risto Sepa päevi  
täidab suhtlemine – lahenduse peavad saama 
nii tädi Maali mured kui ka näiteks valdade 
ja teedekasutajate õigustatud ootused riigi-
metsamaa kasutamisele.

„On tore tunne, kui sind Valgamaa metsade 
keskelt üles leitakse,” tänab ta kolleege tunnus-
tuse eest. „Nüüd saan ennast tutvustada mitte 
enam lihtsalt kui Risto Val-
gast, vaid kui aasta koostöö-
arendaja Valgast!“

Riigimetsas on Risto tööta-
nud alates 1992. aastast. Esi-
mese aasta oli ta abimetsa-
ülem, seejärel Valga ja 2008. 
aastast Valgamaa metsaülem. 
Ta on lõpetanud Eesti Maaülikoolis metsamajan-
duse eriala ja 2008. aastal omandanud EBS-is ka 
teise magistrikraadi.

Risto tööülesanded on seotud peamiselt Valga-
maaga, kuid ulatuvad ka Tartumaale, Võrumaale ja 
Viljandimaale. Need sisaldavad hulganisti koostöö-
võimaluste ja lahenduste otsimist, kirjade, projek-
tide ja lepingute koostamist. Suhelda tuleb valda-
dega, piirinaabritega, jahimeestega, maade ja teede 
kasutajatega, korraldada metsaprügi koristamist.

Ekstreemne talv ja ohtlikud puud
„Olen püüdnud olla eri valdkondade murede ja rõõ-
mude koondaja oma tööpiirkonnas ning ka pingete 
maandaja,“ ütleb Risto. „Kõigil on õigustatud ootus 
riigimetsamaad kasutada ja esitada oma õigusi. 
Lahendame ka tavainimeste muresid, mis saabuvad 
nii telefonitsi, kirja teel kui e-postiga. Ja muidugi 
võtavad oma aja kõrgendatud avaliku huviga alad.“

Eelmise aasta märksõnadena mainib ta aasta 
lõpu ekstreemseid ilmaolusid ja ohtlikke puid. 

„Eriti nn ohtlikud puud rangelt 
kaitstavates metsades teede ääres 
ja hoonete kõrval. Aga meelde jää-
vad ka Eesti kõrgeimad ebatsuu-
gad Valgamaal.“

Alanud aasta tähendab Valgamaa 
metsaülemale koostöö hoidmist ja 
arendamist. „Meil on üle 30% 

metsast rangelt kaitstud ja inimese sobitumine  
loodusesse nõuab tihti väljakutseid. Uue arengu- 
kavaga kohandumine on samuti teema, mis vajab 
tänavu mõtestamist.“

Oma vaba aja veetmist kirjeldab Risto Sepp nii, 
et pärast riigitööd teeb ta maatööd. „Kuid minulgi 
on nõrkushetki – käin jahil ja valmistun igal aastal 
jõuluks ning teen vahel ka puidust nipsasjakesi. 
Kui aega üle jääb, käin vaatan maailma ka kauge-
mal kui Läti.“

On tore tunne, kui sind 
Valgamaa metsade 
keskelt üles leitakse.

Alanud aasta 
tähendab Risto 
Sepale koostöö 
hoidmist ja 
arendamist. 

Jaan Aiaotsa 
arvates on 
metsakasvataja 
töös väga tähtis 
järjepidevus.
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„Aasta looduse hoidja 2023“ 
Toomas Hirse
Keskkonnamõju analüüsi spetsialist Toomas 
Hirse ütleb, et head asjad saavad teoks koos-
töös. Lahendused, mis on parimad nii loodu-
sele kui ka inimesele, leitakse siis, kui RMK 
eri üksuste ja väliste partnerite vahel valit-
seb konstruktiivse koostöö vaim.

Toomas on hariduse saa-
nud Räpina Aianduskoolis 
ja Eesti Maaülikoolis, tal 
on magistrikraad botaani-
kas. RMK-s on ta ametis 
olnud üle tosina aasta, 
enne seda on töötanud 
praeguse nimega Kliima-
ministeeriumi haldusala 
eri asutustes.

Tema igapäevatööks on infrastruktuuriprojek-
tide, sealhulgas sihtfinantseeritavate projektide 
keskkonnamõju analüüsid. Samuti analüüsib ta 
alusandmeid ning annab seisukoha RMK maadel 
asuvate loodusobjektide kaitse alla võtmise 
kohta ning olemasolevate kaitstavate loodus- 
objektide kaitse korraldamise kohta.

Tema töö hulka kuulub riigimetsade elu- 
rikkuse ja teiste loodusväärtuste kaitse teemal 
nõustamine ja koolitamine, seni keskkonna- 
registris registreerimata loodusväärtusi puudu-
tava teabe kontrollimine ja esmase kaitse kor-

raldamine. Ta on kohal, kui on vaja käsitleda 
looduskaitseteemasid avalikkuses ning  
suhelda riiklike ja valitsusväliste keskkonna- 
organisatsioonidega.

Supertoetav tiim
Toomas ütleb, et aasta looduse hoidja auhinna 
saamine on väga eriline ja suur au, mis mõni-

kord aitab ka saajal endal 
oma panust paremini 
mõista. „Kuna RMK-s 
jagati sellises formaadis 
tunnustusi minu teada esi-
mest korda, siis kahtlemata 
on palju teisigi, kes tiitlit 
väärinuks. Ka minu auhin-
nas on suur osa RMK loo-
duskaitse osakonna super-

toetaval tiimil ja paljudel kolleegidel RMK-st, 
kellega oleme teinud looduse hoidmise nimel 
koostööd.“

Eelmisel aastal tegi talle rõõmu keskkonna- 
aspektide suurenev tähtsus kuivenduse korras-
tamisel ja uute teede planeerimisel. Sama tee-
maga jätkab ta ka lähiajal. „Arengukava 
kohaselt tuleb kuivendusega seotud protsessi 
uuendada. Vastutav pool on siin metsaparan-
duse osakond, kuid niivõrd olulistes tegevustes 
pole võimalik edasi liikuda ilma koostööta.“

Vaba aja pühendab Toomas hobidele ja perele.

Minu auhinnas on suur osa 
RMK looduskaitse osakonna 
supertoetaval tiimil ja paljudel 
kolleegidel RMK-st.

„Aasta kolleeg 2023“ Toomas Väät
Metsakasvatustalituse juhataja Toomas Väät on 
RMK-s töötanud alates 2004. aastast, kuid ütleb, 
et nende aastate jooksul on samaks jäänud vist 
ainult tööandja nimi, RMK. Tööülesanded ja 
sisu on kogu aeg nii palju muutunud, et kõik on 
alati uus.

Ta alustas omaaegses metsamajanduse osakon-
nas keskkonnajuhina. 2008. aasta reformi käigus 
kutsuti ta uue metsahalduse valdkonna peaspet-
sialistiks ja 2016. aasta reformi käigus uue metsa-
kasvatustalituse juhatajaks.

Praeguse tööülesande suu-
dab ta kokku võtta ühte lau-
sesse: kasvatada lagedale 
alale parim latimets 20 aas-
taga ja põhjendatud kulu-
dega. Muide, selge pildi saa-
miseks soovitab ta aeg-ajalt 
ka teistel sõnastada oma 
ametijuhend ühe lausega, milles sisaldub tegu-
sõna, omadussõna, vastutuse algus ja lõpp ning 
ajaline mõõde.

Oma haridusteel peab ta olulisteks või isegi elu-
muutvateks etappideks Eesti Maaülikooli metsan-
dusteaduskonda ja seal saadud magistrikraadi, aastat 
Rootsis Alnarpis metsandusteaduskonna magistran-
tuuris ning EBS-is läbitud arenguprogrammi.

Suur pilt sai paika
Toomasel on metsas hea tunne siis, kui ta näeb 
kolleegides kirge ja soovi, et iga taim kasvaks. 
2023. aasta töö eest tahab ta teha kummarduse 
kogu metsakasvatustalituse tiimile. „Ilmari, 
Indreku, Priidu, Annese ja Mihkli tugi on 
olnud see, mis aitab selle kõigega hakkama 
saada. Andes hinnanguid mõõdikute alusel, 
saan öelda, et olen meie metsakasvatajate üle 
uhke. Kogu RMK peab olema uhke.“

Ta ütleb, et eelmisel aastal sai metsakasva-
tuse suur pilt tema silmis 
tervikuks ehk kogu metsa-
kasvatuse spekter on nüüd 
mõõdetav, olemas on 
numbrilised kvaliteedimõõ-
dikud ja kõik on „nelja 
silma kaudu“ hinnatav.

„Väga hea meel on uute 
lahenduste üle, olgu nendeks 

uued töövõtted metsas (lapilööja, vesivagu) või 
kvaliteedihindamise välitöövahend,“ ütleb ta. 
„Meeldejääv oli esimese poolaasta metsakasva-
tuse kokkuvõttev koosolek Vormsil, kus ana-
lüüsisime väga põhjalikult läbi kõik kevadise 
istutusperioodi tegevused. Samuti jäi meelde 
sügisene koosolek taimlamajandusega Rakve-
res, kus hiliste õhtutundideni analüüsisime tai-
mede tellimust. Taimlamajanduse valmidus 
meie soovidega arvestada ja uusi asju katsetada 
on eeskujulik.“

Ei tule kerge aasta
Ka alanud aasta ei tule metsakasvatuses lihtne 
kellelegi. „Kui mõelda, et ühest uksest tuleb 
lageraielank sisse ja teisest uksest läheb 20 
aastat hiljem latimets välja,“ meenutab Too-
mas oma tööülesannet, „siis tagasihoidlikult 
võin öelda, et seal vahepealsel perioodil igav 
ei hakka ja väljakutseid on palju.“

Ta prognoosib, et tänavused suuremad proo-
vikivid on seotud hangetega. „Me peame 
tegema midagi teisiti, välja mõtlema kvalifit-
seerimistingimusi ja tooma sisse teised kom-
ponendid lisaks hinnale – ehk siis kvaliteedi-
tingimused. See ei saa olema lihtne. Kas 
tulemuseni jõuame, saame näha.“

Toomase huvid ei vii teda metsast kaugele. 
Ta käib jahil ilmselt rohkem kui keskmine 
Eesti jahimees. Ka kalavetel kohtab teda 
sageli: kohapüük Emajõel ja ahvenapüük Saa-
remaal, Piibe vanajõgi ja Endla järv on lapse-
põlvest mällu jäänud kohad, kuhu ta tahab igal 
aastal jõuda. Tema vabas ajas on oluline koht 
ka muusikal, samuti võtab ta aeg-ajalt kätte 
mõne enesearenguga seotud raamatu.

Olen meie metsakasvatajate  
üle uhke. Kogu RMK peab 
olema uhke.

Eelmisel aastal tegi 
Toomas Hirsele 
rõõmu keskkonna- 
aspektide suurenev 
tähtsus kuivenduse 
korrastamisel ja 
uute teede 
planeerimisel. 

Toomas Väädil on metsas hea tunne siis, kui ta näeb kolleegides 
kirge ja soovi, et iga taim kasvaks. 
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„Aasta metsateadlikkuse tõstja 
2023“ Agu Palo
Võrumaa metsaülem Agu Palo ütleb, et metsa-
teadlikkuse tõstmiseks on kõige olulisem ini-
mesega rääkida. Ja mitte niisama rääkida, 
vaid siduda oma jutt praktilise tegevusega 
metsa heaks.

Agu on hariduse saanud praeguse Eesti Maaüli-
kooli metsandusteaduskonnas ja töötanud riigimet-
sanduses alates 1980. aastast. Paar esimest aastat oli 
ta Kubja metskonna abimet-
saülem ning jätkas seejärel 
metsaülemana Kubja ja Võru 
metskondades. 2008. aastast 
töötab ta kogu Võrumaa riigi-
metsa metsaülemana.

Metsaülema tööülesanded 
on selle aja jooksul oluliselt 
muutunud. Kuni 2008. aastani 
oli metskond territoriaalne üksus, kes tegeles kõigi 
metsamajanduslike tööde tegemise ja korraldami-
sega, alates noore metsa rajamisest kuni küpse metsa 
raieni. Pärast funktsionaalsele töökorraldusele üle- 
minekut kutsutakse maakonna metsaülemat vahete-
vahel ka „platsi peremeheks“, kes vastutab maa-
konna tasandil riigimetsa heaperemeheliku kasutuse 
eest ja määratleb maa parima kasutusviisi.

„Väga olulise osa metsaülema tööajast võtab 
suhtlemine Eestimaa inimestega,“ võtab Agu 
oma praeguse töö kokku.

Metsauuendus KAH-aladel
Eelmisest aastast jäi talle eriti meelde ühine  
metsaistutus Antsla linna Kasumetsa nn KAH- 
ehk kõrgendatud avaliku huviga alal. Sinna istu-
tati koos kohaliku kogukonna ja koolilastega uus 
kasemets üraskikahjustuse tagajärjel hukkunud 
vanade kuusikute asemele. „Suurim tänu Võru-
maa kolleegidele, kes aitasid seda päeva korral-
dada,“ ütleb ta ja lisab, et mullu oli teisigi meel-
divaid kohtumisi kohaliku kogukonna ja 

valdadega, kus jõuti ühise 
tõdemuseni, et metsa uuen-
damine on väga oluline 
etapp metsa kasvatamise 
aegreas.

Tänavu seisab koos 
Keskkonnaameti ja koha-
liku omavalitsusega ees 
lahenduse otsimine huk-

kunud metsaosade võimalikuks uuendamiseks 
kõrge külastatavusega looduskaitsealadel, nagu 
Suur-Munamägi ja Haanja suusaradade ümb-
ruse mets.

Vaba aega sisustab Agu vastavalt aastaajale 
suusatamise, jahilkäikude, hobimesinduse, 
talumajapidamise korrashoiu ja remontimisega. 
Igal aastal on tavaks koos sõpradega ka mõni 
reis ette võtta, olgu siis kaunil Eestimaal või 
piiri taga. Koos kaasaga kulub palju aega ka 
üheksa lapselapsega tegelemisele.

Väga olulise osa metsaülema 
tööajast võtab suhtlemine 
Eestimaa inimestega.

„Aasta toetaja 2023“  
Ullabritt Murumaa
Finantsjuht Ullabritt Muru-
maa hääletati aasta auhin-
nale isegi enne, kui tal oli 
RMK-s esimene aastaring täis saanud.

„Väga soe tunne oli sees. Suur aitäh selle usal-
duse eest!“ jagas Ullabritt oma emotsiooni. Tun-
nustus kinnitas tema organisatsiooniga liitudes 
saadud muljet, et uued töötajad on RMK-sse ooda-
tud. „Olen väga rõõmus selle üle, kui soojalt mind 
vastu võeti! Tundsin kohe toetust nii oma mees-
konnast kui ka RMK-st üldiselt, et saaksin oma 
parimaid teadmisi ja kompetentsi organisatsiooni 
heaks rakendada.“

Tõlgib riigimetsa arvude keelde
Finantsosakond vastutab nii raamatupidamise kui 
ka finantsjuhtimise ja eelarvestamise eest. Ullabriti 
meeskond kannab hoolt, et majandusarvestus 
oleks tehtud vastavalt eeskirjadele ja seadustele 
ning aruanded esitatud lähtuvalt sisemistest ootus-
test ja välistest nõuetest. Organisatsiooni sees toe-
tatakse osakondi eelarvestamise protsessis.

„Koostame RMK suure pildi numbrites ja hoo-
litseme, et suudaksime ka numbrites täita omaniku 
ning arengukavast tulenevaid ootusi. Toetame eri-
nevaid ettepanekuid numbrilise vaatega, et RMK 
tervikuna saaks teha mitmes aspektis kaalutletud 
otsuseid,“ kirjeldab Ullabritt oma tööd.

Ta lisab, et rahandus on 
igas mõttes üleorganisat-
siooniline ja 
meeskonnatöö.

„Üksinda on numbrid 
ainult numbrid, kuid vaid kõigi kompetentse kaasates 
saame numbrite taha sisu ja loo. Üks meie eesmärke 
on ka kasum ja dividendid, kuid ilma loota jäävad 
need arvud väljaspool finantsosakonda kaugeks. 
Ometi on need kogu organisatsiooni töö üheks mõõdi-
kuks, mis moodustub alati ja ainult ühisest panusest.“

Alanud aastal ootavad Ullabriti pilku veel mitmed 
finantsvaldkonnaga seotud protsessid. Tegevusi pla-
neerides ja otsuseid tehes peab seejuures silmas 
pidama majanduskeskkonda tervikuna ning olema 
valmis kohanema muutlike oludega.

Ullabritt on lõpetanud TalTechi bakalaureusekraa-
diga äriinfotehnoloogias ning magistrikraadiga 
majanduses, samuti on ta läbinud juhtimisalaseid 
täiendkoolitusi.

„Olen suur raamatute lugeja, see on lihtne moodus 
viia end vaid minutitega hoopis teise keskkonda ja teise 
aega,“ kirjeldab ta oma elu pärast tööpäeva lõppu.

„Tänu lastele on mu ellu tekkinud sulgpall, kus sel 
aastal ootavad ees esimesed suuremad võistlused ja 
laagrid. Samuti on minu kunstihuvilises peres mär-
kamatult tekkinud juba märkimisväärne kunstikol-
lektsioon, millega tahan sel aastal teadlikumalt edasi 
tegeleda. Ja ikka ootavad mind suusamäed ja rajad, 
talv on sel aastal olnud suurepärane.“

Väga soe tunne oli sees.  
Suur aitäh selle usalduse eest!

Ullabritt Murumaa 
ütleb, et rahandus  
on igas mõttes üle- 
organisatsiooniline  
ja meeskonnatöö. 

Eelmisest aastast  
jäi Agu Palole  
eriti meelde ühine 
metsaistutus  
Antsla linna Kasu-
metsa KAH- ehk 
kõrgendatud ava- 
liku huviga alal.
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„Aasta metsamajandaja 2023“  
Aive Leinpuu
Lääne piirkonna varumisjuhile Aive Lein-
puule oli eelmine aasta märgiline, sest enne 
jaanipäeva täitus tal 30 aastat riigimetsas 
töötamist. Kuidas edasi? Jätkame oma 
tavapärast metsatööd aina keerulisemaks 
muutuvates tingimustes, vastab Aive.

Aive lõpetas tänase nimega Eesti Maaüli-
kooli 1993. aastal metsamajanduse erialal ja 
asus kohe tööle metsnikuna Tõstamaa mets-
konnas, metskondade liitmise järel Audru 
metskonnas. Pärast 2008. aasta reformi sai 
temast praaker Audru-Varbla piirkonnas ja 
alates 2016. aasta suvest töötab ta praeguses 
ametis.

Raieplaanist laoseisuni
Varumisjuhi tööülesanded on selle ajaga palju 
muutunud. Koostöös praakerite ja logistikuga 
tuleb Aivel koostada raieplaanid, teha raied 
ning tarnida puit õigel ajal kliendini. Päris 
palju on raiete, ladustamise ja veo korraldami-
seks vajalikke kooskõlastusi – RMK sees,  
eramaaomanike, Keskkonnaameti, Transpordi-
ameti, Muinsuskaitseameti, kohalike omavalit-
sustega. Samuti tuleb koordineerida raietehnika 
tööd varumispiirkonnas, analüüsida metsa- 
materjali väljatulekut ja koguste liikumist  
ladudes… Aive võtab appi kirjandusklassika: 

„Enne läheb issanda päike looja, kui mina oma 
tööülesannete loeteluga lõpuni jõuan!“

Eelmisest aastast meenub talle eelkõige kol-
leegide tugi nii osakonnas sees kui ka teistest 
osakondadest, tunnetus, et töötame koos RMK 
ühiste eesmärkide nimel. „Kokkuvõttes täitis 
meie Lääne varumismeeskond eelmisele aas-
tale seatud eesmärgid. Suur tänu, Ilmar, Sulev, 
Märt, Jaan ja Koit!“

Proovikiviks raietööd Vormsil
Tänavu tavapärane metsatöö jätkub. Huvitava 
proovikivina on tal ees raietöö ja metsamater-
jali väljaveo korraldamine Vormsi saare kõr-
gendatud avaliku huviga alal. „Päris mitu aastat 
ei ole regioon Vormsil raieid teinud ja mul on 
see kogemus nüüd esimest korda ees ootamas. 
Materjali üle mere mandrile saamine on keeru-
line, sest sõltume praamiliiklusest ja tööd tuleb 
teha enne turismihooaja algust.“

Töövälisest ajast rääkides peab Aive naljata-
misi maaelu eeliseks, et vaba aega väga polegi, 
ikka leiab kodus toimetamist. Siiski meeldib 
talle pühapäeviti ette võtta pikki metsajalutus-
käike koos neljajalgse sõbra Rafaga, lumega 
talvel suusatab ta rõõmuga ning suve vabadel 
hetkedel peesitab meelsasti Matsirannas. Koos 
sõpradega võetakse kindlasti ette ka mõni reis 
– Eestimaal on avastamist küllaga ja vahel viib 
teekond ka kodumaalt välja.

„Aasta tiim 2023“  
Antsla KAH-meeskond
Aasta tiimi auhinnaga tunnustasid kollee-
gid Antsla KAH-tiimi, kuhu kuuluvad met-
saülem Agu Palo, varumisjuht Rein 
Kivioja, praaker Tiit Külla, metsakasvataja 
Ülo Varrik, metsakorraldaja Juho Joonas, 
kaasamise spetsialist 
Susanna Kuusik ja kom-
munikatsioonispetsialist 
Kristiina Viiron.

Koostöö
„Kõige tähtsam, et kõik 
meeskonnas teevad oma 
tööd. Ei saa olla enda 
poole vedamist, nagu loos „Luik, haug ja 
vähk“. Me peame olema üks tervik ja pak-
kuma kogukonnale välja lahenduse, mis neile 
sobib,“ võtab kokku Võrumaa metsaülem 
Agu Palo, kes võrdleb kogukonnaga kokku-
leppe tegemist rätsepatööga. Ta ütleb ka, et 
üksi ei tee RMK-s midagi ära, kõige tähtsam 
on koostöö kõigi struktuuride ja inimeste 
vahel – harvesterijuhist juhatuse esimeheni. 
Agu kiidab praaker Tiit Küllat ja varumisjuht 
Rein Kivioja, kes on valmis tegema selliseid 
erilahendusi, et kohalikega saaks kokkulep-
pele ja tulevikumets saaks kasvama. „Kõige 
lihtsam oleks jätta tööd tegemata, aga see ei 

ole kohalike huvides,“ kinnitab Agu. Võitnud 
tiim oli meeskond praeguse RMK töökorral-
duse mõistes, nende tööpiirkond kattus Antsla 
linnaserva kõrgendatud avaliku huviga alaga. 
Praegu on teised meeskonnad, teised puhke-
metsad ja teised eesmärgid. Antslas on praegu 
oluline jätkata kokkuleppe täitmist ehk teha 

tööd, nagu kogukond on 
soovinud. Selliselt puhkeala 
väärtus tõuseb. Metsaülem ja 
metsakasvataja Ülo Varrik 
plaanivad sel kevadel samuti 
istutustalguid hõredaks jää-
nud metsaosas. Talgud tehti 
Antslas ka eelmisel aastal, 
mil üraskikahjustatud metsa 

asemele istutati uued puud. Siinkohal suur tänu 
metsakasvataja Ülole, kes muretses selle eest, 
et igasse kohta saaks kasvama sobivaim 
puuliik.

Võti: räägi inimestega
„Kaasamine ei ole koosolek ja kokkulepe. 
Suhtlus ei lõppe kunagi, sest ka tööde tegemise 
ajal on vaja suhelda,“ ütleb Agu. Oma plaane 
püüti kohalikega ja ka laiemalt järjepidevalt 
jagada. Valla infokanalite kaudu kutsuti inimesi 
koosolekule ja oma ettepanekuid tegema, 
samuti kirjutati kokkuvõte eesootavatest töö-
dest, mis avaldati valla kodulehel.

Me peame olema üks tervik  
ja pakkuma kogukonnale välja 
lahenduse, mis neile sobib.

Antsla kaasamistiimi 
varumisjuht Rein 
Kivioja oli valmis 
erilahendusteks.

2023. aastast 
meenub Aive 
Leinpuule eelkõige 
kolleegide tugi nii 
osakonnas sees  
kui ka teistest osa- 
kondadest, tunnetus,  
et töötame koos 
RMK ühiste ees- 
märkide nimel.
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„Kutsusime koosolekule ka Lõuna-Eesti 
Postimehe ajakirjaniku, kes meie plaane mit-
mel korral kajastas,“ sõnab kommunikatsioo-
nispetsialist Kristiina Viiron. Tema sõnul oli 
Agu hästi aldis Antslas toimuva kohta infot 
jagama ja siis on ka kommunikatsiooniosa-
konnal hea oma tööd teha. „Meie ülesanne 
on ju rääkida sellest, mida RMK inimesed 
teevad,“ nentis ta. „Ma poleks pruukinudki 
teada, kuidas Antslas asjad sujuvad, aga Agu 
andis kõigest teada ja siis sain mina juba 
omakorda „jutustama“ asuda.“

Iga ilmaga töid ei tehta
Antsla kaasamine ega kokkuleppe alusel 
tööde tegemine ei ole olnud lihtne. Agu 
ütleb, et suusa- ja terviseradade ümbruses 
on raske leida sobivat aega, selleks sobib 
kuiv suvi või külm talv, kuid talvel on  
suusarajad, millega tuleb arvestada. Antslas 
nii juhtuski, et külmale ajale plaanitud raied 
tuli kaheks nädalaks peatada, sest vihm ei 
andnud armu. Ka selle 
kohta kirjutasid Agu ja 
Kristiina kohalikku lehte 
selgituse. Viimase valikraie 
tegemisel saabus lumi jälle 
ootamatult vara. „Helistasin 
Brüsselis viibivale abivalla-
vanemale, kas peatame ter-
viserajaga piirnevad valik- 
raied või teeme lõpuni,“ meenutab Agu. 
Lisaks oli varumisjuhil otseliin rajameist-
riga, et kõik saaks parimal võimalikul viisil 
tehtud. „Tähtis on otsesuhtlus, tuleb tunne-
tada piiri, kas minna töödega edasi või pea-
tada,“ ütleb Agu ja nendib, et suusatajate 
pahameelt oli tunda, kuid inimesed mõist-
sid, et alternatiiv tulla uuesti tagasi ei olnud 
kellegi huvides.

Keeruline kompromiss – valikraie
Antslas oli eelnevalt kogutud allkirju, et pea-
tada lageraied. Seetõttu oli vaja sellele osale 
kohalikest vastu tulla ja teha praeguse metsa-
seaduse järgi ainus võimalik püsimetsa raie – 
valikraie. „Tegime, kuna kohalikud metsa- 
aktivistid tahtsid, ja tegime kehtiva seaduse 
järgi. Tulevikus peab kogukond otsustama, 
kuidas ja millal seda metsaeraldist edasi 
majandada. Me saame esialgu teha sanitar-
raiet,“ ütleb Agu ja lisab, et sellised katsed 
on ennegi lõppenud lageraiega, sest vanade 
puude varjus ei hakka uus metsapõlv kas-
vama. Rein lisab, et seaduse piirid on nii jäi-
gad, et ta käis iga päev kontrollimas ja rin-

naspindala mõõtmas. Talle põhimõtteliselt 
ei meeldi mõte, et nähtavas kohas võetakse 
püsimetsanduse põhimõttel välja kõige suu-
remad ja ilusamad puud.

Rein ja Agu nendivad mõlemad, et see on 
viimane raie, mis seal nüüd seaduse järgi 
teha saab, sest metsa täius enam ei suurene. 
Uute puude kasvama hakkamist saab soodus-
tada maapinna ettevalmistamise või istutami-
sega, aga looduslikult sinna peale võsa 
midagi ei tule.

Agul on mõni näide, kus on hakanud 
kujunema mitmerindeline püsimetsataoline 
mets. Ta lisab, et püsimetsa on vaja hakata 
kujundama juba valgustusraie-ealises noo-
res metsas.

Igaühe panus annab kokku 
tulemuse
„Võrumaal on tore kaasamisi teha, sest nii 
Agu kui ka Rein mõistavad suurepäraselt 
suhtlemise vajalikkust,“ selgitab kaasamise 

spetsialist Susanna Kuu-
sik. „Ma näiteks ei ole 
metsakorraldaja Juho 
Joonasega kordagi koh-
tunud, aga meil oli 
hädasti vaja eraldised 
ringi teha, et saaksime 
plaanida raie üraskikah-
justusega alal selliselt, 

mis vastaks kohalike ootusele. Juho ja met-
saülem käisid metsas ning leidsid lahen-
duse, kuidas vältida suuremal alal lageraiet. 
See paindlikkus on kaasamise protsessis nii 
oluline.“

Metsakorraldaja Juho täiendab, et kohali-
kud ei olnud rahul üraskikahjustatud, sisuli-
selt lageda alaga, kus puistud hukkunud ja 
alad võsastunud. Ajalooliselt kasutati Kasu-
metsa läbivaid metsateid liikumiseks 
Kobela suunas ja tagasi, kuid metsateed 
polnud enam ammu läbitavad. „Kirjelda-
sime metsa selliselt, et esmajoones saaksid 
uuendatud kõige halvemas seisus metsa-
osad,“ võtab Juho kokku. Ta lisab, et nüüd 
on tööjärg metsakasvataja käes, kelle jaoks 
on raieliigist (nt valikraie), looduslikest tin-
gimustest (nt boniteet, kasvukoht) sõltuvalt 
uue metsapõlvkonna kasvatamine vaeva 
nõudev väljakutse. KAH-protsessi käigus 
kompromissina kokku lepitud valikraiega 
majandatud eraldise uuendamine on keeruli-
sem. Valikraie kui raie ootab sisustamist.

Tiimi mõtted kogus kokku Susanna Kuusik. 

Tähtis on otsesuhtlus, tuleb 
tunnetada piiri, kas minna 
töödega edasi või peatada.

Aasta alguses viis Eesti Erametsaliit 
metsaomanike seas läbi küsitluse, 
mille tulemused näitasid, et  
looduskaitseliste piirangute kor-
ral peetakse kõige õiglasemaks 
hüvitamise meetodiks iga- 
aastast rahalist hüvitist. 

Vastustes tuli selgelt välja ka 
hüvitise suuruse küsimus. Leiti, et 
see peaks olema õiglane ning seda 
ei peaks paluma, vaid raha laekuks 
metsaomanikule automaatselt. Teisel 
kohal oli õiglaseks peetava hüvitisena  
maadevahetus. Võimalus vahetada oma maa mõne 
riigile kuuluva metsatüki vastu pidas õiglaseks ligi 
pool vastajatest.

Erametsaliidu tegevjuhi Jaanus Auna sõnutsi 
olid küsitluse vastused ootuspärased. „Sarnaseid 
arvamusi näeme ka oma igapäevatöös metsaoma-
nikega suheldes. Kui riik soovib omaniku maa 

kasutamist piirata, tuleb see kohe  
ja õiglaselt hüvitada,“ ütles ta. 
Samas peab ta oluliseks austada 
maaomaniku soovi jääda  
omanikuks. „Soovitakse teha 
ise otsuseid oma metsas toime-
tamisel, metsakeskkonna hoid-
misel ja kujundamisel. Sellise 

võimaluse annaks maadevahe-
tuse kasutamine ühe hüvitismeet-

mena,“ rääkis Aun.
Enamik vastajatest pidas oluliseks 

omaniku kaasamist looduskaitseliste tege-
vuste ja piirangute planeerimisse tema maal. Eriti 
oluliseks peetakse just seda, et teavitamine ja oma-
niku arvamuse küsimine toimuks juba enne piiran-
gute seadmist.

Eesti Erametsaliit korraldas küsitluse metsaühis-
tutega liitunud metsaomanike seas. Küsitlusele vas-
tas paari nädala jooksul 510 metsaomanikku. 

Eesti Erametsa- 
liit on nüüd  
EPKK liige
Eesti Erametsaliit on möödunud aasta detsembri 
lõpust Eesti Põllumajandus-Kaubanduskoja 
liige. Otsuse koja liikmeks astuda tegid liidu 
volinikud detsembris toimunud koosolekul. Koja 
töö on jaotatud valdkondlikesse gruppidesse, 
metsanduse gruppi kuuluvad koos erametsa- 
liiduga ka Eesti Jahimeeste Selts, Keskühistu 
Eramets ja Systemseparation Ltd. 

Erametsanduse 
valikaine Eesti 
Maaülikoolis
Veebruarist alustab Eesti Maaülikoolis taas eramet-
sanduse valikaine. Õppejõud Meelis Tederi ja Eesti 
Erametsaliidu eestvedamisel tutvustatakse metsan-
duse tudengitele erametsanduses toimuvat. Loengutes 
astuvad külalislektoritena üles erametsanduse prakti-
kud, teiste seas ka erametsaliidu esindajad. Lisaks 
korraldab erametsaliit tudengitele kaks ekskursiooni 
metsaühistute ja metsaomanike juurde. Erametsan-
duse valikaine loodi maaülikoolis 2014. aastal. 

Metsaomanikud soovivad  
maadevahetuse võimalust tagasi

Jaanus Aun
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RMK loomise lugu on pikk ja algab tegelikult, 
nagu muudeski valdkondades, ajast, mida vahel 
on nimetatud ka laulvaks revolutsiooniks. RMK 
kauaaegne töötaja Vaike Pommer meenutab raa-
matus „RMK 15“ aastat 1988, kui iseseisvussoov 
eestlastes pead tõstis, et selles võimaluste palju-
suses püüdsid oma teed leida ka metsamehed.

1992. aasta märtsis lülitati kaks aastat varem loo-
dud riikliku metsaameti alluvusse riigimetsamaade 
talitused, metskonnad (188), riigijahimajandid, puu-
koolid, Sagadi koolituskeskus, Räpina metsakool 
ning ka metsamajanduse ökonoomika- ja infokeskus.

Vaike Pommer kirjutab: „Kuigi tulemuseks olid 
suhteliselt suured ja iseseisvad metskonnad, ei kahel-

nud keegi, et puiduturul tuleb tegutseda üheskoos.  
Ja esimestena, ilma väliskonsultantide, nõunike, vahen-
dajate või koordinaatorite tarkuseta, saadeti kogu oma-
raiel saadud paberipuu laevadega Rootsi. Ka kohapeal 
müüdi puitu paketina, mis tagas paremad maksetingi- 
mused ja kõrgema hinna /---/ Kuna seadusi veel ei  
olnud, siis sai metskonnaelu korraldamisel paljuski  
määravaks metsaülema südametunnistus.“

Välised nõuandjad
Peagi saabus ka nõuandjaid. 1993. aastal sõlmis 
vabariigi valitsus koostööleppe Eesti-Taani kolme- 
etapiliseks metsaprojektiks. Katsepiirkonnaks sai 
Suure-Jaani. Puiduturu toimimise mehhanisme tuli 

metsaülematel aga alles õppima hakata. Ega see 
kergelt läinud, sest sugugi kõik metskonnad ei 
soovinud metsi majandada, vaid olid veendunud, 
et nad on metsa kaitsjad ja hooldajad.

Välismaalastelt tuli veelgi abi ja 1995. aastal 
sõlmiti soomlastega leping Eesti metsanduse  
arenguprogrammi (EMAP) loomiseks. Programm 
kulges arutlusterohkelt, leides poolt- ja vastuseis-
jaid. Üks vaidluskoht oli näiteks asjaolu, kas riigi-
metsa ikka tuleks müüa ümarpuiduna tee äärest 
või vanaviisi kasvava metsa raieõigusena.

16. oktoobril 1996 valmis EMAP-i ühe osana 
koostatud riigimetsade majandamise organisat-
siooni (RMO) arengukava. See nägi ette selge  
era- ja riigimetsa lahutamise käsitluse: riigimetsa 
majandamiseks luuakse riigimetskondade ja puu-
koolide baasil üks riigimetsade majandamise orga-
nisatsioon. Üleminekuperioodiks loodi ajutine 
projektorganisatsioon metsamajanduse ökonoo-
mika ja infokeskuse (MÖIK) osana, mis valmistab 
ette RMO loomise. Ühena esimestest asjadest 
otsustati, et RMO ei vaja administratiivüksusi 
arvul, mis võrduks maakondade arvuga. Lepiti 
kokku kaheksa regiooni moodustamises.

Takistused ületati
Nii enne kui ka pärast arengukava loomist leidus 
neid, kes pidasid vajalikuks riigimetsanduse refor-

mile pidurit tõmmata. See ei toiminud ja 1997. aas-
taga algas aeg, kus alates MÖIK-i juhatajast kuni 
viimase metsavahini välja oli tegevus piiritletud  
riigimetsaga. RMO ärinimeks sai Hiiest, mida esi-
algu ei avalikustatud. Moodustati ka jahinduse ja 
puhkemajanduse osakond. Riigimetsas ülestöötatud 
materjali müügi kord pani ette, et ümarmaterjalina 
tohib turustada vaid 35% raiemahust. Esimest ühist 
valmismaterjali oksjonit novembris boikoteerisid 
vahendajad, kes müüsid paberpuitu Skandinaa-
viasse. Ja nii puudus ostja männi, kuuse ja haava 
paberipuule. Aasta lõpus sai boikott siiski murtud.

1998. aastal sõnastati riigimetsa majandaja  
missioon: majandame riigimetsa säästlikult ja 
efektiivselt ning pakume parimas kvaliteedis ja 
mahus kõiki metsast saadavaid hüvesid. Mõlemal 
pool Soome lahte jagus arutelusid, kuidas ikkagi 
tuleks riigimetsast saadavat puitu müüa. Vaja oli 
välja töötada ka skeem, mis välistaks metsavargu-
sed. Leiti, et vaja on metsad sertifitseerida.

Aasta lõpus likvideeriti MÖIK ning kogu vara  
ja töötajad läksid üle Riigimetsa Majandamise 
Keskusele. RMK juhiks sai Andres Onemar,  
kellel on Vaike Pommeri hinnangul suur panus,  
et niisugune asutus üldse loodi. „Ilma tema  
diplomaadioskuste, tasakaalu, tormi- ja tuulekind-
luseta poleks see organisatsioon sündinud,“ ütleb 
Pommer. „Vähemalt niipea mitte.“ 

RMK loomise lugu

Tekst: Kristiina Viiron raamatu „RMK 15“ põhjal

Riigimetsa Majandamise Keskus tähistab 
tänavu 25. sünnipäeva. 1. jaanuaril 1999 
loodi riigimetsade majandamiseks just 
niisugust nime kandev tulundusasutus.
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Ka juhtub nii, et raietöölise varustusse 
kuuluv võsasaag ei ole enam sama 
komplektne nagu soetamise ajal, selgub 
RMK isikukaitsevahendite kasutamise 
ja keskkonnanõuete järgimise 
kontrollist.

Tähis EN397 (industrial safety hel-
mets) pole aga sugugi juhuslik tähtede 
ja numbrite ühendus, vaid kinnitab, et 
kiiver vastab tööstusliku kaitsekiivri 
standardile, selle kasutusala on kukku-
vate esemete läheduses. Just niisugust 
tuleb metsatöödel enda tervise huvides 
kanda. Tegelikult võib veidi ülepaisuta-
tult öelda, et kiivrist sai alguse ka prae-

gune RMK-s kasutusel olev süsteem, 
millega on paika pandud, missuguseid 
isikukaitsevahendeid tuleb erinevatel 
metsatöödel kasutada ja milliseid kesk-
konnanõudeid täita ning kuidas RMK 
seda kontrollib.

Süsteemi üheks juurutajaks oli kvali-
teedi- ja teabehaldusosakonna juhataja 
Edvard Eelsalu pärast 2021. aasta 
PEFC ja FSC auditeerimist, mil selgus, 
et RMK senised nõuded isikukaitse- 
vahendite kasutamise osas vajavad 
ajakohastamist.

„Näiteks nõudsime puiduveoki juhti-
delt kaitsekiivri kandmist, kuid me ei 
olnud täpsustanud, millisele standardile 
vastavat, kas EN812 (industrial bump 
caps) või EN397 standardile vastavat,“ 
meenutab Eelsalu. Peamine probleem 

Metsatöödel olgu
õige kiiver peas ja tähtajaga 
esmaabipakk taskus
Kõige sagedamini ununeb raietöölistel ja metsamasinatega 
töötajatel asjaolu, et nende kohustusliku varustuse seas on 
aegunud tulekustuti, esmaabipakk või on kasutustähtaeg 
möödanikku jäänud hoopis kaitsekiivril EN397.

Tekst: Kristiina Viiron
Fotod: Arno Mikkor

Edvard Eelsalu: „Lihtsustatult öeldes me ei soovi 
metsas näha masinaid, millel on õlirida järel, ja 
seepärast kõik need nõuded.“

Edela metsakasvatusjuht Priit 
Kõresaar kontrollib, kas RMK 
raietöölisel Janek Sildveel on 
vajalikud isikukaitsevahendid 
olemas ja keskkonnanõuded 
täidetud. Kontrolliakti täidab ta 
telefonis vastavas äpis.  

Esmaabikotike ei 
tohi olla aegunud.

Turvasaapad. Kraad 
kõvemadki, kui 
võsasaega töötades 
olema peavad.
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oligi, et puudusid kindlad nõuded erine-
vate tööde tegijaile ja need jäid kohati 
üldiseks – masinaoperaatorit ja raietöö-
list päris ühe mõõdupuuga võtta ei saa. 
Ka isikukaitsevahendite kasutamise ja 
keskkonnanõuete järgimise seire vajas 
parendamist.

„RMK töötajaid ja töövõtjaid kontrolliti 
küll ning paberkandjal kontrollaktid regist-
reeriti RMK dokumendihaldussüsteemi, 
kuid ei tekkinud kokkuvõtlikku andme-
baasi, kust näeks, kui palju on kontrolle 
tehtud, milliseid rikkumisi on tuvastatud 
ning millised töövõtjad on nõudeid eiranud 
või hästi täitnud,“ rääkis Eelsalu.

Tolleaegse juhtimisarvestuse osa-
konna eestvedamisel koostati uute ja 
konkreetsete nõuetega dokument „RMK 
nõuded isikukaitsevahendite 
kasutamiseks“.

„Sellest hetkest oli olemas dokument, 
kus oli täpselt sätestatud, mis tööd tehes 
milliseid isikukaitsevahendeid peab kasu-
tama. Juhendis arvestati ka FSC audiito-
rite nõudmistega, näiteks et metsamasina 
operaatoril ja raietöölisel ei piisa üksnes 
esmaabipaki olemasolust, vaid see peab 
olema ka tähtaegne. Tihtilugu läheb 
esmaabipakist või kaitsekiivrist selle 
„kõlblik kuni“ kuupäeva otsimisega üsna 
palju aega,“ muigab Eelsalu.

Nimetatud juhatuse otsusega kinnita-
tud dokumendi lisab RMK alati töövõ-
tulepingutele lisana kaasa – suure osa 

metsatöödest teevad RMK-s lepinguli-
sed partnerid.

Loetletud isikukaitsevahendite nõudeid 
peavad täitma ka need raietöölised ja met-
samasinate operaatorid, kes töötavad 
RMK-s. Neile on samad nõuded sätesta-
tud juhendites „RMK ohutusnõuded met-
samasinaga töötamisel“ ja „RMK ohutus-
juhend võsa- ja kettsaega ning trimmeriga 
töötamisel“, kus muu hulgas on kirjas ka 
nende tööde ohutusnõuded.

Õli ei tohi metsa alla sattuda
Samuti uuendati juhendit „RMK  
keskkonnanõuded mootorsõidukitega ja 
saagidega töötamisel“. „Nende nõuete 
suhtes sai arutelusid peetud nii metsama-
janduse ka kui looduskaitseosakonna töö-
tajatega. Nimetatud dokument lisatakse 
samuti töövõtulepingutega kaasa ja ka 
meie oma töötajad peavad juhendis ole-
vaid nõudeid järgima,“ täpsustab Eelsalu.

Juhend sätestab näiteks, millised on 
keskkonnaalased nõuded tööobjektil 
kütuste ja määrdeainete hoidmisele,  
tankimisele ja jäätmete käitlemisele 
ning hädaolukordades tegutsemisele. 

Muu hulgas on kirjas, et kütusemahu-
teid tuleb tööobjektil hoida varjulises 
kohas; sae käivitamisel tuleb minna 
vähemalt kolme meetri kaugusele tanki-
miskohast, kõik töö käigus tekkinud 
tavajäätmed ja ohtlikud jäätmed tuleb 
pärast tööobjekti lõpetamist ära viia; 
kütuselekkega saagi või masinat ei tohi 
kasutada ning palju muid nõudeid, mille 
täitmine tagab, et töö käigus ei saa 
keskkond kahjustada.

„Lihtsustatult öeldes me ei soovi met-
sas näha masinaid, millel on õlirida 
järel, ja seepärast kõik need nõuded,“ 
täpsustab Eelsalu.

Kontrolli tarvis eraldi äpp
Kuid juhenditest üksi ei piisa, et RMK töö-
tajad ja töövõtjad nõudeid alati ka järgiksid 
– nõuetest kinnipidamist peab ka seirama. 
Ka see osa vajas RMK-s paremaks muut-
mist. Eelkõige vajas parendamist kaks 
nüanssi – et kontrolle saaks läbi viia elekt-
rooniliselt senise paberil oleva kontrollakti 
täitmise asemel ning teiseks oli tarvis, et 
kontrolli tulemustest saaks moodustada 
automaatselt uuenevaid aruandeid.

Kütusekanister. Seekord lagedal, 
sest ilm on sajune ja päike ei 
paista. Päikselisel päeval tuleb 
kanistrit hoida varjulises kohas. 

Isikukaitsevahendite ja keskkonnanõuete kontrolliakti täidetakse 
vastavas äpis.

Varustus nagu 
peab ja enamgi 
veel. Lisaks 
visiirile kannab 
Janek Sildvee ka 
prille, et puidu- 
pudi silma ei 
satuks.
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„Kui eespool viidatud muu-
datused viidi ellu meeskonna-
töö tulemusel, siis siin saan 
öelda, et see oli puhas minu 
soolo,“ muigab Eelsalu, rääki-
des algatusest, millega ta esi-
tas RMK IT-osakonnale põh-
jaliku lähteülesande äpi 
arendamiseks ja aruandluse 
koostamiseks.

Eelsalu sõnul oli kuulda ka tagasisidet, kas seda 
elektroonilist keskkonda on ikka vaja jne. 
„Tagantjärele saab öelda, et oli ikka küll, sest nii 
äppi kui ka kogu süsteemi on kiitnud FSC, PEFC, 
ISO 9001 ja 14001 audiitorid,“ märgib ta.

Kontrollakte äpis täita on võimalik alates 
2022. aasta lõpust.

Nimetatud äpi tellimises näeb Eelsalu plussi 
ka selles, et äpi tegemiseks kasutas RMK info-
tehnoloogiaosakond sisuliselt esimest korda MS 
Microsoft PowerAppsi pakutavaid võimalusi. 
Nüüdseks on selle platvormi põhjale arendatud 
veel teisigi RMK äppe. Finantsiliselt on see 
RMK-le kasulik, kuna RMK-l on nagunii MS 
Microsofti litsentsid ning PowerAppsi platvor-
mis äppide tegemine on lisatasuta.

„Äpis seotakse kontrollakt ära nii töövõtjaga 
(või RMK endaga), raietöölise või masina 
operaatoriga, töövõtulepingu numbriga ja 
konkreetse masinaga (juhul, kui tegemist ei 
ole raietöölisega). Selle tulemusel saab igal 
ajahetkel konkreetse töövõtja kohta saada üle-
vaate ette tulnud rikkumistest. Ja muidugi 
näeb ka seda, kellel on kõik nõuetekohane 
olnud,“ selgitab Eelsalu.

Tööde käigus on kontrolli läbiviimise protseduuri 
ka täiendatud, sest selgus, et alati ei saa kontrollakti 
metsas täita halva netiühenduse tõttu. Netiühendus 
on vajalik, kuna kontrollakti täites päritakse algand-
meid raamatupidamisprogrammist AXA (töövõtule-
pingu nr, töövõtja jne). Internetiühenduse puudumi-
sel täidetakse akt siiski paberil ja hiljem sisestatakse 
kontrolltulemused äppi, et kõik läbiviidud kontrollid 
saaksid andmebaasi. Samuti tehakse paberkandjast 
pilt, et äpis jääks akti juurde tõestus kontrollitava all-
kirjast. Tavaolukorras annab kontrollitav aktile all-
kirja äpis.

Rikkumisi on vähe
„Üldjuhul peetakse nõuetest kinni ja nõudmiste 
eiramist tuleb harva ette,“ märkis Eelsalu. Eel-
misel aastal viidi läbi 274 kontrolli kokku 3941 
vastavusnõude suhtes ja rikkumisi leiti 148 
puhul ehk 3,8%.

Kõige rohkem tuli ette, et kaitsekiivril, esma- 
abipakil või tulekustutil oli tähtaeg üle aja läinud 

või oli võsasaagide komp-
lektsust muudetud. Töid 
niisugusel puhul metsas 
seisma ei panda, kuid puu-
dused tuleb kõrvaldada.

Kuid 12 raietöölise töö 
peatati ja nad „saadeti 
koju“, sest neil puudus 
nõutav kutsetunnistus. Ilma 
selleta aga ei tohi juba ligi 

kümme aastat riigimetsas metsakultuure hool-
dada või valgustusraiet teha.

„Kahjuks on tulnud ette, et töövõtja, kellega 
meie riigimetsade hooldamiseks töövõtulepingu 
teinud oleme, on palganud meie teadmata ini-
mese, kel kutsetunnistust pole,“ tõdeb Eelsalu, 
kuidas ilma kutsetunnistuseta inimesed tööd 
tegema sattunud on. Niisugusel puhul pole metsa 
tööle tagasipääsuks muud mööndust kui kutse- 
eksam ära teha.

RMK keskkonnanõuete ja isikukaitsevahendite 
kontrollimise juhendis on paika pandud ka see, 
keda kontrollitakse, kes kontrollib ja mis mahus 
kontrollitakse. Näiteks aastas tuleb igas metsa- 
kasvatuse piirkonnas kontrollida 20 raietöölist,  
sh vähemalt viie eri töövõtja juures.

Edela metskasvatusjuht Priit Kõresaar 
teebki vastlapäeval käesoleva aasta esimese 
kontrolli RMK raietöölisele Janek Sildveele, 
kes Pärnus Tammistes valgustusraiet teeb. 
Mehel on kõik nõutav olemas ja enamgi veel – 
lisaks visiirile kannab ta ka kaitseprille, et  
puidupudi silma ei satuks.

„Lihtne ja loogiline,“ tõdeb Janek Sildvee ise 
kontrolliga nõutava varustuse kohta – see on ju 
ennekõike tema tervise huvides. 

Kontrollitav Janek Sildvee annab kontrollaktile allkirja. 

Ilma kutsetunnistuseta ei tohi 
juba ligi kümme aastat 
riigimetsas metsakultuure 
hooldada või valgustusraiet teha.

Tõsi on, et erinevalt muust maailmast 
astutakse Eestis puidukeemia arenda-
mise vallas alles esimesi samme, ent 
samas on need sammud üsna muljet-
avaldavad. Nii on Imaveres asuv 
spin-off-ettevõte OÜ Fibenol üles sead-
nud tehnoloogia, mis võimaldab lehtpuu 
paberipuidust ja puidutööstuse jääkidest 
toota puidupõhiseid keemiatooteid, mis 
võiksid edaspidi saada naftat asenda-
vaks tooraineks materjali- ja keemia- 
tööstusele.

Eestis lõppes möödunud aastal ka 
Eesti Teadusagentuuri korraldatud  
ressursside väärindamise programm 
(ResTA), mille lõpukonverentsil vaa-
deldi, kuidas saaks anda nii puidule kui 
ka põllumajandussaadustele kõrgemat 
lisandväärtust.

ResTA loodi aastal 2020 selleks, et 
teadusasutused suudaksid ettevõtetele 
neis valdkondades vajalikku rakendus-
likku teadustööd pakkuda ning tekiksid 
eeldused senisest kõrgema lisandväärtu-

Puit kui mängumuutja –  
tulevikus võib puidust saada 
nii kosmeetikat kui ka rõivaid
Kui praegu peame puidu väärindamisest rääkides eelkõige silmas 
mööbli- või tselluloositööstust, siis seitsmepenikoormasammudega 
areneb hoopis puidu keemiline ja bioloogiline töötlemine ning juba 
praegu võib väita, et tuleviku plast on hoopis puit.

Tekst ja fotod: 
Sander Silm 

Siim Salmari 
sõnul on ta 
tuleviku suhtes 
väga optimistlik, 
sest ResTA 
programmis 
osalemine näitas, 
kui kaugele on 
võimalik puidu 
väärindamisega 
minna.
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sega toodete ja teenuste sünniks. Kon-
verentsil tutvustati programmist toetust 
saanud 16 projekti, millest ühte juhtis 
Tartu Ülikooli Keemia Instituudi kaas-
professor Siim Salmar.

Tuleviku puit asendab 
naftakeemia
Salmari meeskonna uurimistöö kandis 
pikka pealkirja: „Ligniini keemilise ja 
ensümaatilise väärindamise tehnoloo-
giad: ligniinist ja sellest eraldatud 
fenoolsetest fragmentidest arendatavad 
tooted – materjalide sünteesiks kasuta-
tavad algühendid, vaigud, liimid, õlid, 
plastid, ehitusmaterjalid“. Kui praegu 
keskendutakse puidust peamiselt tsellu-
loosi tootmisele, siis tuleviku puidu- 
keemia annab puidule hoopis laiema 
kasutuse. Eestis kasvab 51 eri puuliiki 
ning nende kõigi puit koosneb laias 
laastus kolmest komponendist: tsellu-
loosist, hemitselluloosist ja ligniinist.

Seni on ligniin suuresti tähelepanuta 
jäänud. Vees mittelahustuv ligniin 
annab puidule jäikuse ja aitab kaitsta 
keskkonnamõjurite, näiteks UV-kiir-
guse, äärmuslike temperatuuride ja 
mädanemise eest. Paraku teevad kõik 
need omadused ligniinist väga kapriisse 
materjali, mistõttu ligniini on väga kee-
ruline väärindada. Tartu Ülikooli tead-
laste eesmärk on leida viise, kuidas vees 
mittelahustuvat ligniini siiski lahustada 
ning tema keerulise koostisega moleku-
lid väiksemateks juppideks lõhkuda.

Selleks võeti ühe meetodina kasutu-
sele ultrahelitehnoloogia, mille abil 
saadi ligniinist kätte paraja suurusega 
molekulid, mida saaks juba lihtsamalt 
sobivateks materjalideks edasi töödelda.

Ligniinis saadavaid molekule võib 
kasutada erinevate materjalide loomi-
seks, näiteks ehitusmaterjalides fenool-
vaikude tegemiseks, vineeri valmistami-
sel, puitlaastplaatide tegemisel ja 

montaaživahtude valmistamisel. Ultra-
helitehnoloogia rakendamisel saab  
ligniinist toota materjale, mis oleksid 
kasutatavad UV-kaitsena päikesekaitse- 
kreemides või puidukaitsevahendina 
puiduvärvides.

Ligniini rakendamist on juba ka Ees-
tis asutud katsetama. Nii rajas Fibenol 
Imavere katsetehase territooriumile 
bioasfaldist lõigu, kus katsetati segusid, 
mille koostises on kuni 15% bituume-
nist asendatud ligniiniga. Samas võib 
ligniini osakaalu suurendada veelgi, sest 
Rootsis paigaldatud katselõikudes on 
ligniiniga asendatud kuni 25% ja Hol-
landis ka üle 50% bituumenist.

Meeletu potentsiaal
Siim Salmari sõnul on puidukeemial 
meeletu potentsiaal. „Kõik teavad, mil-
lest puit koosneb: tselluloos 45–50%, 
hemitselluloos 25–35%, ligniin 20–30% 
ja ekstraktiivained 2–4%. Praeguste teh-
noloogiate juures kasutatakse peamiselt 
tselluloosi, kusjuures ka selle väärinda-
mine ei ole just kõige kõrgemal tase-
mel,“ selgitab ta.

Tema sõnul on alles viimasel kümnen-
dil hakatud tööstuslikult järk-järgult 

laiendama tehnoloogiad, mis kasutaksid 
puidu kogu ressurssi kõrgema väärtusega 
produktide saamiseks. Samas on Siim 
Salmar tuleviku suhtes väga optimistlik, 
kuna ka ResTA programm näitas, kui 
kaugele on võimalik puidu väärindami-
sega minna. „Ütlen ausalt, nende suhteli-
selt heade tulemuste pealt tekkis selline 
eufooria, et lõime TÜ puidukeemia ja 
biotöötluse tuumiklabori juurde startup’i 
Letherwoods, kus hakkame tegema 
puidu baasil erinevaid tekstiilmaterjale ja 
kunstnahka,“ räägib Salmar.

Kuigi Letherwoodsi tooted on praegu 
välja töötatud vaid laboris, on investee-
ringute olemasolul võimalik neid toota 
ka tööstuslikult ning see juba tähendab, 
et tulevikus võime kanda seljas puidust 
valmistatud nahktagisid. Siim Salmar 
lisab, et ta loodab, et mitte väga kauges 
tulevikus muutuvad puidukeemia ette-
võtted meie tööstusmaastikul sama 
tavaliseks nagu mööblitööstused. 

Kui praegu keskendutakse puidust peamiselt 
tselluloosi väärindamisele, siis tuleviku puidukeemia 
annab puidule hoopis laiema kasutuse.
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17 aastat teadlikult 

RMK aastate 2024–2028 arengukava üks arengusuundi on innovatsiooni
ja teadusesse panustamine, mis ei ole RMK jaoks tegelikult midagi uut.
Teaduspõhiselt on metsas alati toimetatud. Sihipäraselt alustati RMK-s 
teadusesse panustamisega aga aastal 2008, kui kutsuti esimest korda 
kokku RMK teadusnõukogu.

Tekst: Kristi Parro 
Fotod: RMK, erakogu Eesmärgiks sai muutuvates keskkonna- ja 

majandustingimustes leida paindlikke ja 
innovaatilisi uusi teadmisi. Rahastatavate 
rakendusuuringute valikul seati prioritee-
diks Eesti oludes rakendatav mitmekülgne 
ja säästlik metsandus, mis hõlmaks öko-
loogilisi, majanduslikke ja sotsiaalseid 
uurimisvaldkondi. Rõhuasetus sai sõnale 
rakendatav, sest tunti puudust just prakti-

kasse suunatavatest tõestatud metsama-
janduslikest uuendustest, millest ka päri-
selt metsale pikaajalist kasu võiks tõusta.

Tänaseks on akadeemiliste eriala- 
ekspertide nõustamisel toetatud  
21 projekti ca 3,5 miljoni euroga. 

Lisaks on tellitud suuremaid-väikse-
maid rakendusuuringuid, mis toetavad 
RMK säästlikku tegutsemist.

teaduspõhine RMK

Projekti käigus uuriti metsakuivenduse 
mõju kalastikule, kahepaiksetele, sammal-
dele, mardikatele, must-toonekurele.

Leiti, et metsakuivenduse tagajärjel tekki-
nud kraavivõrgustik pakub küll toitumis- ja 
elupaiku, sh suurendades liigirikkust ja arvu-
kust, kuid looduslike veekogutüüpidega võr-
reldes on kuivendatud elupaigad halvema 
kvaliteediga.

Tulemuste alusel otsis RMK lahendusi 
metsakuivendussüsteemide mõjude vähenda-
miseks ja elupaikade kvaliteedi tõstmiseks. 
Näiteks suurendades inimtekkelistes voolu-
veekogudes voolu kiiruse varieeruvust ning 
luues tiike ja settebasseine, saab vähendada 
kraavide läbikuivamist ja mõju elustikule.

Idee teadusnõukogu 
loomiseks käis välja 
Asko Lõhmus Eesti 

Keskkonnaühenduste 
Koja ja RMK 
juhtkonna 

kohtumisel.

Teadusnõukogu rolliks sai 
metsamajandusega seotud 

rakendusuuringute tellimise ja 
metsamajanduslike otsuste 

tegemise toetamine.

Esimesel aastal oli 
projektide rahastuseks 

miljon krooni, mille toel anti 
hoog sisse koore- ja 

puiduseoseliste liikide, 
metsakuivenduse mõjude 
ning juurdekasvu mudelite 
täiustamise uuringutele.

Hoog lükati sisse 2008. aastal

Teadusnõukogu 
nõustamisel rahastatud 
projektid läbi aegade:

(projekti nimi, projektijuht, 
projekti vedav ülikool)

Ühel aastal rahastatakse 
sageli mitut projekti.

2008

RMK teadusnõukogu liikmed 
2024. aasta alguses
RMK teadusnõukogu pädevuses on prioriteetsete uurimisteemade 
määratlemine, uuringute teostatavuse analüüs ja projektitaotluste 
rakenduslikkuse hindamine innovatiivsuse ja tulemuslikkuse 
seisukohast. Praegu annavad oma panuse:
  Tartu Ülikooli ökoloogia ja maateaduste instituudi 
taimeökoloogia kaasprofessor Jaan Liira

  Eesti Maaülikooli metsakorralduse ja metsatööstuse õppetooli 
juht professor Ahto Kangur

  Eesti Maaülikooli metsakasvatuse ja metsaökoloogia õppetooli 
vanemteadur Kalev Jõgiste

  Eesti Maaülikooli keskkonnakaitse ja maastikukorralduse 
õppetooli juht professor Kalev Sepp

  Tartu Ülikooli loodusgeograafia ja maastikuökoloogia õppetooli 
juhataja professor Ülo Mander

  RMK esindajana juhatuse liige Kristjan Tõnisson

„Metsakuivenduse 
mõju potentsiaalselt 

ohustatud 
elustikule“. Raul 
Rosenvald Eesti 
Maaülikoolist

„Raidmete 
kasutuselevõtuga 

ohustatud koore- ja 
puiduseoselised liigid 
Eestis“. Piret Lõhmus 

Tartu Ülikoolist

„Puistu 
takseertunnuste 

juurdekasvu mudelite 
täiustamine“.   
Andres Kiviste  

Eesti Maaülikoolist
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Projektis uuriti, kuidas mõjutab kuivendamine kõdusoomännikute, -kuusikute 
ja -sookaasikute tootlikkust ning gaasi- ja toitainete režiimi. Enam kui kolman-
dik Eesti metsadest on kuivendatud, seega on neil aladel kasvaval metsal ja kui-
vendatud alade uuendamisel oluline mõju süsiniku- ja lämmastikubilansile.

Selgus, et kõdusookuusikud ja -männikud olid reeglina kliima jahendajad. 
Kõdusookaasikud olid süsinikuneutraalsed ja nende edasisel majandamisel tuleks 
tähelepanu pöörata süsiniku- ja lämmastikubilansi kliimasõbralikumaks muutmi-
sele. Näiteks saab istutada sookase asemel kaske või okaspuid.

Projektis uuriti põhjusi, miks vaatamata ulatusli-
kele raiepiirangutele II kaitsekategooriasse kuuluva 
metsise arvukus jätkuvalt langeb.

Leiti, et määravaks saab pesitsusedukus, mis on 
Eestis valdavalt madal, ehkki esineb üksikuid pare-
maid aastaid, mis aga ei suuda kompenseerida 
üldist langustrendi. Metsise elupaikades toimunud 
muutused soosivad kiskjaid ning kahandavad met-
sisetibude toidulauda.

Elupaikade taastamisvõimaluste uurimiseks rajati 
katsealad, mis kombineerisid kuivenduskraavide sul-
gemist ja erinevaid raievõtteid. Selgus, et kaitsealadel 
metsise kaitseks looduskaitsetöid planeerides ja 
kraave sulgedes tuleks raieid teha väiksemas mahus.

„Metoodika lageraiete mõju hindamiseks ja konf-
liktide ennetamiseks maastiku tasandil, arvestades 
sotsiaalseid, majanduslikke ja ökoloogilisi 
aspekte“. Kalev Sepp Eesti Maaülikoolist

Projektis uuriti looduslikke tõrjevahendeid metsakahjuritele. 
Uuringu keskmes oli männikärsakas, tema vaenlased, tõrjumise 
võimalused ja roll juurepessu antagonisti, hiidkooriku levitajana. 

Männikärsaka meelitab värskele raiesmikule vaigu lõhn. Putukas 
kahjustab noori männitaimi, süües laikudena noorte taimede koort 
ja hävitades seeläbi värskelt istutatud taimed. 

Võrreldes erinevaid putukamürke biovahaga, leiti, et kõige  
paremini kaitseb noori kuuski ja mände just biovaha. Uudne  
looduslik tõrjevahend, mis taimele ronimise männikärsakale  
ebameeldivaks teeb, võeti RMK praktikas kasutusele.  
Biovaha kaitseb taime tüve ja kärsakas ei saa koort süüa.

„Turberaiete ökoloogilis-majanduslik analüüs ja näidis-püsikat-
sealade võrgustiku rajamine“. Hardi Tullus Eesti Maaülikoolist

„Lidarmõõtmistest ja multispektraalsetelt piltidelt puistute 
takseertunnuste hindamine Aegviidu katsealal“. Mait Lang 
Eesti Maaülikoolist

„Kuusekändude varumise metsanduslikud aspektid ja kaasnevate 
keskkonnamõjude hindamine“. Veiko Uri Eesti Maaülikoolist

2011

„Metsakultiveerimisega 
seotud metsakaitse- 

probleemid Eesti met-
sanduses ning nende 
vältimine keskkonna- 
säästlike tõrjevõte-

tega“. Ivar Sibul Eesti 
Maaülikoolist

2012 „Eesti tingimustesse 
sobivate valemite leid-
mine kasvava metsa ja 
metsamaterjali mahu 

määramiseks“.  
Allan Sims Eesti 

Maaülikoolist

Proovid kogutakse metsas, aga analüüsid tuleb teha suuresti laboris. Fotol Shimadzu GC-
2014 gaasikromatograaf ja Loftfieldi tüüpi automaatne proovisisestaja. Foto: Martin Maddison

„Muudetud veerežii-
miga metsade süsi-
niku ja lämmastiku-
ringe“. Ülo Mander 

Tartu Ülikoolist

2013

Telemeetriauuringu tarbeks 
püütud metsisekana Ivar Ojaste 
käes. Foto: Margus Pensa

„Metsise elupaiga- 
kvaliteeti määravate 
tegurite kompleks- 

uuring“. Asko Lõhmus 
Tartu Ülikoolist
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Jääksoode  
metsastamisel 
katsetatakse 
puude kasvu 
kiirendamiseks 
puutuha lisa-
mist. Foto: 
Katri Ots

Projektis uuriti lage- ja harvendusraie mõju arukase ja 
männi ökosüsteemi süsiniku ja lämmastiku ringetele.

Selgus, et edukalt uuenenud männiraiesmik muutus 
süsinikku siduvaks ökosüsteemiks juba seitsmendal 
lageraiejärgsel aastal. Harvendusraie mõju mullahinga-
misele, maapealse varise voole, süsiniku ja lämmastiku 
voogudele oli väike, ebaoluline või puudus.

Leiti, et lageraielank muutub uuenedes juba varakult 
süsinikku siduvaks ja selle peamiseks eelduseks on 
puude juurdekasv, seega on oluline raiesmikud kiiresti ja 
tulemuslikult uuendada.

„Nutikas elurikkuse kaitse Eesti loodus- ja majandus-
metsades: ökoinformaatika lahendused Eesti lõunaosa 
näitel“. Meelis Pärtel Tartu Ülikoolist

2015
„Lehtpuidu konver-

teerimine kõrge 
väärtusega kemikaa-
lideks“. Lauri Vares 

Tartu Ülikoolist

„Raiete mõju  
metsade süsiniku- 
ringele“. Veiko Uri 
Eesti Maaülikoolist

Süsinikuringe bilansi kokku löömiseks tuleb hinnata ka varise kogus ja selle süsinikusisaldus. Foto: Veiko Uri

„Kuusikute raieaja ja 
raieviiside mõju pato- 

geenide levikule ja arvu-
kusele ning puistu elu- 

rikkusele viljakates  
kasvukohatüüpides“. 
Rein Drenkhan Eesti 

Maaülikoolist

2016

„Kaitstavate metsafragmentide 
eesmärgipärasuse suurendamine“. 
Kadri Runnel Tartu Ülikoolist

„Biotõrje efektiivsus ja antagonist-
like seente kasutamine juurepessu 
tõrjes hariliku kuuse puistutes ning 
erinevate taimetüüpide nakatumine 
viljakates kasvukohatüüpides“.  
Tiia Drenkhan Eesti Maaülikoolist

2018

„Valikraiete mõju metsaökosüsteemi  
süsinikubilansile ja majanduslikud aspektid“. 
Veiko Uri Eesti Maaülikoolist

„Hariliku kuuse kaitsevõimet ja kasvu  
määravad tegurid puht- ja segapuistutes:  
kliimamuutuse ja kasvukoha mõju“.  
Priit Kupper Tartu Ülikoolist

2022

2020

„Kõdusoometsade  
kuivendussüsteemide 

rekonstrueerimise mõju 
eesvoolude veekvalitee-
dile ja veekaitsemeet-

mete tõhususe hinnang“. 
Kuno Kasak Tartu 

Ülikoolist

2022. aastal otsustati toetada 
kahte rakendusuuringut. Mõlema 
projekti suhtes on ootus, et tule-
musi saab rakendada nii paremaks 
veekaitseks kõdusoometsade kui-
vendussüsteemide rekonstrueeri-
misel kui ka maakasutusotsuste 
paremaks kaalumiseks jääksoode 
taastamise planeerimisel. 

Ühe meetmena 
katsetatakse 
kõdusoometsade 
kuivendussüsteemide 
rekonstrueerimisel 
lodu-settebasseine, 
mille eesmärk on 
parandada veekvaliteeti.  
Foto: Toomas Kivisto

„Jääksoode metsasta-
mise mõju ökosüs-
teemi süsiniku- ja 

lämmastikubilansile“. 
Ülo Mander Tartu 

Ülikoolist

Allikad:
Pommer, Vaike, 2012. „RMK 15 – metsaks kasvamine“
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1. jaanuar 1999 – luuakse Riigimetsa  
Majandamise Keskus. Eesti ainus riigitulundus- 
asutus RMK alustab metsamajanduses 7 regiooni 
ja 102 metskonnaga, puhkemajanduses 5 regiooni 
ja 11 jahiala, taimla- ja seemnemajanduses  
67 taimla ning Marana ja Kullenga puukoolidega. 
Tegutsevad koolituskeskused Räpinas ja Sagadis. 
Toimub esimene Hiiesti matkapäev. Metsakorral-
duses tehakse esimene täiemahuline SMI mõõdis- 
tamine. 

2000 – Ilmuma hakkab ajakiri Metsamees.
2001 – Võetakse kasutusele RMK logo ja  

spetsiaalselt RMK vajadustele vastav metsanduse 
infosüsteem MIS.

2004

Sel aastal täitub veerand sajandit Riigimetsa 
Majandamise Keskuse asutamisest. Ajakiri 
Metsamees puurib pilgu minevikku ja toob esile 
mõned märgilised aastaringid RMK ajaloost.

Aastaringe lugedes

1999

2000

2002

RMK esimene juhtrühm

Pidulik sertifikaatide üleandmine RMK-le.

2001 RMK logo valimine.

Metsaülemate päevadel osalejad Narva-Jõesuus.

Laulupeolised ja paljud vabatahtlikud panid kevadistel 
istutamistalgutel kahe nädala jooksul kasvama miljon puud 
ning tähistasid sellega Eesti liitumist Euroopa Liiduga.

2002 – RMK saab FSC säästva metsamajanda-
mise sertifikaadi, alguse saab süsteemne külastaja- 
ja külastusseire.

2003 – Alguse saab kevadsuvine raierahu:  
15. aprillist kuni 15. juunini vähendab RMK  
loodus- ja keskkonnahoiu eesmärgil raiete mahtu, 
keskkonnakaitselisi aspekte lisatakse nii metsa- 
seadusesse kui ka arengukavadesse.

2004 – RMK-s luuakse metsakorraldustalitus, 
samal aastal vastu võetud seaduse järgi võivad 
metsakorraldusega tegeleda vaid vastava tegevus-
loaga ettevõtted, kus töötajail on metsakorraldaja 
tunnistus. Uuendatakse GIS ja aerofotod kolivad 
paberilt infosüsteemi.

2005 – RMK eestvõtmisel saab alguse üle-eestiline 
pärandkultuuri inventuur – kogu Euroopa kontekstis 
ainulaadne tegevus metsades leiduvate kultuurimär-
kide kaardistamiseks ja väärtustamiseks. Luuakse jahi-
majanduse talitus, moodustatakse RMK Sagadi 
metsakeskus.

2006 – Valmib õpik „Väike metsanduskursus“ 
üldhariduskoolidele.

2007 – RMK sõlmib kokkuleppe metsade 
majandamiseks kaitsejõudude harjutusväljadel. 
Kullengal avatakse esimene arukase katmikseemla.

2004

RMK töötajatele ja partneritele suunatud väljaanne 
Metsamees alustas kord kuus ilmuva ajalehena. 
Tänaseks on Metsamehest saanud laiemat avalikkust 
kõnetav kvaliteetne ja sisukas ajakiri, mis talletab 
olulist metsandusinfot ka tulevaste põlvede jaoks.

Tekst: Triin Kusmin
Fotod: RMK 
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2006 2009

Sagadi metsamuuseumi taasavamine renoveeritud ait-tõllakuuris.
RMK korraldab ja suunab külastust 
kaitsealadel.

Arukase katmikseemla avamine Kullengal.

2007

RMK nõukogu Oandu külastuskeskuses vana aja metsatööd proovimas.

2008 – RMK tegevjuhtkonna nõustamiseks kutsu-
takse appi akadeemilised erialaeksperdid, luuakse  
teadusnõukogu. Ühendatakse regioone, alles jääb  
17 metskonda. Metsamajandusjuhtide arv väheneb 
550-lt 251-ni.

2009 – Riigieelarvesse kantakse rekordilised  
680 miljonit krooni (43,5 miljonit eurot). RMK-st 
saab kaitsealade külastuse korraldaja.

2010 – RMK-le juurde tulnud maade osatähtsus 
hakkab tänu maareformi lõpusirgele jõudmist kii-
resti kasvama. Tõsist tööd maade inventeerimisel 
jagub paljudeks järgnevateks aastateks. RMK saab 
PEFC säästva metsanduse sertifikaadi.

2011 – E-veoselehtede rakendamisega muutub 
puidu teekond raielangilt ostjani läbipaistvaks. 
Luuakse eraldiseisev looduskaitse osakond. 
Euroopa Liidu projektide toel taastatakse ja 
hooldatakse poollooduslikke kooslusi ja  
alustatakse katsetustega rabade veerežiimi 
taastamiseks.

2012 – Luuakse esimene kogu Eestit läbiv matka- 
rada – 370 km pikkune Oandu–Ikla matkatee. 
Koostöös Eesti Maaülikooliga saab alguse järglas-
katsete rajamine kvaliteetsema metsaseemne 
saamiseks.

2010
Looduskaitseosakonna väljasõit Kumari 
laiule, tutvumaks kõre jaoks vajalike 
looduskaitsetöödega.

2012
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2013 – Luuakse metsnik-metsakorraldaja ameti-
koht, kes tegeleb ka täies mahus metsakorraldus-
töödega. Metsakorraldustalitusse jääb 14 metsa-
korraldajat, kelle ülesandeks on vaid juurdetulnud 
maade inventeerimine.

2014 – RMK koosseisu lisandub Põlula kalakas-
vandus – ainus kalavarude taastamisega tegelev 
üksus Eestis.

2015 – AS-i Eesti Metsataim liitumine RMK-ga, 
uueks nimeks saab RMK Marana taimla.

2016 – Metsakorraldustalitusest saab metsakorral-
dusosakond kolme piirkonna ja piirkonnajuhi ning 65 
metsakorraldajaga. Tartu taimlasse hakatakse ehitama 
potitaimede tootmiskompleksi. Raietööde planeerimine 
liigub regioonidesse, kus luuakse varumisjuhi ametikoht.

2017 – rakendub uus töökorraldus, kus kahe juhatuse 
liikme vahel jagatakse metsamajanduse ja looduskasu-
tuse tegevusvaldkonnad. Kõrgendatud avaliku huviga 
(KAH) alade süsteemi loomine. Andmebaasis kirjelda-
takse RMK miljones metsahektar.

2014 2017

2022

Esimese kogu Eestit läbiva matkaraja, Oandu–Ikla matkatee avamine.

2012

Põlula kalakasvanduse kollektiiv.
2018 – Eesti Vabariigi 100. aastapäevaks valmib 

kolmest harust koosnev RMK matkatee võrgustik, 
toimub suur ühismatkamine. RMK kasutab metsas 
esimest korda masinistutust.

2019 – Kaitse alla võetakse 26 715 hektarit 
laane-, salu- ja soovikumetsi, aset leiab ulatuslik 
vääriselupaikade inventuur.

2020 – RMK-le kuulub 9255 km metsateid, 
algust tehakse põlevkivituha kasutamisega metsa-
teede katte tugevdamiseks. Taastatud on üle 15 000 
hektari elupaiku.

2021 – RMK esimene süsinikuraport: riigimetsa 
süsinikutagavara on 258,9 miljonit tonni ja RMK 

maadel seotud süsinik katab ära enam kui veerandi 
Eesti aastasest süsinikuheitmest. Avatakse Alutaguse 
rahvuspargi külastuskeskus Kauksis.

2022 – Luuakse eraldi kaugseire osakond. 
Sagadi metsakeskuses renoveeritakse härrastemaja 
ja avatakse metsamuuseumi uus püsinäitus.

2023 – Uuringud näitavad, et RMK tegevusega 
on kursis 90% Eesti elanikest ning pea kaks kol-
mandikku eestimaalastest usaldavad meie tööd ja 
rolli riigimetsa majandamisel. Tehakse 3 miljonit 
külastust RMK hallatavatele külastusobjektidele.

2024 – avalikuks muutuvad RMK kestvuslepin-
gud soosivad puidu kohapealset väärindamist. 

Puude kokkulugemise päev Erastveres.

Masinistutuse katsetamine Tudus.

2018

2020
Põlevkivituha kasutamine metsateede ehitamisel.

KAH-koosolek Pärnumaal.

2020

Kaugseire ja metsas mõõdetud proovitükkide andmete 
põhjal on võimalik luua mudeleid, mida saab rakendada 
aladele, kus metsas mõõtmisi pole toimunud.
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Riigimetsa külastuskorralduse alguseks 
saab lugeda 1997. aasta kevadet. „Sel 
ajal tegutses RMK eelkäija Metsa- 
majanduse Ökonoomika- ja Infokeskus. 
15. aprillil loodi selle juurde jahinduse 
ja puhkemajanduse osakond, mille pea-
ülesanne oli looduspuhkuse pakkumise 
võimalusi taas süsteemselt arendama 
hakata,“ meenutas RMK külastuskor-
ralduse osakonna juhataja Marge 

Rammo, kes sel ajal juhtis jahinduse ja 
puhkemajanduse osakonda.

Üks esimesi tegevusi oli selgitada 
välja, milliseid puhkemajanduslikke 
võimalusi riigimetsas pakkuda on. Tule-
muste põhjal jagati Eesti viieks alaks, 
kus igas oma rõhuasetus. „Pärnu-Lääne 
piirkond, mille fookus oli rannapuhkus, 
Võru-Viljandi, kus rõhusime aastaringse 
loodusturismi võimalustele, kolman-

daks Tartu-Viru ehk kontrastide piir-
kond, kus leidus nii loodus- kui ka töös-
tusmaastikku, Harju-Järva piirkonna 
arengusuuna määras Tallinna-lähedus ja 
viiendaks piirkonnaks olid saared, kus 
kandvaks teemaks oli loodusharidus,“ 
loetles Rammo. „Need piirkonnad oma 
potentsiaali ja teemadega olid aluseks 
arengusuundade ja eesmärkide sõnasta-
misel. Meie soov oli tagada riigimetsa 
puhkevõimaluste mitmekülgne kasuta-
mine igaüheõiguse alusel, parandada 
vaba aja veetmise võimalusi ning luua 
selleks sobiv inimesi suunav ja maas-
tikku kaitsev külastustaristu. Olulisel 
kohal oli ka inimeste harimine, et meie 
külastajad teaks, mida mets pakub, kui-
das metsas käituda ja seda hoida. 
Samuti oli oluline leida koostöövõima-
lusi loodusturismiettevõtetega.“

Taristu metsas,  
puhkaja metsas
Puhkemajanduslike võimaluste „inven-
tuuri“ käigus selgus vahepealsetel aasta-
tel üksnes metsaülemate õlul toiminud 
puhkemajanduse ulatus ja seis. Pika-
aegne külastuskorralduse arendusjuht 
Jaak Jansen mäletab, et võrreldes 
praeguse külastustaristuga oli sel ajal 
objekte kordades vähem, need paiknesid 
kohtades, kus metsaülemate innukus oli 
need säilitanud, kuid kindlasti ei saanud 
rääkida ühtlasest katvast võrgustikust. 
Tema sõnul oli erinev ka looduses vii-
bija profiil: „Matkajaid oli ka sel ajal, 
tavapärased olid nii loodusenautijad kui 
ka metsaandide korjajad. Samas kippus 
praegusest enam olema neid, kes kasu-
tasid külastusobjekte mitte just 
sihipäraselt.“ 

Kui 1960.–1980. aastatel tegeleti riigi 
tasandil looduspuhkuse edendamisega 
teadlikult ja järjepidevalt, siis 1997. 
aastaks oli jäänud mõningane paus 
sisse. „Kõrvale oli paraku jäänud tervik-
lik lähenemine ja ühtne kavandamine. 
Objektid olid erinevas seisus, nende 
olemasolu ja korrashoid sõltus suuresti 
kohalike metsaülemate suhtumisest ja 
entusiasmist,“ rääkis Jansen.

Praegune RMK külastuskorraldusosa-
konna Ida-Virumaa külastusala juht 
Heinar Juuse, kes alustas 1999. aastal 
Iisaku metskonnas puhkemajanduse 
metsnikuna, meenutas: „Sellel ajal ei 
olnud meie piirkonnas ühtegi matka-
rada. Esimese rajasime 2002. aastal, kui 

Siis ja praegu – 
kuidas vaikelus puhkemajandusest 
sai tänapäevane külastuskorraldus
Looduses käimine on Eestimaal au sees, ka 
riigimetsa jagub rahvast nii suvel kui ka 
talvel. RMK 25. sünnipäeva valguses 
kogunesid pikaaegsed töötajad meenutama, 
kuidas praegune külastuskorraldus sündis.

Tekst: Kristi Kool 
Fotod: RMK 

Hiiumaa matkatee 
haru avamine 
2021. aastal.

Loendurite paigaldamine algas juba 2002. aastal. Peidetud loendurid 
aitavad kokku lugeda taristu külastajate arvu.

2021. aastal avatud Alutaguse rahvuspargi külastuskeskus – külastuskeskuste 
uus kvaliteet.

Oandu metsajuttude rada seob looduses matkamise, tehnoloogia ja 
pärimuslood.
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ma töötasin juba loodushoiu osakonnas, 
ning toonane kolleeg metskonnast, 
Margus Sellik, pakkus välja oma kodu-
kandist ühe marsruudi, millest sai 
kujundatud Kotka matkarada. Üldiselt 
harrastati meie kandis peamiselt ranna-
puhkust Peipsi ääres, mis tähendas terve 
järveranna ulatuses massilist telkimist.“ 
Nii alustasid Juuse ja tema kolleegid 
süsteemi korrastamisega. „Jagasime 
Peipsi piirkonna aladeks, et tekiks eraldi 
kohad, kuhu hakata külastajat suunama, 
kuhu midagi ehitada ja kuhu jätta  
puhvertsoonid. Viimased tulid eelkõige 

suuremate külade lähistele, sest kohali-
kud polnud rahvamasside liikumise üle 
sugugi õnnelikud. Esimesed puhkealade 
pingid ja lauad tegime koorimata männi- 
propsidest, millele said plangud peale. 
Kui mõtleme, millised on praegu RMK 
loodusrajad ja külastusalad, siis muutus 
on tohutu.“

Abiks uuringud ja seired
Uue aastatuhande alguseks oli loodud 
Riigimetsa Majandamise Keskus ning 
järgnesid muudatused ka puhkemajan-
duse planeerimises. 2002. aastal jagunes 
senine puhkemajanduse osakond kol-
meks: loodusturismi osakond, jahindus- 
osakond ja loodushoiuosakond. Viimane 
neist saigi endale ülesandeid, millega 
tegeleb praegune RMK külastuskorral-
dusosakond. „Loodushoid on meie töös 
ülimalt oluline ja selleks, et aru saada, 
millist mõju ühe või teise ala kasutamine 
loodusele avaldab, oleme tellinud koor-
mustaluvuse uuringuid. Esimene valmis 
2002. aastal Taevaskodade matkaraja 
kohta,“ võttis jutujärje üle maastiku-
kaitse- ja seire spetsialist Kaidi Maran. 
„Kasutasime hindamiseks erinevaid näi-
tajaid, näiteks maastiku seisund, pinnase 
ja alustaimestiku olukord, puude seisund. 
Tulemuste põhjal saime hakata tegema 

järeldusi, kuidas külastajat paremini  
suunata ja mis on vajalik, et looduse hea 
seisund säiliks.“ 

Teatud aja järel toimuv koormustalu-
vuse uuring on külastuskorralduse pla-
neerimisel siiani oluline taustmaterjal, 
alates 2008. aastast täiendab seda järje-
pidev külastusobjektide maastiku sei-
sundit hindav seire. „Vahel tuleb mõni 
ala ka ajutiselt sulgeda. Esimene  
koormustaluvuse uuring Peipsi põhja-
ranniku puhkealal näitas halba olukorda 
Peipsi rannaäärses luitemetsas asuval 
Raadna telkimisalal. Panime selle  
neljaks aastaks kinni ja avasime uuesti, 
kui loodus oli taastunud. Siis juba uue 
külastustaristuga, mis tagas külastuse 
parema ja selgema suunamise ning 
lõpetas sõidukitega randa sõitmise,“ 
rääkis Maran. Tema kinnitusel tuleb 
arvestada, et kui kuskil mõni ala sulgeda  
või piirangud kehtestada, suureneb kohe 
koormus teistel objektidel. „Sellepärast 
on meie töös võrdselt olulised iga üksiku 
objekti looduskeskkonna seire ja ka 
suur pilt. Meie puhkevõimaluste võr-
gustik peab olema planeeritud nii, et 
maastik oleks kaitstud ja kasutus koon-
duks kohtadele, mille külastuse vastu-
võtuvõime on suurem.“

Samaaegselt algasid ka muud külastus- 
korralduse tegevust ja töö planeerimist 
toetavad andmete kogumised ning sei-
red. „Uurime, kus meie külastaja armas-
tab käia, milline on tema profiil, mida ta 
meie võimalustest kõige rohkem kasu-
tab, millest puudust tunneb. Korraldame 
näiteks külastusmahu seiret ja külastaja- 
uuringut. Kogume inimeste tagasisidet. 
Kaardistame puhkealade lõkkepuude 
kasutamist ja loodusest ära viidava 
prügi hulka,“ loetles kavandamise-seire 
spetsialist Kerli Karoles-Viia. Tulemu-
sed on tema sõnul rõõmustavad. „Suure-
nenud on radadel liikumine. Juhusliku 
metsa sattuja asemel on nüüd rohkem 
teadlikke matkajaid, kes oskavad loodust  
ja ka meie rajatisi hoida.“

Madal loodusteadlikkus  
vajas järeleaitamistunde
Algusest peale oli selge – samaaegselt 
puhkevõimaluste pakkumisega peab 
tegelema nii suurte kui ka väikeste ini-
meste harimisega. „Alguses oli kogu 
Eesti peale neli loodusmaja, mis alusta-
sid tööd 2001. aastal selleks, et jagada 
loodus- ja metsatarkust,“ selgitas loodus- 
teaduslikkuse spetsialist Liina Karrofeldt. 
Juba mõne aastaga kasvas huvi metsa-
puhkuse vastu sedavõrd, et loodusma-
jade juurde asutati riigimetsa puhkamis-
võimalusi tutvustavad teabepunktid. 
„Meie eesmärk on olnud kasvatada 
teadlikku, tarka ja hoolivat külastajat. 
Esimestel aastatel näitasid uuringud, et 
teadlikkus looduses olevatest võimalus-
test oli väga madal. Seega oli loodus-
majade tegevus suunatud üldise infor-
meerituse parandamisele ja loodus- 
teadlikkuse jagamisele. Aga me taht-
sime kindlasti jõuda ka laste ja noorteni. 
Hakkasime välja töötama täpselt  

„Esimesed puhkealade pingid ja 
lauad tegime koorimata 
männipropsidest, millele said 
plangud peale.“

2018. aastast toimuv 
"Valge ÖÖ" festival on 
külastuskorralduse 
üks tähtsündmusi. 
Mullu toimus see 
Tsitres, kus käis val-
gusinstallatsioone 
vaatamas ja prog-
rammi nautimas üle 
3000 inimese.

Külastustaristu puhul on olu-
line nii väljanägemine kui 
vastupidavus. Majakivi (üle-
val) ja Rannametsa-Tolkuse 
(all) vaatetorn rekonstrueeriti 
2021.–2023. aastal Ühte-
kuuluvusfondi rahastuse toel.

Majakivi vaatetorn.
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planeeritud loodusprogramme. Tekkisid 
püsinäitused, sündmused. Suurenes loo-
dusmajade, praeguse nimega külastus-
keskuste arv. Unustada ei tohi Sagadi 
looduskooli, mis tegutses puhke- ja 
jahimajanduse osakonnas alates 1999. 
aastast. Tänaseks oleme jõudnud regle-
menteeritud loodushariduse ja teavitu-
seni. Looduse laiapõhjalise tundmise 
kõrval räägime süvitsi metsandusest ja 
metsamajandamisest.“

Ka RMK loodus- ja matkaradade 
infotahvlid on üks viis teadmisi jagada. 
Uuema aja väljakutseks sai looduse 
sidumine tehnoloogiliste võimalustega. 
„Sellepärast ongi meil matkaradade 
ääres nutimängud. Neid koostades 
pidasime silmas, et inimene ei sam-
muks metsarajal, nina telefonis, vaid 
saaks osa ka ehedast loodusest. Näiteks 
küsimus tuleb telefoniekraanilt, kuid 
vastuse saab siis, kui uurida selles asu-
kohas mõnda puud või vaadelda 
maastikku.“

Minevik, olevik ja tulevik
Kui võrrelda puhkemajanduse osakonna 
algusaastaid praeguse külastuskorraldu-
sega, siis paljud tegutsemissuunad ja 
tegevused on käibel siiani. Sellest hoo-
limata ei saa väita, nagu oleks 27-aas-
tane teekond olnud sirge ja sujuv. Põhja- 
Eesti piirkonna juht Jaanus Käärma 
tõdes, et alguses oli metskondi, kus 
nende peale umbusuga vaadati – mis 
puhkemajandusosakond, miks te tulete 
tegema midagi, millega metskonnad 
juba ise tegelevad! „See tähendas selgitus- 
tööd ja suhtlemist. Tegime infopäevi ja 
tutvustasime metsaülematele oma 
plaane selle kohta, kuidas ühes riigi-
metsa organisatsioonis võiks puhkeala 
majandamisega tegeleda. Muutused 
võtsid aega, aga praegu on suur rõõm 
tunda end organisatsioonis võrdväär-
sena. Me ei pea enam selgitama, miks 
me oma tööd teeme,“ ütles Käärma.

Marge Rammo lisas, et üksusesiseseltki 
oli alguses vastakaid arvamusi rohkem. 
„Alustasime suure innuga, meil oli 
visioon, läksime täie hooga olemas- 
olevat objektide seisu parendama.  
Alates 2002. aastast muutus süsteemse-
maks erinevate uuringute andmestu ja 
meie töö muutus analüütilisemaks, 

mõtestatumaks. Eks see tekitas mõni-
kord trotsi – alguses oli nii äge ja kor-
raga tuli hakata numbreid puurima ning 
teistmoodi töötama.“ Rammo on aga 
veendunud, et just süsteemne ja süvitsi 
töötamine, toeks uuringud, seired ja 
andmed, on teinud külastuskorraldusest 
tõsiseltvõetava tegevusharu. „Meie töö 
on palju laiema ulatusega kui kuhugi 
lihtsalt mõni uus katusealune või lõkke-
koht püsti panna,“ rõhutas ta.

Tulevikust rääkides on Marge Rammo 
kinnitusel kvantiteedist olulisem kvali-
teet. „Uue suunana võime nimetada seni 
veel külastuskorralduslikust tegevusest 
väljaspool olevaid, kuid kõrge rekrea-
tiivse väärtustega ning juba märgatava 
kasutusega kohti riigimetsas, kus külas-
tus võib vajada suunamist ja rekrea-
tiivne kasutus korraldamist. Aga põhili-
selt räägime olemasoleva taristu 
arenemisest, see peab olema tugevam, 
vastupidavamast ja pikema elueaga 
materjalist, suutmaks vastu võtta üha 
kasvavat looduses liikumise huvi. 
Peame seisma hea selle eest, et inimeste 
suunamine looduses oleks selgem ning 
arvestaks maastiku- ja looduskaitse pii-
ranguid. Matkajate arvukuse kasv on 
andnud uue eesmärgi meie külastuskes-
kustele, neist võiks saada ka omamoodi 
vahejaamad, kus saab täita veepudelit, 
laadida telefoni, duši all käia ja puhata.“

Kui kogu RMK räägib suuremast kaa-
samisest, siis kõrvale ei jää ka külastus-
korraldus. „Käime kohapeal, loome hea 
suhte omavalitsuse ja seeläbi kogukon-
naga, vastame küsimustele. Just vii-
maste aastatega on saanud selgeks, et 
kõikide meie objektide projekteerimis-
tööd peavad läbima avalikustamise ja 
kaasamise. Enam pole nii, et arvamust 
avaldavad ainult kohalikud. Looduspuh-
kus on inimestele oluline ja nad tahavad 
kaasa rääkida,“ võttis Marge Rammo 
jutuajamise kokku. 

„Juhusliku metsa sattuja asemel 
on üha rohkem teadlikke 
matkajaid, kes oskavad loodust 
ja meie rajatisi hoida.“

Koostöös Eesti Kunsti- 
akadeemiaga kerkis 
riigimetsa mitmeid 
põnevaid loodus- 
ehitisi. Tuhu vaate-
torni TREPP projek-
teerisid ja ehitasid 
EKA sisearhitektuuri 
esimese kursuse 
tudengid.

Külastuskorralduse  
töötajate suvine kokku-
saamine Oandul. 
2023. aasta lõpu  
seisuga oli osakonnas 
tööl 93 inimest.

RMK looduspuhkuse 
võimalused enne ja nüüd

Aastal 2002 Aastal 2023

450 km tähistatud radu 3300 km tähistatud radu

137 pikniku- ja lõkkekohta 738 lõkketegemise kohta

7600 programmidel 
osalejat

50 000 programmidel 
osalejat

450 000 külastust 
puhkealadele

3 miljonit külastust 
puhke- ja kaitsealadele
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Metsateadlase 
argipäev. Mõnikord 
on tarvis lisaks 
maapealsele puuosale 
uurida ka maa all 
toimuvat. „Selle 
projekti käigus 
kaevasime välja puu 
juured, pesime 
survepesuriga 
puhtaks. Laboris 
hindasime juurte 
massi ja andsime 
hinnangu maa-
alusele puidu 
produktsioonile,“ 
ütleb Marek Uri  
(fotol paremal).

Välitööde üks tööma-
hukamaid etappe on 
mudelpuude ana-
lüüs. Metsas tuleb 
esiteks mudelpuud 
langetada ning puu-
tüved ja oksad osa-
deks võtta. Puu osad 
kaalutakse metsas, 
detailsem töö jätkub 
laboris.

Miks on sinu doktoritöö keskmes  
raied ja süsinik?
Ühiskondlikus metsadebatis on järjest 
enam jäänud kõlama soov majandada 
metsi looduslähedaste raieviisidega. 
Lahendust nähakse valikraietes ja püsi-
metsanduses, mis on aga praktikas 
kasutust leidnud tagasihoidlikul määral 
ning mille olemusest ja mõjudest teame 
vähe. Jätkuvalt on valitsevaks raie- 
viisiks lageraied.

Tõenäoliselt just vähese praktiseeri-
mise tõttu on nii turbe- kui ka valik- 
raiete mõju meie metsade arengule ja 
kujunemisele ökosüsteemi tasemel seni 
ka vähe uuritud. Teema aktuaalseks 
muutumine on mõjutanud ka minu  

doktoritöö teema valikut. Juba bakalau-
reuseõpingute ajal olin kaasatud metsa-
kasvatuse ja metsaökoloogia õppetooli 
süsiniku-uuringute töörühma. Minu 
doktoritöö teema on „Erinevate raievii-
side mõju süsinikuringele“, millega 
püüan selgitada uuendusraieviiside, täp-
semalt turbe- ja lageraie ning valikraie 
mõju metsade süsinikuringele nii lühi-
ajalises kui ka pikemas ajaskaalas.

Kuidas kogutakse süsinikuringe  
kohta andmeid?
Üks mind enam huvitanud küsimus oli, 
kas küpset puistut on võimalik edukalt 
ümber kujundada mitmekesise struktuu-
riga metsaks, kus saab kasutada püsi-

metsanduse põhimõtteid. Lageraiele 
peamisteks alternatiivideks peetavate 
valik- ja turberaiete mõjude hindami-
seks rajati rida katsealasid Põlva- ja 
Võrumaale. Mõõtmiste keskmes oli seal 
raiejärgsete puistute tootlikkus ja puis-
tute areng. Võrdluseks võeti kõrvale 
lageraiealad. Täpsemalt koguti andmeid 
süsinikuvoogude, esimese raie käigus 
saadava puidu koguse ja selle kvaliteedi 
kohta. Puistute edasise kasvu ja arengu 
ennustamiseks kasutasime modelleeri-
mist ehk piltlikult kasvatasime metsa 
virtuaalselt järgmised 40 aastat.

Teise suunana uurisime, kuidas mõju-
tab turberaie süsiniku sidumist ja met-
sade produktiivsust võrreldes 
lageraiega. Süsinikuvoogude kohta 
usaldusväärsete andmete saamiseks 
tegime mõõtmisi kahel meetodil: 
1) voogude otsemõõtmist turbulentsete 

kovariatsioonide meetodil 26-meetriselt 
tornilt ja 2) bilansimeetodil, millega 
hinnatakse erinevaid süsinikuvooge 
kaudselt. Kaudne mõõtmine tähendab, 
et arvesse võetakse võimalik sidumine 
nii puude kui ka alustaimestiku poolt 
ning puistust atmosfääri emiteerunud 
süsinikuvoog (nn heterotroofne 
mullahingamine).

Taoline laiaulatuslik uuring eeldab 
suuremahulisi välitöid ja loendamatuid 
tunde-päevi laboris. Neist üks töömahu-
kamaid etappe on mudelpuude analüüs, 
mis tähendab suurte puude osadeks  

Endel Laasi nimelise stipendiumi saaja ja metsanduse tulevikutegija 
Marek Uri Eesti Maaülikoolist uurib doktoritöö käigus valik-, turbe- ja 
lageraie mõjusid puistute tootlikkusele ja arengule.

Marek Uri uurib  
raie mõju süsinikuringele

Tekst: Kristi Parro 
Fotod: erakogu 

Üks töömahukamaid etappe on 
mudelpuude analüüs, mis 
tähendab suurte puude osadeks 
võtmist ja tüvepuidu, koore, 
okaste ja okste kaalumist ning 
üksikasjalikku hindamist laboris.
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Joonisel on võrrel-
dud puistute arengut 
lageraie (mustaga) 
ja küpsetes puistu-
tes tehtud valikraie 
järgselt (punasega). 
Leidsime, et mõle-
mal juhul on 40 
aastat pärast raiet 
metsade tagavara 
samas suurusjärgus, 
kuid lageraie puistu-
tes tagavara kasv 
jätkub. Alustades 
valikraietega küpse-
tes puistutes, saab 
pikas perspektiivis 
metsaökosüsteemi 
säilitada, kuid nende 
puistute produktiiv-
sus langeb oluliselt 
ja koos sellega ka 
metsade süsiniku 
sidumise võime.

võtmist ja tüvepuidu, koore, okaste ja okste kaa-
lumist ning üksikasjalikku hindamist laboris. 
Nende tööde eduka läbiviimise eelduseks on hästi 
kokku töötanud ja kogenud meeskond.

Mida kogutud andmetest järeldada võib?
Tulemused näitavad, et valikraietega küpsetes 
puistutes alustades on pikas perspektiivis võima-
lik metsa kui sellist säilitada, kuid nende puistute 
tootlikkus langeb oluliselt ja koos sellega ka met-
sade süsiniku sidumise võime. Nii oleme leidnud, 
et 40 aasta perspektiivis erineb tüvepuidu juurde-
kasv lage- ja valikraie alade vahel ligi viis korda. 
Teine valikraiete seonduv probleem on metsade 
puudulik uuenemine või uuenduse puudumine.

Üks kinnitust leidnud tööhüpotees oli, et turbe- 
raie järgselt jääb puistu süsinikku siduvaks öko- 
süsteemiks. Selle juures oli aga heterotroofse 
mullahingamise voog turberaiealadel üllatuslikult 
kõrgem kui lageraie raiesmikel. Selle põhjuseks 
võib olla asjaolu, et turberaie aladele jääb rohkem 
puid ja võrasid, mis takistavad päikesevalguse ja 
sademete maapinnani jõudmist. See omakorda 
mõjutab mulla temperatuuri ja niiskust, mis on 
olulised mulla lagunemise mõjutajad.

Arvestades, et jätkusuutliku metsanduse üks 
olulisemaid kriteeriume on metsade kasvu ja  
uuenemisvõime tagamine, tuleb igas puistus ja 
piirkonnas seada eesmärgid: kas puistute produk-
tiivsus ja uuenemine või muud väärtused.

Kuidas näeb välja noorteadlase argipäev?
Doktorantuur on olnud pidev õppimise ja  
enesetäiendamise aeg. Kogemusega lisandub 
vastutus ja suureneb paratamatult ka töökoor-
mus. Ühelt poolt tuleb end pidevalt kurssi viia 
uuema teaduskirjandusega, omandada teadus- 
artiklite kirjutamise oskus, osaleda konverent-
sidel ja tutvustada oma teadustöö tulemusi.  
Teisalt õpetan juba teist aastat tudengitele 
jahinduse õppeaineid, mis eeldab häid tead-
miste edasi andmise oskusi. Olen juba nii tuge-
valt seotud ülikooli akadeemilise eluga, et igal 
juhul jätkan seda rasket, aga ilusat metsatead-
lase elu.

Kuidas RMK stipendium sind aidanud on?
RMK stipendiumi mõju noore metsateadlase 
kujunemisele on väga raske üle hinnata. Mul 
õnnestus juba magistrantuuri õpingute ajal 
saada RMK Heino Tederi stipendium, mis tagas 
võimaluse pühenduda täielikult õpingutele. Siis 
tekkis ka tõsisem huvi metsateaduse vastu ja 
küllap on see ka põhjus, miks ma otsustasin 
astuda doktorantuuri. RMK Endel Laasi stipen-
dium tagas omakorda stabiilse lisasissetuleku 
terve doktorantuuri jooksul, andes taas vaba-
duse pühenduda täielikult uurimistööle. Ja 
kaudselt tänu sellele sain teha teoks ühe oma 
unistuse ja kolida maale – metsade ja põldude 
vahele. 

Saame tuttavaks!
JANNE JÕGISTE
kalakasvataja

Põlula meeskonnaga lii-
tus hiljuti kalakasvataja 
Janne. Ta on lõpetanud 
agronoomia eriala Eesti 
Põllumajandusülikoolis 
ja kaitsnud samas ka 
magistrikraadi taime-
kasvatuse erialal. 
Lisaks on ta õppinud 
Lääne-Viru Rakenduskõrgkoolis raamatupidamist. 
Pärast ülikooli lõpetamist rakendas ta teadmisi eri-
nevate köögiviljade kasvatamisel ja turustamisel. 
Janne töötas aastaid Põlula Koolis sekretär-raama-
tukoguhoidjana. RMK-s töötamine on Janne jaoks 
uus ja huvitav väljakutse, mille käigus saab tutvuda 
uute inimestega ja saada uusi teadmisi looduskesk-
konnast ning ta on valmis ise panustama ja ennast 
täiendama kalakasvatuse alal.

VILJAR VEEVÄLI
metsakasvatuse 
analüütik
Metsakasvastuse osa-
konnas töötab alates 
jaanuarist analüütik Vil-
jar. Ta on omandanud 
Eesti Maaülikoolis 
bakalaureuse- ja 
magistrikraadi metsa-
majanduse erialal.  
Viljar on töötanud ettevõttes A&P Mets metsandus- 
assistendina ja hiljem metsameistrina. RMK-s töö-
tades soovib ta anda oma panuse metsakasvatusse, 
et meie meeskonna koostööl kasvaks üles parim 
noor mets. Lisaks on RMK-s töötamine talle uus 
väljakutse ja kindlasti on palju õppida.

KRISTA PÄRN
hankespetsialist
Hankespetsialist Krista 
alustas töötamist 
õigus- ja hankeosakon-
nas veebruari alguses. 
Tal on bakalaureuse- 
kraad logistikas ning 
linna- ja tööstusmaas-
tike korralduses ning ta 
õppis magistrantuuris 
keskkonnakorraldust ja puhtamat tootmist. Ta on 
töötanud nii era-, avalikus kui ka kolmandas sekto-
ris. Talle meeldib teha asju paremaks ja teda huvi-
tab protsesside automatiseerimine, kolleegide tead-
likkuse tõstmine, uue vaatenurga sissetoomine jm. 
Krista mõtleb hea meelega hangetes juba algusest 
peale kaasa, et tulemus oleks parim!

MART ROBEN
andmeanalüütik 
Veebruari alguses ühines 
IT-osakonnaga andme- 
analüütik Mart. Tal on 
Tartu Ülikooli bioorgaa-
nilise keemia magistri-
kraad ning ta on end 
täiendanud MIT tõenäo-
susteooria ja statistika 
õppekava e-kursustel. 
Mart on töötanud Tartu Ülikooli ensüümikeemia 
laboris, rahvusvahelises müügijuhtimise ja IT-tee-
nuste maale toomise valdkonnas. Mart ootab, et tänu 
andmetiimi heale tööle oleks RMK andmed sama 
kvaliteetsed, nõutud ja hinnatud kui meie mets.

ANNI MÜÜRIPEAL
IT-nooremanalüütik
Jaanuari alguses liitus 
IT-osakonnaga noorem- 
arendaja Anni. Ta on 
õppinud Edinburghis 
arhitektuuri ja töötanud 
Tallinna Ülikoolis tea-
durina. Seejärel õppis 
IT-arendajaks kood/
Jõhvi programmeeri-
mise koolis. Annit huvitab arendajatöös enim prog-
rammide ülesehitus ning konkreetsetele probleemi-
dele lahenduste otsimine.
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Küsimustele vastasid Airi Matila Soome 
Metsandusuuringute Instituudist TAPIO, 
Lõuna-Rootsi Hallandi lääni arheoloog 
Lena Berglund ja Elisabeth Johann 
Austria Metsaseltsist. Neist viimasega 
seob meid kahe kümnendi pikkune  
koostöö maailma metsateadlaste organi-
satsiooni IUFRO-ga

Soome
TAPIO oli aastatel 2005–2012 partne-
riks kõigis RMK pärandkultuuri  
projektides ja õppisime neil aastail 
vastastikku palju – nemad meilt ees-
kätt objektide kaardistamise metoodi-
list poolt ning meie neilt objektide 
eksponeerimise ja maaomanikega 
suhtlemise poolt. RMK tegevusest 
innustatuna võttis Metsähallitus ette 
ka arheoloogiliste objektide täiendava 
kaardistuse riigimaadel. Nii jätkuski 
meie ühisprojekti järgselt aastatel 
2010–2015 arheoloogiliste väärtuste 
kaardistamise projekt Soome riigimetsas. 
Kokku vaadati üle ligi neli miljonit 
hektarit majandusmetsa, leiti üle 
10 000 inimtegevuse märkidega ala ja 
neil kokku üle 100 000 üksikobjekti. 
Erametsades Soomes kaardistamist 
tehtud ei ole. Kuna metsaomandi 
struktuur on seal olnud stabiilsem kui 
meil, siis lähiminevikust pärinevaid 
eluasemeid riigimetsas nii palju ei 
leidu, peamiselt on kirjeldatud hoopis 
näiteks tõrvatootmisega seonduvaid 
rajatisi. Uuringualade lokaliseerimisel 
on olnud peamised abivahendid  
vanad kaardid. Mittekaitstavat 

pärandkultuuri Soome seadusandlus ei 
käsitle, muinsuskaitseseadus ja riikli-
kult kaitstavate objektide register on 
mõistagi olemas. Suunised metsa-
tööde tegemiseks pärandkultuuri 
objektidel on Soomes põhjalikud,  
erisuseks meie omadest on peamiselt 
näiteks kõrgete tüügaste jätmine 
objekti ümbrusesse.

Rootsi
Mittekaitstava pärandkultuuri väärtus-
tamise mõtteviis jõudiski selle sajandi 
algul Lembitu Twerdjanski vahen-
dusel Eestisse just meie läänenaabrite 
kaudu. Vahepealsetel kümnenditel on 
põlvkonnad vahetunud ja tollased 
kontaktid katkenud. Viimasel käigul 
Elmia metsamessile õnnestus need 
uuesti leida ja selgub, et oleme vahe-
pealsel ajal sarnaselt toimetanud.

Objektide kaardistamise suurem töö 
lõppes Rootsis juba 1990. aastatel, 
päevakorda tõusis objektide kaardista-
mine uuesti pärast 2005. aasta tormi 
suurenenud raiemahu tõttu. Riigi  
põhjaosas, kus on hõredam asustus ja 
suuremad metsaalad, on ka inventuur 
olnud hõredam. Peamisteks objektideks 

Võrdlus naabritega on ikka oluline olnud. Kuna võõrustame 
järgmisel aastal maailma metsateadlaste organisatsiooni IUFRO 
Rootsis toimuval konverentsil osalejate ekskursiooni 
Baltimaades, oli paslik vanad tutvused üles soojendada ja 
uurida, mida on pärandkultuuri vallas uut teistes riikides.

Pärandkultuurist 
piiri taga

Kokku vaadati üle ligi neli miljonit hektarit 
majandusmetsa, leiti üle 10 000 
inimtegevuse märkidega ala ja neil kokku 
üle 100 000 üksikobjekti.

Tekst: Jürgen Kusmin 
Fotod: Lena Berglund, Elisabeth Johann ja Susanne Klemm

Hallandi lääni 
pärandkultuuriobjektid.
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metsamaastikul on mahajäetud elu- 
asemed, endised põllualad ja seni 
kaardistamata muinasaegne pärand. 
Mitmekesise reljeefiga Rootsis on 
rohkelt vanu vesiveskeid nii laudade 
saagimiseks kui ka vilja jahvatami-
seks. Pärandkultuuriks loetakse Root-
sis objekte, mille päritolu jääb varase-
masse aega kui 1850. aasta, samuti 
peab objekt olema kasutusest väljas  
ja ajastule omase stiiliga, käsitletakse 
ka vaimse pärandiga seotud objekte. 
Objektide määratlemine välitööde eel 
toimub sarnaselt meiega vanade kaar-
tide ja lidarandmete toel, täpsemaks 
analüüsiks maastikul kasutatakse ka 
georadarit. Seadusandliku poole pealt 
kehtestab muinsuskaitseseadus piiran-
guid ka neile mittekaitstavatele objek-
tidele, mis pärinevad varasemast ajast 
kui 1850. aasta. 

Teemavaldkonda veab Rootsis 
Muinsuskaitseamet, samuti on 
eraomanikele ette nähtud toetusmeet-
med objektide säilitamiseks. Mitte-

kaitstava pärandkultuuri objektid on 
kantud kultuurimälestistega samasse 
registrisse. Metsatööde puhul on 
objektide säästmiseks peamine tingi-
mus, et uue metsapõlve rajamisel ei 
istutataks taimi objektile lähemale kui 
5 meetrit, maapinna ettevalmistamisel 
on puhvertsoon sõltuvalt objektist 
10–30 meetrit. Looduspuhkuse taris-
tusse on kultuurimälestisi Rootsis 
kaasatud, kuid sellealast koostööd 
võiks olla rohkem. Tulevikuplaanid 
on läänenaabritel ambitsioonikad, näi-
teks tehakse katseid, et tehisintellekt 
oskaks inimsilma asemel lidariga 
kogutud reljeefiandmetest lugeda 
välja võimalikke muistiseid.

Austria
Meile geograafiliselt kauges, aga sar-
nase Saksa metsanduskultuuri tõttu 
siiski lähedases riigis on üks aktiivne 
metsandusloolane pärandkultuuri  
tutvustanud juba aastakümneid. Ta 
loeb kohalikus metsakoolis metsandus- 

ajaloo õppeainet, on korraldanud suuri 
rahvusvahelisi konverentse ning kirjuta-
nud ja toimetanud kümneid teadus- 
artikleid. Elisabeth Johann on aidanud 
ka Eesti pärandkultuuri eduloo rahvus- 
vahelisele areenile.

Austrias tõusis pärandkultuuri 
temaatika päevakorda seoses 2003. 
aastal Viinis peetud neljanda minist-
rite konverentsiga metsade kaitsest 
Euroopas. Selle järgselt moodustasid 
Austria Metsaselts ja Maamajandus- 
ministeerium metsaajaloo töörühma. 
Pärandkultuuri mõiste on Austrias 
ääretult lai, hõlmates lisaks objekti-
dele ka maastiku laiemaid, puitarhi-
tektuuri ja puidu kasutusega seotud 
traditsioone, aga ka metsa kõrvalkasu-
tuse ja muu tööndusega seonduvat: 
jahindus, mesindus, vaigu kogumine, 
lubja ja söe tootmine, metsas loomade 
karjatamine ja allapanu kogumine. 

Objektitüüpidest tõstab Elisabeth 
esile erinevaid kaitseehitisi, mälestus-
märke ja pühapaiku. Kogu sellise info 
koondamiseks andmebaasi loomine on 
neil alles käsil, meist suurem rõhuase-
tus on austerlastel kultuuriloo päri-
muslikul poolel. Objektide lokalisee-
rimiseks on kasutusel kahe sajandi 
vanused katastrikaardid ja tänapäeva-
sed lidarandmed. Pärandkultuuriga 
ringikäimiseks mingeid riigipoolseid 
suuniseid antud ei ole, ministeeriumi 
poolt on 2002. 
aastal moodusta-
tud metsa kultuu-
riliste väärtustega 
tegelev töögrupp, 
mis koondab ja 
vahendab erine-
vatele osapool-
tele metsandusajalooga seotud infot, 
sh tehakse koostööd Austria riikliku 
metsaprogrammiga seotud laiema 
töörühmaga Austrian Forest Dialog.

Objektidega iseseisvaks tutvumi-
seks toimib Austrias sarnaselt Eestiga 
igaüheõigus. Eramaal olevate objek-
tide säilitamiseks ja eksponeerimiseks 
eraldi toetusmeedet ei ole, samuti ei 
ole täpsemaid juhiseid objektidega 
arvestamiseks metsatöödel. Loodus-
haridusse on pärandkultuur seotud 
läbi Elisabethi poolt 2007. aastal välja 
töötatud spetsiaalse õppeprogrammi, 

matkaradadega kultuuriobjektid nii-
võrd seotud ei ole. Tänu metsanduse 
pikkadele traditsioonidele Austrias 
tegelevad teemaga ka paljud muuseu-
mid ja õppeasutused. Pärandkultuuri 
teemadel on lähiminevikus lisaks  
paljudele artiklitele ja väiksematele 
seminaridele Austrias toimunud  
ka kolm rahvusvahelist konverentsi  
ja välja on antud neli raamatut. 
UNESCO vaimse kultuuripärandi 

nimestikku on 
Austria poolt 
kantud tõrva ja 
puusöe tootmine 
ning palgiparve-
tamine. Tänu 
suurtele turismi- 
traditsioonidele 

Alpi piirkonnas on kultuuripärandil  
ka potentsiaal maamajanduse mitme- 
kesistamisel.

Häid näiteid ja eeskujusid pärand- 
kultuuri väärtustamisest leiab kindlasti 
ka teistest Euroopa riikidest, meil ei ole 
selles vallas häbeneda midagi – nii tervik- 
likku andmebaasi teistel vastu panna ei 
ole. Aga selgitus- ja teavitustöö ei lõpe 
kunagi ning siin on pärandkultuuri 
põneva loo tutvustamise kõrval olu- 
liseks lisandväärtuseks maaomanikku 
usaldava ja väärtustava omanikuhoiu 
põhimõtte alal hoidmine. 

Objektidega iseseisvaks 
tutvumiseks toimib Austrias 
sarnaselt Eestiga igaüheõigus.

Kivisild 
Lõuna-Rootsist.

18. sajandist 
pärinev palkidest 
tehtud tee Austria 
riigimetsas on 
pinnasest osaliselt 
välja puhastatud 
ja eksponeeritud.
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Jüril täitub 1. aprillil riigimetsas tööta-
misest 40 aastat. See on elutöö – ta on 
ekspert nii päris- kui ka digitaalses  
metsas. Jüri teab, kuidas mets kasvab,  
ja tunneb sama hästi ka metsa geoinfo- 
süsteeme, millest üks (KMA rakendus) 
on tema eestvedamisel loodud. Kuldsete 
kätega tehnikahuvilisest mehest oleks 
võinud saada lendur või autojuht, aga 
kutsumus sai võitu ja nii on Jüri pühen-
danud metsale kogu oma elu.

Metsateadmised juba 
lapsepõlvest
Praeguse Järvamaa metskonna Röamäe- 
Suuresaare tee ääres Lintsi metsavahi-
kordonis sündinud Jüri on neljanda 
põlve metsamees. „Ma olen kasvanud 
metsade keskel ja metsamehe elu näi-
nud väiksest peale. Esimesed metsa-
teadmised sain isalt, kes töötas Järva-
maal Röamäel ja enne pensionile 
jäämist Jõgevamaal Võtikvere mets- 

konnas metsavahina. Ta võttis 
mind kaasa nii istutustöödele kui 
ka metsise mängu vaatama,“ rää-
gib Jüri. Kooli ajaks koliti Kose-
veskile Saare kolhoosi.

Saare 8-klassilise kooli lõpeta-
mise järel valis ta Luua Metsan-
duskooli metsniku-metsatehniku 
eriala. „Kolmanda kursuse prak-
tika oli aprillist septembrini Kaa-
repere sovhoosis, kus täitsin 
kõiki metsaülema tööülesandeid. 
Väga õpetlik kogemus! Palju oli 
paberimajandust ja mõtlesin, et 
seda ma küll ei taha enam teha, 
aga nagu elu hiljem näitas, on 
tulnud ikkagi,“ meenutab Jüri 
naerdes. Ta lõpetas metsandus-
kooli kiitusega ja hilisem minis-
ter Villu Reiljan andis diplomi 
üle koos saatuslike sõnadega: 
„Jüri, sinust saab metsaülem!“

Jüri tööstaaž algas 1. aprillil 
1984 Saare metskonna metsni-
kuna. Selles ametis jõudis ta 
olla lühikest aega, sest tuli 
minna Vene kroonusse. Tagasi 
jõudes kutsuti ta Halliku mets-
konda metsavahiks. Kiirelt 
järgnes ametikõrgendus abi-
metsaülemaks ja 1991. aastal 
asus ta tööle juba vabariigi 
kõige noorema metsaülemana. 
Teadmised ja haridus on Jürile 
tähtsad: tal on bakalaureuse- 
kraad Eesti Maaülikoolist met-
sanduse alal ja ta on täiendanud 
ennast Tartu Riikliku Ülikooli 
majandusteaduskonnas, Eesti 
Põllumajandusülikooli avatud 
ülikoolis ja paljudel erialastel 
koolitustel.

Hästi majandatud ja  
korras metsad
Halliku metskonna pindala oli 
3600 hektarit, hiljem liitusid 
Murru, Saare ja Torma, osa 
Kaiaverest, siis oli Jüri juhtida 
kokku umbes 18 000 hektarit 
metskonda. Kõige rohkem töötas 
tema alluvuses 48 töötajat. „Ma 
olen hingelt metsakasvataja – 
mulle meeldivad hästi majanda-
tud ja korras metsad,“ tõdeb Jüri. 
„Bioloogilist mitmekesisust peab 
muidugi ka olema, aga olid ajad, 
kus hektari kohta metsakahjus-

tusi ei tohtinud olla üle kolme 
tihumeetri, see oli eeldus, et 
mets püsib terve.“

Metsatöid tehti siis ainult tal-
vel. „Alates 1. aprillist kuni 1. 
septembrini peale noorendike ja 
kultuuride hooldamise muid 
metsatöid ei tehtud,“ selgitab 
Jüri. Tehti ka kõrvaltöid, näiteks 
Murrus oli hobutall ja loomadele 
tuli talveks varuda 30 tonni 
heina. Uusi taimi kasvatati enda 
metskonna taimlas, aga toodi ka 
mujalt lisaks, näiteks Kullengalt 
ja Räpinast.

Vabariigi alguaastail oli metsa-
ülem nagu Hunt Kriimsilm 
üheksa ametiga. „Teha tuli kõike 
– alates finantsdirektori tööst 
kuni metsamüügini. Sa pidid 
kõike oskama,“ tõdeb Jüri. Ta 
meenutab, et investeeringuteks 
raha ei jätkunud ja mure oli isegi 
palgarahaga. „Tegime näiteks 

okaspuu lühisortimenti müügiks, 
käsitsi laadisime GAZ53 kasti 
ning sõitsime Tartu kokkuostjale 
neid müüma,“ kirjeldab Jüri olu-
sid 1990. aastate alguses. „Ka 
olid metsaülema töövahenditeks 
Makarovi püstol, käerauad, kum-
minui, liiklussau ja liikluse peata-
miseks märk „Stopp! Metsaamet“,  
naerab Jüri.

Puitu müüsime peamiselt  
Tartu Tiksoja metsapunktile. 
„Tegime ka võrkkottides kamina-
puid. Selle eest saadi vastu saage, 
mida oli hädasti vaja. Ühe sae 
eest pidi andma 5‒7 ruumi puid,“ 
meenutab Jüri. Vahendajaks oli 
metsapunkt.

„Lihtsamaks läks siis, kui  
tekkis Metsaamet ning Metsa-
majanduse Ökonoomika- ja 
Infokeskus ning tulid metsa- 
oksjonid. Siis hakkas välja 
kujunema süsteemne juhtimine, 

„Ma olen hingelt metsakasvataja – mulle 
meeldivad hästi majandatud ja korras 
metsad,“ ütleb metsaparandusosakonna 
kavandamisspetsialist Jüri Koort.

Tekst: Kristina Haavala   Fotod: Tiit Lääne

Jüri Koort – 
hingelt metsakasvataja

Sa oled kogu aeg looduse 
keskel – see on põnev 
amet. Ma ei ole kordagi 
kahetsenud, et hakkasin 
metsameheks!

iseseisev metskond kadus ära 
ning tuli eelarveline 
rahastamine.

Metsamehe töö on 
mitmekülgne ja huvitav
Metsaülemana oli oluline hoida 
head suhtlust kohalikega. Kuna 
Jüri panustas ka kogukonna 
tegemistesse, oli lihtne asju 
ajada. „Palju oli paberimajan-
dust, arvuteid veel polnud, mit-
mes eksemplaris dokumente 
tehti läbi kopeerpaberi ning 
ühendust peeti raadiojaama ja 
väljaspoole Jõgeva rajooni 
kaugekõnega.“

„Põnev aeg oli, kui Koseves-
kile ehitati koostöös vallaga 
sildregulaatorit ja hüdroelektri-
jaama. Suurt lisatööd tõi 2002. 
aasta tormikahjude likvideeri-
mine – torm räsis just Halliku 
metskonda eriti tugevalt ning 
üles tuli töötada nelja ja poole 
aasta raiemaht. Kohalikud 
metsateed hoidsime ise korras. 
Kui hakati investeeringuteks 
raha andma, tegelesime ka 
aktiivselt kuivendussüsteemide 
ja teede rekonstrueerimisega. 
Kõiki töid ei jõua siin ära 
nimetada – metsamehe töö on 
ikka väga mitmekülgne,“ mär-
gib Jüri.

Ta nendib, et metsakasvatus 
oli töödest kõige südameläheda-
sem. „Mulle meeldisid kevadi-
sed istutustööd ning kui kol-
me-nelja aasta pärast nägid, et 
sirgub uus noor mets, tegi see 
siis ja teeb ka praegu rõõmu!“ 
lisab Jüri. Neid tuhandeid puid 
ei jõua kokku lugeda, mis nüüd 
kasvavad rõõmuks järeltuleva-
tele põlvedele.

„Metsamehe töö on põnev – 
oled kogu aeg looduse keskel. 
Ma ei ole kordagi kahetsenud 
oma valikut!“ nendib ta. Jüri 
töötas Halliku metskonnas 
kokku 22 aastat, neist viimased 
17,5 aastat metsaülemana. 
„Need olid väga toredad, huvita-
vad ja töised aastad. Selles oli 
oluline osa meie ühtehoidval ja 
vahval kollektiivil,“ kiidab ta 
endisi kolleege.

Uues 
rubriigis 

„Maa sool“ 
puhume juttu RMK 

inimestega, kel kirev 
elukäik ja muhe 

suuvärk. 
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Metsaparandusobjektide 
geoinfosüsteem
2008. aastal pakuti Jürile tööd metsapa-
randusosakonda. „Mul oli see eelis, et olin 
selle alaga metsaülemana varem tegele-
nud, ja tegingi oma tööd edasi, aga nüüd 
juba kitsamas valdkonnas, keskendudes 
metsaparandustöödele,“ tõdeb mitme-
külgse kogemusega metsamees. Kuna 
suurenesid nii töömahud kui ka territoo-
riumid, sai kiiresti selgeks, et ilma korra-
liku geoinfosüsteemita ei ole võimalik 
tööd enam teha. „Võtsin selle asja siis 
ette, et on vaja hakata arendama ühtset 
geoinfosüsteemi, ja panin IT-le kokku kir-

jelduse. Alustasime tööd geoinfosüsteemi 
arendamisega 2011. aastal,“ võtab Jüri 
lühidalt kokku, kuidas ta oma aastatepik-
kused metsateadmised digimaailma viis.

Mis on geoinfosüsteem, nn „KMA 
rakendus“? Jüril lähevad silmad särama, 
kui ta näitab, mida kõike üks süsteem 
endas peidab. Lihtsustatult on see  
metsataristut, maaparandussüsteeme, 
erinevaid piiranguid ja geoinfot ühen-
dav keskkond koos vajalike päringutega 
eri registritesse.

„Nüüd juba üle kümne aasta koos-
töös meie toredate IT-kolleegidega 
oleme samm-sammult arendanud süs-

teemi edasi. Kiidan suurepärase  
koostöö ees Mart Reinolat ja Artur 
Lillet,“ rõhutab Jüri, kelle eestveda-
misel loodud geoinfosüsteem on nüüd 
asendamatu töökeskkond metsaparan-
dustööde kavandamiseks.

Metsataristu saab  
lähiaastatel korda
Jüri praegune tööpiirkond on Viljandi-
maa, Järvamaa, Raplamaa ja Lääne- 
Harjumaa. Toredate ja kokkuhoidvate 
kolleegidega sujub töö ladusalt. „Ma 
ootan alati kevadet, et saaks rohkem 
käia metsas välitöödel. Talvel tegele-

megi rohkem projektide menetlustega 
seotud arvutitöödega,“ selgitab Jüri. 
Tema töölaual on korraga keskmiselt 
20‒30 metsaparandusprojekti, mis on 
erinevas staadiumis, lisaks ka ehitami-
sel olevad projektid. Kõige rohkem on 
olnud töös üle saja projekti.

„Metsaparandustööde tööplaan hak-
kab lõpukorrale jõudma, sest suurem 
osa töödest on tehtud. Mõned aastad 
on veel töid ees ootamas, aga kuiven-
dusobjektidel hakkab ring peale saama. 
Seega, metsataristu saab lähiaastatel 
korda,“ tõdeb Jüri. „Nii kuue-seitsme 
aasta pärast jääb vaid jooksev hoolda-
mine ja korrastamine ning vähesel 
määral teede rekonstrueerimine ja 
ehitamine.“

Minu pere on minu rikkus
Jüri on abielus ja nelja lapse isa ning 
vanaisa. „Minu rikkus on mu pere ja 
mu kodu,“ tõdeb Jüri. Talle meeldib 
veeta aega lähedastega ja toimetada 
kodus. Töö kõrvalt riigimetsas on Jüri 
jõudnud palju panustada ka kogukonna 
elu edendamisse, ligi kümme aastat on 
ta olnud ka Luua Metsanduskooli riigi- 
eksamikomisjoni esimees ja osalenud 
ka metsandusvaldkonna kutsestandar-
dite väljatöötamises.

Tehnikahuvi on teda innustanud tege-
lema paljude põnevate asjadega. Ta on 
ehitanud 40 kw hüdroelektrijaama, paar 
väikest ja ühe suurema tuuliku ning vii-
mati päiksepargijaama. Lisaks on Jüri 
kala- ja jahimees.

„Fännan lennundust. Ootan väga 
kevadet, et saada taas Kuusiku lennu-
väljale purilennukiga tõusvaid õhuvoole 
ja kaunist vaadet nautima,“ ütleb ta. 
Samuti on Jüril unistus teha väikelen-
nuki piloodi paberid. „Siis on hea pen-
sionil olles lennata üle Eestimaa ja vaa-
data neid ilusaid metsi, mida oleme 
kasvama pannud ning aidanud majan-
dada ja korras hoida,“ avab Jüri pisut 
kaarte oma plaanide kohta. Kui unis-
tada, siis juba suurelt. 

Mulle meeldisid kevadised istutustööd. Kui kolme-
nelja aasta pärast nägid, et sirgub uus noor mets, 
tegi see siis ja teeb ka praegu rõõmu.
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Eelmises Metsamehes vaatlesime 
põhjuseid, miks selline dokument 
üldse loodi ja millised olid seal 
kirja pandud põhisuunad. See-
kordses jätkuloos keskendume 
rohkem üksikasjadele ja heidame 
pilgu ka sellele, mis plaanitust 
õnnestus enne iseseisvuse lõppu 
teoks teha.

tõukejõuks okaspuu peenmaterjali ja  
ladvapuidu kasutamine, siis vaikainete 
tootmisel oli rõhk kändudel, millega 
samuti midagi tarka ette võtta ei osa-
tud. Arengukava eripäraks võibki 
lugeda seda, et üritati leida lahendust 
küsimusele, mida teha ülejääkidega 
või seni kasutamata ressursiga ja kui-
das teenida sellelt tulu.

Eesti metsanduse esimese 
arengukava põnevaimad palad

Tekst: Ain Kütt, RMK Sagadi metsamuuseumi juht
Fotod: RMK Sagadi metsamuuseum

Missugused on huvitavaimad ideed 1936. aasta Eesti metsanduse 
esimesest arengukavast? 

Eesmärk asuda  
suuremahuliselt  
väärindama mets-
kondades kohapeal 
üle jäävat puitu ei 
täitunud. Kavanda-
tud tootmispunktid 
nägid ilmavalgust 
alles paarkümmend 
aastat hiljem.

Pika vaatega plaan
Septembris 1936 valitsuse kinnituse 
saanud arengukava, mille ametlik nime-
tus oli „Metsamajanduse põhijooned“, 
sätestas viie järgneva aasta tegevused. 
Iseseisvuse lõpuks oleks pidanud aren-
gukava jõudma ellu viia. Nii päris ei 
läinud, tegelikult oli mitugi olulist 
punkti pandud kirja pikema perspek- 

tiiviga, nende viie aasta jooksul oleks 
eeskätt pidanud loodama eeldused.

Edasist metsanduslugu vaadates 
näeme, et osa arengukavas sätestatud 
eesmärkide tegeliku rakendamiseni 
jõuti alles 1950.‒1960. aastatel, kuid 
ametlikult muidugi keegi enam kõneks 
olevat dokumenti ei järginud ega muu-
tunud riigikorra tingimustes saanukski.

See on väga huvitav tendents ja näitab 
ühelt poolt 1936. aasta arengukava olu-
lisust, sest järelikult olid seal sätestatud 
ideed õiged ning neid loomulikult ju 
teati ja eks püüti ka ellu viia. Ei tasu 
samas unustada, et II maailmasõda rap-
pis väga tugevalt meie metsandusega 
seotud inimesi, kellest paljud lahkusid 
läände ja veel rohkem jäi siinsete rep-
ressioonide alla. Mundrikandjatena 
kuulus valdav enamik metskonna amet-
nikest Kaitseliitu, see tegi neist aga 
kohe löögialused.

Erinevad tehased,  
erinevad mured
Arengukava kesksel kohal asus uue 
sulfaat-tselluloosi tehase loomine. Sel-
lele vabrikule on pühendatud doku-
mendis ebaproportsionaalselt palju 
ruumi. Tõsi, enamjaolt keskendub 
arengukava seletuskirjas välja toodu 
õigustustele ja põhjendustele, miks on 
selline tehas vaja luua ja võimalikult 
kohe. Kehra omas ajas ülimoodne tsel-
luloositehas avatigi 1938. aastal, tege-
mist on siiani Eesti riigi suurima inves-
teeringuga metsasektorisse. Ja mis seal 
salata, ühe tulusaima riigipoolse raha-
paigutusega üldse, arvestades lisaks 
eriti asjaolu, et vaba riigi oludes sai 
tehas töötada vaid loetud aastad.1

Tselluloositehas polnud aga ainus 
tootmisväljund, kuhu arengukava 
järgi panustada plaaniti. Vaikainete 
tööstus polnud vähem tähtis ja tõtt 
öelda pidasid mitmed metsamehed 
seda teemat isegi olulisemaks kui 
tselluloosi. Kui viimase puhul oli  

Vaigutamisest ja vaik- 
ainete tootmisest  
räägiti arengukavaga 
seoses palju, kuid 
tehti vähe. Peamiseks 
takistuseks oli kogu-
tud vaigu väärinda-
miseks sobiliku tehno- 
loogia puudumine.

Ei tasu samas unustada, et  
II maailmasõda rappis väga 
tugevalt meie metsandusega 
seotud inimesi.

1 Tehase loomisest on pikalt kirjutatud 2021. aasta kevadises Metsamehes.
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Vaikainete põhine puidukeemiatööstus 
oli üsna uus asi kogu maailmas, juhtroll 
oli USA käes ning Euroopa alles otsis 
omi käike, kõige edukamalt õnnestus see 
Prantsusmaal ja üsna ootamatult ka Nõu-
kogude Liidul. Kui tärpentini kohapealse 
vajaduse suutis Kehra uus tehas põhi-
tootmise kõrvalproduktina täita, siis kas-
või kampoliga olid keerulisemad lood ja 
seda veeti sisse. Tegemist oli arengukava 
punktiga, mille elluviimisel jäädi selgelt 
hätta. Probleemi lahendamisega tegelesid 
peamiselt Tartu erafirmad, nagu Loskit & 
Ko ning Juszuk, Gradusov ja Co, kes aga 
vaatamata pidevale riigilt rahanuiamisele 

mingeid häid tulemusi saavutada ei suut-
nud. Viimaks pakuti hädas välja plaan 
pöörduda Tartu Ülikooli teadlaste poole, 
kuid sealtpoolt oli huvi üsna jahe ja nii ei 
tulnud midagi loodetut ka sealt. Vaik- 
ainete tööstus sai Eestis jalad alla alles 
nõukogude ajal ning siis juba suuresti 
Moskva dikteerimisel ja üle siinsete  
metsandustegelaste peade.

Ideed puugaasist ja 
kunstsiidist
Kraadi võrra omapärasem on arengukava 
punkt, mis kannab nimetust puidu destil-
latsioonitööstus. Nii mõningadki metsa- 
tegelased pidasid seda suunda ülimalt 
perspektiivikaks, kuid nagu tulevik näitas, 
siis täiesti ekslikult. Võtmesõnadeks olid 
puugaas ja selliste generaatorite tarvita-
mine eeskätt sõidukitel. Ühe lülina tähen-
das see põletatud puidusöe tööstust, mille 
toodangut siis masinate liikuma panevaks 
jõuks puugaasigeneraatorites põletataks. 
Tundub ehk veider, kuid meie metsandus-
juhtide enamus pidas puugaasigeneraato-
reid igati perspektiivikateks jõuallikateks, 
seda erinevalt näiteks teedeministeeriumi 
juhtivametnikest, kes seda punkti arengu-
kava kooskõlastamisel totraks pidasid. 
Selline pealtnäha tagurlus metsaametnike 
poolt võib panna küll kulmu kergitama, 
kuid ei tasu unustada, et pea samal ajal 
keeldus riigimetsade valitsus pärast Stihli 
firma poolt läbi viidud demonstratsiooni 
mootorsaage kasutusele võtmast, pidades 
neid kaduvaks moehulluseks.

Üks huvitavamaid ideid oli kunstsiidi 
tootmise käivitamine. Tollase tehnoloo-
gia järgi sünteesiti vajalikke aineid haa-
vast ja kuusest. Senine kohapealne toot-
mine oli olematu, kuid samas pärast 
suure majanduskriisi lõppu oli Eestis 
kasvanud kunstsiidi import pea kolm 
korda ja see jäi muidugi metsandusjuh-
tidele silma. Juttu tootmise käivitami-
sest tehti palju, kuid käegakatsutavate 
tulemusteni ei jõutud. Okupatsiooniajal 
Eestis kunstsiidi toodeti, kuid suurimad 
mahud saavutati siis, kui puidu asemel 
hakati toormena kasutama polüestrit. 
Igal juhul seda arengukava punkti mõel-
dud kujul ellu viia ei õnnestunud.

Jahituristid ja puitkäsitöö
Arengukavast leiab teisigi tänapäeval 
kummaliselt kõlavaid ideid. Loomuli-
kult mõeldi neid kõiki omal ajal täie 

tõsidusega ja ei tohi ära unustada, et üks 
peamisi eesmärke oli metsasektorist 
saadava tulu kasvatamine. Nii tasuks 
mainida jahindussektori peatüki alla 
sätitud ettevõtmisi ja neist keskseim oli 
karusloomafarmide rajamine, mida 
laialdasemalt ellu viia küll ei jõutud. 
Pealtnäha edukamalt läks aga Euroopa 
jahituristide siia meelitamine. Kuid siin 
tasuks riikliku statistika hindamisel 
meeles pidada asjaolu, et lõviosa neist 
külalisjahimeestest moodustasid saksla-
sed, kes saabusid siia endiste kohalike 
mõisnike kutsel. Viimased ei teinud rii-
gimetsanduse sektoriga aga mingit 
koostööd ja kokkuvõttes tähendas see, 
et nii täideti küll statistikanumbreid, 
kuid mitte riigikassat. Riigi enda pingu-
tused välisjäägrite siia meelitamiseks 
olid siiski küllalt kasinate tulemustega.

Metskondadel soovitati igati soodus-
tada kohapealset puitkäsitööd, valmista-
maks väheväärtuslikust ja ülejäänud pui-
dust kõike, alates rehapulkadest ja 
kirvevartest kuni laastukorvideni. Samas 
viidati soovituslikult, et katuselaastude 
tootmisse ei tasu panustada, kuna see 
olevat majaehituse eilne päev. Mingeid 
täpsemaid juhiseid käsitöö käivitamiseks 
ei antud, näiteks kuidas seda korraldada 
või kes peaks need töötegijad olema.

Eraldi punktina rõhutati aga vajadust 
rajada tünnivitsade kasvandusi. Soovitus 
võib kõlada kummaliselt, kuid tasub mee-

nutada, et kätte oli jõudmas Eesti või 
Ühendkuningriiki eksportimise kuldaeg ja 
tünnide kogus, mida vajati, oli muljetaval-
dav. Suuremat populaarsust metskondade 
juures tehtav puitkäsitöö ei võitnud. Soo-
vitud hoo sai plaan sisse alles 1950. aasta-
tel, kui metsamajandid asusid rajama laia-
tarbetsehhe ja metsapunkte, kus siis kõike 
eelnimetatut ja paljut muud toodeti.

Kokkuvõtteks, 1936. aasta arengu-
kava on iseseisvusaja üks olulisemaid 
metsanduslikke dokumente, mille mõju 
kestis kauem kui riiklik iseseisvus. 
Kõike plaanitut ei suudetud küll ellu 
viia, kuid mõtlema peabki suurelt. Oma 
eesmärkides oli arengukava väga ambit-
sioonikas ja kavandatu täiemahuline 
elluviimine oleks neelanud tohutult 
raha. Viimane oli ka põhjuseks, miks 
majandusministeerium keeldus arengu-
kava kinnitamast, pidades selle elluvii-
mist üle jõu käivaks. Samas sattus aren-
gukava elluviimine aega, kus Eesti 
majandusel läks väga hästi, ja see oli ka 
üheks põhjuseks, miks nii palju sellest 
Eesti metsanduse ühest põhjapanevast 
dokumendist ellu viia suudeti. 

Kui tärpentini kohapealse vajaduse suutis  
Kehra uus tehas põhitootmise kõrvalproduktina 
täita, siis kasvõi kampoliga olid keerulisemad  
lood ja seda veeti sisse.

Oma eesmärkides oli arengukava väga 
ambitsioonikas ja kavandatu täiemahuline 
elluviimine oleks neelanud tohutult raha.

Plaani järgi tuli Eesti 
koostöös Kaitselii-
duga katta tiheda  
tulevalvetornide võr-
gustikega. Suure 
maksumuse tõttu jäi 
see enamjaolt tege-
mata. Fotol Kaiavere 
metskonna tulevalve-
torn, üks väheseid 
1930. aastate teisel 
poolel püstitatutest.

Arengukava kohustas 
metskondi rajama  
taimeaedu istutus- 
materjali tootmiseks.  
Ettevõtmist võeti tõsi-
selt ja üle riigi loodi 
sadu väikseid aiakesi.  
Fotol Jõhvi metskonna 
taimeaed.
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Nimetatud dokument on esi-
mene, kus teadaolevalt Sagadit 
mainitud. Kuna tegemist on 
pärandilepinguga, siis loogiliselt 
võttes oli mõis Sagadis olemas 
juba varem. Millal täpsemalt, 
seda ei tea paraku keegi.

Ajast aega aastaringi
Pikk ja sündmusterohke ajalugu 
on pakkunud mõisale rõõme ja 
muresid ning teekond tänasesse 
on kohati olnud üsna keeruline. 
Algusaegadel vahetusid Sagadis 
tihti omanikud ja käest kätte käi-
nud mõisa maine polnud teab 
mis kõrge. Aegade jooksul on 
Sagadi üle elanud mitmeid 
ümbersünde ja tuhast tõusmisi 
ning ühe sellise pööripäeva 
ootuses elame ju tänagi.

Nagu ajalugu on näidanud, 
läheb Sagadil hästi siis, kui mõi-
sal on olemas kindel, tugev ja 
selge tulevikuvaatega omanik. 
Kui von Fockide aadliperekond 
Sagadi 1687. aastal ostis, siis ei 
peetud seda sugugi mitte heaks 
ostuks. See hea tuli ise luua ja 
kui mõis 1919. aastal Fockidelt 
riigistati, siis tuli tõdeda, et 
ühest üsna nurgatagusest valdu-
sest oli tõustud Eestimaa jõukai-
mate mõisate hulka, mida kades-
tasid kõik naabrid ja enamik 
seisusekaaslasi. Nagu kadesta-
vad heas mõttes nüüdset Sagadit 
naabrid nüüdki.

Lahemaa rahvuspargi loomi-
sel 1971. aastal võeti eesmär-
giks renoveerida neli kaitseala 

piiridesse jäävat suuremat 
mõisa, nende hulgas ka Sagadi. 
Kui rahvuspargi juhtkond otsis 
viimasele kohalike ettevõtete 
hulgast rikast kosilast, kes 
oleks valmis sellise suure töö 
ette võtma, langes valik Rak-
vere metsamajandile. 1976. 
aastal algasidki suuremahuli-
sed tööd ja tegelikult panustas 
Sagadi ennistamisse kogu Eesti 
metsasektor. Nii on jäänud 
Sagadi metsarahva hallata 
tänini ja koos sellega on saabu-
vat juubelit igal juhul põhjust 
tähistada kogu metsandusvald-
konnal. Ja sellise ilusa numbri 
puhul oleks patt piirduda vaid 
ühekordse sündmusega, seepä-

on veerandsaja tegutsemisaas-
taga loodusega sinasõprust sõl-
minud umbkaudu 150 000 last. 
Nii on loomulik, et mitmedki 
juubeliaasta sündmustest on 
tihedalt seotud looduskooliga. 
Kindlasti saab meeles peetud 
endisi, praeguseid ja tulevasi 
koostööpartnereid ning tradit-
sioonilistele suvistele, seekord 
vägagi juubelihõnguliste pere-
päevadele lisaks jagub vahvaid 
üllatusi nii kevadesse kui ka 
sügisesse.

Talveaia uus tulemine
Kui Sagadi härrastemaja valluta-
sid vaba riigi tulekuga koolilap-
sed, siis kas nüüd just kadedu-
sest, aga oma tükki ihkasid 
teisedki ning nii tassiti laiali 
suur osa mõisavarast ja mõnin-
gad hoonedki. Eriti ahvatlevad 
olid endise talveaia uhked klaas-
seinad, mille kohalikud talupida-
jad esimesena minema vedasid. 
Sel juubeliaastal saab triiphoone 
aga oma hiilguse tagasi ja reno-

veeritud talveaia avamine on 
kahtlemata saabuva suve üks 
põnevamaid sündmusi. Lisaks 
taimedele saab renoveeritud 
hoones olema ka väljapanek 
Sagadi aianduse ajaloost. Jätkub 
külastajate vaieldamatu lem-
miku ja imetlusobjekti ehk iluaia 
edasiarendus.

Kõike põnevat kõigile!
Loomulikult panustab 
piduaasta õnnestumisse kogu 
Sagadi ühiselt ning vahvaid 
ettevõtmisi leiab lisaks aiale ja 
looduskoolile nii muuseumist 
kui ka restoranist. Juulikuu 
õhtutel kutsuvad taas ülipopu-
laarsed Öömuuseumid, mis 
seekord oma teemade poolest 
samuti juubelilainel ja andmas 
nii oma panust tähistamisse. 
Jälle rõõmustab kõiki Sagadi 
suveteater ja selleaastased 
etendused saavad toimuma 
samuti juulis. Augusti esimene 
nädalavahetus pakub lustimist 
aga suurtele ja väikestele, sest 

rast on seekordsed juubeliette-
võtmised käimas kogu aasta 
vältel.

Looduskool 25
Eesti Vabariigi ajal hakati 
endises luksuslikus mõisahäär-
beris andma kooliharidust. 
Haridust jagatakse Sagadis ju 
tänapäevalgi, täpsemalt loodus-
haridust, ja ikka looduskoolis. 
Tegelikult on sel aastal Sagadis 
tähistada kaks juubelit – suure 
555 kõrval pea sama ilus num-
ber ehk aprillis täitub Sagadi 
looduskoolil 25. tegutsemis- 
aasta. Palju lapsi Sagadi tava-
koolist omal ajal hariduse sai, 
pole teada, kuid looduskoolis 

aset leiavad järjekordsed 
Sagadi puupäevad. Ei jää ole-
mata ka üks suve vahvamaid 
sündmusi ehk 100 kostüümi 
päev, mis sel aastal keskendub 
rohkem just endisaegsetele 
pidulikele rõivastele.

Juubeli pidulaua katab mui-
dugi Sagadi restoran ja kõi-
gest maitsvast pakutavast saab 
osa samuti kogu aasta vältel. 
Nii on suvised tavamenüü 
roadki kantud juubelihõngust 
ja kutsuvad nautima. Oodata 
on eripakkumistega õhtuid 
gurmaanidele ja ära ei unus-
tata ka pere kõige väiksemaid.

Igal juhul ootab Sagadit tegus 
aasta, sest kaks juubelit korraga 
pole naljaasi! 

Vaevalt oskas Helmeyt von Risbiter 1469. aasta püha 
Benedictuse päeval ehk 21. märtsil oma testamenti kinnitades 
aimata, et 555 aastat hiljem on tema kunagistes valdustes 
tegutsemas Eesti üks omanäolisemaid keskusi, mis pakub 
avastamist kultuuri-, ajaloo- ja loodusehuvilisele.
Tekst: Ain Kütt, Helen Luks   Fotod: Tarmo Haud

Sagadi kaks juubelit

Hoidke pilk 
peal ja tulge külla
www.sagadi.ee,  

FB: Sagadi mõis / 
Sagadi manor, 

Instagram: 
sagadimanor
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Heino jõudis jooga juurde 2005. aastal. 
Põhimureks olid seljahädad, ta oli sattu-
nud kolm korda seljavalude tõttu kiir-
abisse. Uuriti, puuriti, kuid otsest prob-
leemkohta ei leitud. Seljalülide vahelt 
sopistus disk mingil määral välja ja 
avaldas survet närvidele. „Otsest vaja-
dust operatsioonile ei leitud ja nii ma 
siis otsustasin ise hakata oma seljaga 
tööle, et seda tugevdada ja seljamure-
dest lahti saada,“ meenutab ta.

Selleks tundusid head jooga asendid – 
eriti selja liikuma saamiseks, aga ka 
kogu keha tugevdamiseks. Joogaga 
kaasneb ka mentaalne lõdvestus – medi-
tatsioon, mis annab vaimule ja meelele 
rahu ja kosutust. Vabastab liigsest 
muretsemisest, ülemõtlemisest – see on 
peamine tervisehädade põhjus.

„Aastal 2007 olin kuuajalisel rahvus-
vahelisel joogaõpetajate kursusel Poo-
las, elasime kuu aega nagu joogid, väga 
puhta ajurvedaliku toitumise, hingamis-
harjutuste, meditatsioonide, satsang’ide, 
inimese füüsilise ja energiakehade 
tundma õppimisega,“ räägib Heino elu-
muutvast kogemusest.

Pärast kursust on ta erinevatel aja- 
perioodidel juhendanud ka joogatunde, 
praktiseerinud enda tarbeks. Nüüdseks 
oskab ta enda jaoks valikut teha ja 
mõista, mida ja mis asendeid keha  
mingil ajal vajab. Kindlad harjutused  
on muutunud igapäevase hommik- 
võimlemise rutiiniks. Jooga kõrvalt 
tegeleb ta veel paljude muude vaimsete 
praktikatega.

„Jooga olemuseks on füüsise ja meele 
tasakaal ja harmoonia. Läbi füüsiliste 
harjutuste ehk asana’te tegemise rahu-
neb ka meel ning meelerahu omakorda 
aitab ka füüsisel paremini lõdvestuda,“ 
võtab Heino kokku jooga olemuse. 

Metsajooga maaletooja
Rääkisime Pähni külastuskeskuse teabetöötaja Heino Palliga, kes 
on joogast palju abi saanud. Ta on töötanud välja ka metsajooga 
harjutused, mida saad sinagi kaasa teha.

RMK YouTube’i 
kanalil on link 
harjutustega  

olemas!

KOTKAS
Lend – seisa sirgete jalgadega, painuta keha 
ette 90°, too käed kui kotka tiivad külgedelt üles, 
vaade otse ette, naeratus...
Tiivapööre – saab lennu asendist, parem käsi 
liigub vasaku jalalaba peale, vasak käsi taeva 
poole, parem jalg põlvest ette kõverdatud, vasak 
jalg sirge; ja teisele poole - vasak käsi liigub 
parema jalalaba peale, parem käsi taeva poole, 
vasak jalg põlvest ette kõverdatud, parem jalg 
sirge. Tee tiivapöördeid ühele poole, teisele poole 
nt 3–5 korda või tunde järgi.

HUNT
Ringutab – jalatallad, kannad maas,  
käed maas, puusad üleval, pea ja kael  
maha painutatud, vaatad oma põlvi ja  
sellest asendist liigud edasi…
Ulub – asendisse, käed, jalad ei muuda 
asukohta, jäävad paigale, kus on, puusad 
liiguvad alla ja keha sirutub käte vahelt üles,  
pea kuklasse, puusad on maast õhus, ei puutu 
maha. Tee seda ühest asendist teise asendisse 
minekut 3-5 korda või tunde järgi.

LIBLIKAS
Leia tunde järgi sobiv puu,
seisa küljega puu kõrvale,
pane üks käsi vastu puud 
ja teine käsi vii samuti üle 
pea vastu puud, tõsta 
puust kaugemal asuv  
jalg üles, siruta üles, 
taevasse…
Tee seda harjutust ka
teisele küljele.

JÄNES
Võta kükkis asend, 
kannad maas,
siruta selg,  
kael, pea sirgeks –
pilvedesse…  
aja kõrvad kikki –
kuulata. Lõdvestu – 
siili asendis...

SIIL
Võta kükkis asend, kannad maas,
keha vajub põlvedele, võta kätega
ümber põlvede, pea vajub ette,
lõdvesta selg, kael, pea…
Tee jänese ja siili asendit 
vaheldumisi.

PÜSTINE  
KALA
Kerge harkseis, käed 
selja taga sõrmseongus, 
pea painutatud 
kuklasse, rind ette – 
käed sirutuvad maa 
poole, rindkere on 
avatud, hinga sügavalt 
läbi nina 5–7 korda. 
Lõdvestuseks – tee 
vastupainutus, küür
selga, pea vajub rinnale.

PUU
Tasakaalu harjutus – üks 
jalg põlvest kõverdatud, 
põlv suunaga küljele, too 
jalatald toetuma sirge 
jala põlve peale, kui keha 
leidis tasakaalu, too 
väljasirutatud käed üle 
pea, peopesad kokku, 
hoia tasakaalu. Kui 
tunned ennast väga 
hästi, proovi hoida poosi 
silmad kinni.
Tee seda harjutust
ka teisele jalale.

Tekst: Anu Lill  
Fotod ja illustratsioon: erakogu ja Heino Pall
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Teabe- ja dokumendihaldus-
spetsialist Kim-Ly Hoang män-
gib käsipalli ning on esindanud 
Eestit vabariigi koondises.

1. Kui kaua oled harrastanud käsipalli 
ja kuidas selle spordialani jõudsid?
Nagu ikka, käidi koolides erinevaid ala-
sid tutvustamas. Mäletan, et mul oli 
valik, kas minna balleti- või siis käsi-
pallitrenni. Õnneks tuli otsus kiirelt, 
sest pallimängud olid mind lasteaiast 
saati köitnud. Nii olengi nüüdseks väi-
keste pausidega kokku 24 aastat selle 
spordialaga tegelenud.

2. Suuremad saavutused ja 
meeldejäävaimad võidud-kaotused?
Isiklikus võtmes on suurimaks saavutu-
seks olnud see, et olen saanud esindada 
Eesti koondist alates 2006. aastast kuni 
2021. aastani, mil pidin tõdema, et 

vigastused ei lase enam samamoodi jät-
kata. Meeldejäävaimaks kaotuseks ja 
võiduks on 2017. aastal toimunud Eesti 
meistrivõistlused naiste meistriliigas, 
kus me küll kaotasime viimase finaal-
mängu 1 punktiga, kuid kahe mängu 
kokkuvõttes oleks pidanud vastane 
võitma meid 8 väravaga. Seega suut-
sime siiski kukutada mitmeaastase 
valitseva meistri troonilt ja haarata tiitli 
endale.

3. Kas harrastad ka praegu ja kui 
sageli? 
2021. aastast siirdusin mängima  
Aruküla/Mistra võistkonda ja mängin 
seal tänaseni, küll mitte sellel tasemel, 
mis paar aastat tagasi, kuid püüan olla 
meie väga noorele võistkonnale toeks 
oma kogemuste ja teadmistega. Tren-
nid toimuvad kolm korda nädalas, 
lisaks käivad kõik vähemalt korra 
nädalas jõusaalis.

4. Mida see harrastus sulle lisaks 
tervislikule elustiilile andnud on?
Ikka palju meeldejäävaid mälestusi ja kind-
lasti väga toreda käsipalli sõprusringkonna, 
kellega neid aeg-ajalt meenutada. 

1. Kui kaua oled krossiga tegelenud?
Vahelduva eduga umbes üheksa aastat. 
Vahepeal oli paariaastane paus ja aastal 
2020 hakkasin jälle tihedamini sõitmas 
käima.

2. Kuidas selle spordialani jõudsid?
Ilmselt isa kaudu. Isal oli vana IZ 
Planeta mootorratas, mis oli ringi 
ehitatud motokrossi ja maastikul 
sõitmise jaoks. Juba lapsepõlvest on 
pildid, kui isa mind lenksule võttis ja 
sõitma viis. Mida vanemaks sain, 
seda suurem huvi mototehnika vastu 
tekkis, lõpuks päädiski see sellega,  
et 12. sünnipäevaks sain päris enda 
väikse krossimootorratta.

Sealt edasi täismõõdus krossiratta 
peale jõudsin 15-aastaselt. 2014. aastal 
tegin kaasa oma esimese võistluse har-
rastajate klassis, mis kahjuks ei läinud 
eriti hästi ja lõppes tsikli rikke tõttu kat-
kestamisega. Pärast seda kadus mõneks 
ajaks huvi ja motokross jäi tagaplaanile. 
Kuni aastani 2020, kui motokrossi enda 
jaoks uuesti avastasin, samal ajal liitu-
sin ka Karksi Racing Team motoklu-

biga. Ühiselt korraldatakse treening-
päevi ja klubisiseseid võistlusi.

3. Suurimad võidud-kaotused?
Suuri võite ei ole kahjuks õnnestunud 
noppida ja pigem olen harrastustasemel 
sõitja, aga ilmselt kõige meeldejäävam 
on aasta 2021, kui õnnestus mitmel 
võistlusel kaasa teha. Siiski ei läinud 
kõik nii nagu planeeritud ja 2021. aastal 
lõpetasin hooaja sügisesel võistlusel 
rangluumurruga. See aga ei heidutanud 
ja paarikuuse taastumisaja järel olin 
tsikli seljas tagasi.

4. Kui tihti rajale jõuad?
Viimastel aastatel on aega oluliselt 
vähemaks jäänud ega saa nii palju 
motokrossile pühenduda, kui tahaks. 
Proovin siiski suvel võimalikult palju 
rajale jõuda ja talvisel ajal hoian ennast 
muude treeningutega vormis. Moto-
kross õpetab distsipliini, sest ükski saa-
vutus ei tule kergelt. Teisalt on see 
vaimselt väga vabastav – kuna füüsiline 
pingutus on nii suur, siis on pärast igat 
sõitu pea mõtetest tühi. 

Terves kehas terve vaim!
Tekst: Anu Lill 
Fotod: erakoguVõib kõlada klišeena, kuid nii on. Tuleb välja, et suur 

osa meie töötajatest tegeleb sportlike harrastustega.

Meiega hiljuti liitunud analüütik Viljar Veeväli sõidab motokrossi.

Liigume! 
Tööandjana on RMK-le oluline panus-
tada töötajate tervisesse. Oleme teinud 

kõikidele töötajatele kättesaadavaks 
Stebby maksuvabade teenuste kasuta-

mise ja nüüd tahame alustada uue 
algatusega – Tervisekuu 2024, mis 

leiab aset maikuus. Jälgi sise-
veebist uudiseid!
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Metsakorraldaja Andres  
Rootalu käib mägimatkamas.

1. Kui kaua oled mägimatkamis- 
huviline olnud?
Tegelen sellega juba 20 aastat.

2. Kuidas sellise harrastuseni jõudsid?
Tekkis huvi, kuna selline reisistiil või-
maldab sihtkohti näha täiesti teisest kül-
jest. Et tegemist on alpinismi ja mägi-
matkamise kombinatsiooniga, on see ka 
spordi eest.

3. Suurimad võidud-kaotused?
Alpinismis on eesmärgiks ikka tippu 
jõuda, kuid alati see ei õnnestu. See käib 
„mägede eluga“ kaasas.

4. Kui tihti mägimatkale jõuad?
Eks ikka sooviks jõuda sagedamini, kuid 
aastate jooksul on käidud Lapimaal, Altais, 
Kõrg-Tatrates, jalgrattareisil Bosnias ja 
Hertsegoviinas, kolm korda Elbrusel, 
Gruusias Kazbekil, kahel korral Tetnuldil, 
Kõrgõzstanis Leninil, Alpides Mont 
Blancil, Iraanis Damāvandil, Mehhikos 
Orizabal. Sel sügisel käisin Dolomiitides. 

1. Kuidas taliujumiseni jõudsid? 
Taliujumiseni peab tõesti ise jõudma. Surves-
tamine siin ei aita, peab endas selgusele 
jõudma, kas, miks ja milleks seda teha. Kui 
need vastused on olemas, on ülejäänud juba 
tehniline pool. Aga kindlasti ei saa mainimata 
jätta teiste taliujujate eeskuju.

Minu taliujumised on alati alanud sujuvalt 
suvel-sügisel, liikudes talvehooaega. Olen alati 
imetlenud talvel alustajate vaprust. Kohe järve, 
olgu vesi kas või null kraadi! RMK Võru taliu-
jujate grupp on praegu veel kaheliikmeline – 
lisaks minule käib vees Kagu regiooni analüütik 
Tanel Viljamaa. Aga grupi toetajaliikmeid ja 
kaasaelajaid jagub ning kes teab, võib olla 
lisandub talisuplejaid lähiajal veelgi.

2. Kus ja kui tihti vees käite?
Ujumiskohaks on meil Kubija järv, mis on ametlik 
talisupluskoht. Jääauku ei pea enam raiuma, seda 
teeb aeraator. Talisuplemas olen käinud viis aastat, 

vahelduva eduga kolm talve. Üheks motivaatoriks oli 
väljakutse, kas suudan käia järjest ujumas 365 päeva… 
Ja peab ütlema, et see oli pingutust väärt!

3. Mida talisuplus annab?
Alati on pärast ujumist parem olla kui enne, ja suu 
on kõrvuni. 

1. Kui kaua olete koos maratone 
jooksmas käinud?
Esimene ühine maraton oli 2008. aastal Ber-
liinis. See oli minu jaoks esimene ja Erkkile 
kuues maraton. Otsus ühiselt Berliini minna 
sai tehtud muide RMK 2007. aasta jõulupeol 
Viljandis Ugala teatris. Headel pidudel tule-
vad ikka head mõtted.

2. Suurimad võidud-kaotused?
Ei oskagi öelda, kaotusi ei ole ja saavu-
tuste mõttes oleme oma parimad sportli-
kud tulemused teinud mitukümmend aas-
tat tagasi. Me ei käi jooksmas ei võidu ega 
koha peale. Iga maratoni finiš on oma-
moodi võit. Toon välja 2017. aasta Mount 
Everesti maratoni, kus võiduks sai lugeda 
juba 5300 meetri kõrgusele stardijoonele 
jõudmist. Kaks ameeriklast meie 20-liik-
melisest üsnagi rahvusvahelisest grupist 
sõidutati eelmisel õhtul raskete mäehai-
guse tunnustega helikopteriga baaslaagrist 
otse Katmandu haiglasse. Siis oli küll 
järgmisel hommikul päikesetõusu ajal 
enam-vähem normaalse enesetundega 
starti oodates tunne, et nüüd on tehtud – 
see 42 kilomeetrit veel ära joosta, sellega 
saame ikka hakkama.

3. Kui tihti jooksurajale jõuate ja  
kui tihti välismaratone jooksete?
Ka see on aastate lõikes olnud erinev. Erkki on 
varasematel aastatel osalenud ka suusa- ja ratta-
võistlustel ning tegelenud arvestataval tasemel 
triatloniga (läbinud näiteks viis korda täispika 
triatloni). Mina olen piirdunud jooksmisega ja 
kui esimestel aastatel läbisin aastas üks-kaks 
maratoni, siis viimastel aastatel keskmiselt viis 
kuni seitse maratoni ja lisaks mõned lühemad 
jooksud. Erkki aga on jooksnud näiteks 2015. 
aastal koguni 28 maratoni. Minul on välismara-
tonide osakaal olnud kogu aeg suurem. See on 
olnud reisimise viis – natuke sporti teha ning 
siis niisama ring vaadata ja elu-oluga tutvuda.

Minu 68 maratonist 42 on joostud väljaspool 
Eestit paarikümnes riigis. Enamikul kordadel 
oleme käinud koos, enamasti veel mõne sõbra 
või peredega.

4. Mida on ühisharrastamine teile lisaks 
sportlikule elustiilile veel andnud?
See on reisimise viis, kuidas koos sõprade ja 
perega aega veeta. Me kumbki ei ole erilised 
rannas puhkajad või linnaturistid. Need võivad 
samuti asjaga kaasas käia, aga enne tahaks ikka 
maratoni joosta. Ka söök ja jook maitsevad 
paremini, kui üks mõnus pingutus on seljataga. 

Taliujumine on Eestis viimastel aastatel tohutult populaarsust kogunud.  
Võru metsakorraldaja Juho Joonas räägib, kuidas nad Võru kontori meeskonnaga 
karastamist harrastavad.

2022. aasta Metsamehe kevadnumbrist sai lugeda, 
kuidas Kagu regiooni juht Kristo Kokk ja puidu- 
energeetikatalituse juht Erkki Etverk üheskoos jooksu- 
kilomeetreid koguvad. Vahepeal on lisandunud uusi sihtkohti,  
kus tandemina jooksmas käidud.

Vierramvare 
(1711 m). Esi-
mene isa ja poja 
tipupilt. Tuhat 
meetrit tõusu ja 
pärast laskumist 
võttis kokku 
aega kümme 
tundi.

Tel Avivi maraton 
2023. aasta  
24. veebruaril – 
Eesti sünnipäeval. 
„Kõige turvatum 
maraton, kus 
oleme käinud,  
aga nagu teada, 
siis niipea kahjuks 
sinna riiki enam 
jooksma ei pääse.“

2023. aasta suvel Püreneede 
mäestikus Hispaanias (sinises 
riietuses Erkki). Sellistes oludes 
kulus 42 kilomeetri läbimiseks 
ligi kaheksa ja pool tundi.

Tanel Viljamaa talisuplemise lugu
Mina alustasin talisuplusega tõesti alles sel tal-
vel. Tekkis huvi, kui suur eneseületus see on ja 
kas saan üldse hakkama. Tänud Juhole, kes 
mind natuke julgustas ja mõned näpunäited 
jagas. Selgus, et pole hullu midagi – juba esime-
sel korral käisin vees ära ilma huilgamata. Iga 
korraga olen vees ikka sekundi murdosa kauem 
ja hommikune kümblus on juba rutiinseks muu-
tumas. Püüan jätkata ja soovitan seda omapärast 
hommikust äratust teistelegi. 

Juho Joonas kõige vasakpoolsem ujuja, 
Tanel sinise rätikuga paremal.
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MÄRTS
40 Küllike Eder

3.03
Põlula kalakasvatustalitus, 
vanemkalakasvataja

45 Helbe Peiker
4.03
Õigus- ja hangete osakond,
hankespetsialist

55 Kaupo Tomp
5.03
Edela piirkond,
raietööline

45 Kadi Sirge
6.03
Kullenga taimla,
taimlatööline

40 Mikk Männiste
8.03
Metsamajandusosakond,
metsamajanduse spetsialist

55 Marko Trave
12.03
Metsaosakond,
planeerimise peaspetsialist

60 Margus Tihkan
13.03
Edela piirkond,
metsakorraldaja

40 Toomas Valk
13.03 
Külastuskorraldusosakond,
loodusvaht

45 Andres Lavrenov
16.03
Metsaosakond,
metsaülem

60 Agur Kuusk
21.03 
Edela piirkond,
raietööline

65 Ülar Trumm
21.03  
Kagu piirkond, 
raietööline 

50 Ilmar Roosioks 
25.03  
Kirde piirkond, 
raietööline

40 Kairi Leemets 
26.03  
Sagadi metsakeskus, 
müügijuht 

50 Andres Ahu 
30.03  
Kirde piirkond, 
raietööline

65 Inge Kekkonen 
30.03 
Raamatupidamine, 
raamatupidaja

40 Taavi Paade
30.03
Tartu taimla,
traktorist

APRILL  

55 Alar Jõgimaa
05.04
Kirde piirkond,
raietööline

70 Tiit Ruus
06.04
Kirde piirkond,
metsakasvataja

55 Margus Kivi
11.04
Edela piirkond,
metsakorraldaja

40 Hannes Arula
12.04
Edela piirkond,
metsakorraldaja

30 Timmo Tuul
14.04
Kagu piirkond, 
metsakorraldaja

50 Aivo Vares
17.04
Taimla- ja seemne-
majandusosakond, 
seemnemajanduse 
peaspetsialist

65 Uno Jõgi
17.04
Lääne piirkonna
varumisjuhi tiim, 
forvarderioperaator

60 Kersti Leilop
19.04
Edela piirkond,
metsakasvataja

30 Danel Kanarbik
20.04
Kagu piirkond,
raietööline

65 Anne Laisk
25.04
Tartu taimla, 
taimla oskustööline

40 Anu Lill
30.04
kommunikatsiooniosakond, 
turundusjuht

MAI

50 Jan Ruukel
03.05 
Looduskaitseosakond,
looduskaitse tööjuht

50 Romet Jürgenson
03.05
Edela regioon,
tarnejuht

65 Silvi Väärtnõu
04.05
Kinnisvaraosakond,
koristaja

55 Jüri Lattu
06.05
Kirde piirkond,
metsakorraldaja

35 Meelis Reha
07.05
IT-osakond,
IT vanem 
arendusspetsialist

25 Egert Lepiksaar
09.05
Kirde piirkond,
raietööline

70 Ülo Lindjärv
12.05
Metsaparandustalitus, 
metsaparandaja

55 Alvar Agan
17.05
Kirde piirkond,
raietööline

65 Toomas Otsa
19.05
Edela piirkond,
metsakorraldaja

65 Jüri Kähr
10.08
Kagu piirkond, 
raietööline

60 Maie Rummel
12.08
Metsaparandustalitus, 
metsaparandaja

40 Krista Pärn
13.08
Õigus- ja hangete osakond, 
hankespetsialist

45 Helen Tuusti
18.08
Looduskaitseosakond, 
looduskaitsespetsialist

55 Marju Paas
18.08
Külastuskorraldusosakond, 
kavandamisspetsialist

65 Arnold Vaaks
21.08
Kirde piirkond, 
raietööline

60 Gunnar Kurm
24.08
Marana taimla, 
taimlatehnik

40 Krista Kallas
26.08
Tartu taimla, 
taimlatööline

70 Maie Kaja
31.08
Sagadi metsakeskus, 
muuseumi teenindaja

60 Kalev Viiksaar
21.05
Kirde piirkond, 
metsakorraldaja

55 Arno Undrits
23.05
Kagu piirkond, 
raietööline

55 Märt Kapsta
23.05
Külastuskorraldusosakond,
loodusvaht

45 Toomas Väät
28.05
Metsakasvatustalitus, 
juhataja

JUUNI 
50 Silver Sams

02.06
Külastuskorraldusosakond, 
loodusvaht

20 Kerttu Lepik
03.06
Kvaliteedi- ja 
teabehaldusosakond,
administraator

45 Svetlana Cherikova
06.06
Kullenga taimla, 
taimlatööline

65 Jüri Orlov
07.06
Kinnisvaraosakond, 
ehitusspetsialist

30 Kertu Orgus
08.06
Sagadi metsakeskus,
vanemtoateenindaja

75 Koidu Simson
10.06
Metsaosakond, 
metsaülem

60 Reet Paal
22.06
Kinnisvaraosakond, 
koristaja

JUULI

55 Mart Mardiste
01.07
Tartu taimla,
taimlatööline

50 Eleri Laidma
05.07
Metsaosakond, 
maakorraldustoimingute 
spetsialist

50 Kairi Kessler
08.07
IT-osakond, 
majandustarkvaraspetsialist

60 Ilmar Berggrünfeldt
11.07
Lääne piirkonna 
varumisjuhi tiim, 
logistik

45 Anne Merivald
14.07
Sagadi metsakeskus, 
teabespetsialist

60 Raivo Kuusma
16.07
Kagu piirkond, 
raietööline

50 Rein Kilgi
21.07
Metsaparandustalitus, 
metsaparandaja

60 Urve Jõgi
21.07
Metsaosakond,
maaõiguse spetsialist

40 Reelika Järv
24.07
Tartu taimla, 
taimlatööline

55 Aimar Pärnalaas
30.07
Puiduturustusosakond, 
raieõigusspetsialist

AUGUST

55 Küllike Sisask
02.08
Külastuskorraldusosakond, 
teabejuht

45 Tanel Täheste
03.08
Tartu piirkonna  
varumisjuhi tiim,
varumisjuht

50 Jaak Kask
07.08
Kirde piirkond, 
metsakorraldaja

45 Raimond Reiska
09.08
Kirde piirkond, 
metsakorraldaja
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RMK teabejuht Taavi Tatsi „avastas“ 
Eesti teadaolevalt kõrgeima ebatsuuga 
(Pseudotsuga menziesii), kui ta Pähni 
külastuskeskuse jaoks õppeprogrammi 
ette valmistas. „Mäletasin, et Hendrik 
Relve on rääkinud ebatsuugast kui puust, 
millel on eeldusi väga kõrgeks kasvada, 
ning seetõttu ajasingi Tellingumäel pea 
kuklasse. Puud seirates tekkis mul kaht-
lus, et tegu võib olla 40-meetriste puu-
dega,“ rääkis Tatsi.

RMK metsakorraldaja Üllart Länik, 
kaugseire osakonna juhataja Tauri  
Arumäe ning Eesti Maaülikooli kaas- 
professor Allan Sims mõõtsid puud 
maapealse laserskanneri (lidari) abil ära 
ja selgus, et üks puu on lausa 44 meetrit 
kõrge. Tõenäoliselt on 44-meetrine eba- 
tsuuga Eesti kõrgeim oma liigi esindaja. 
Teised puud jäid ka kõik 40+ kõrgusse, 
üks puu jäi liidrist 70 sentimeetriga alla. 
Tema kõrguseks mõõdeti 43,3 meetrit.

Ebatsuugadega samas grupis kasvavad 
Tellingumäel ka auväärses eas männid ja 
lehised. Neil, nagu ebatsuugadelgi, on 
vanust ligi 140 aastat (sünniaeg hinnan-
guliselt 1886).

Puud kasvavad kunagise Taheva mõisa 
metsamaadel. Kuidas need puud 140 
aastat tagasi mulda said, ei ole teada, 
kuid sel ajal oli mõisnikuks Taheval 
Maximilian von Wulf, kes oli ka mõisa 
viimane omanik.

Veelgi kõrgeid ebatsuugasid
Valgamaa saab rõõmustada teistegi kõr-
gete ebatsuugade üle – Sangaste lossipar-
gis kasvavad ebatsuugad, millest kõrgei-
mal on pikkust 43,2 meetrit. Varem on 
seda puud peetud kõrgemaks – 43,5-meet-
riseks, kuid sellegi puu mõõtsid RMK 
töötajad lidariga ära hiljaaegu, nii et tegu 
on täiesti värskete andmetega. Ebatsuugad 
on lossiparki istutanud krahv Friedrich 
Georg Magnus Berg 20. sajandi alguses.

44 meetrit on puu jaoks uhke kõrgus, 
kuid ebatsuuga võib kasvada ka ligi saja 
meetri kõrguseks. Eestis on ebatsuuga 
võõrliik, puu kodumaa on Põhja-Ameeri-
kas ja Aasias.

Ebatsuugal on tugev puit, mida kasuta-
takse valdavalt ehituses. Eestis kasvavad 
ebatsuugad enamasti haljasaladel.

Raamatus „Mõtsa ja tagasi“ on Jaan 
Kaplinski pakkunud, et ebatsuugat võiks 
nimetada tuglaseks. „Ma mõtli, et võinu 
paremb tuglasses kutsu, vanemb nimi oll 

tõsel Douglasia.“ Inglise keeles ongi 
ebatsuuga Douglas-fir.

Eesti kõrgeimad puud
Valgamaal kasvab veel teinegi Eesti kõr-
geim puu – harilik haab (Populus tre-
mula), millel on kõrgust 43,2 meetrit. 
Rohkem kui 43 meetrit on kõrgust ka 
kõrval kasvavatel haabadel. Puu kasvab 
Otepää vallas Tiidu külas. Tema asukoha 
kaardil leiab RMK Loodusega Koos 
lehelt ning puu on looduses tähistatud.

Ka Eesti kõrgeim ebatsuuga on plaanis 
tähistada ning selle asukoht Loodusega 
Koos lehele kanda.

Eestimaa kõrgeim elus puu on Põlva-
maal Ootsipalu orus kasvav harilik mänd 
(Pinus sylvestris), millel on kõrgust 46,6 
meetrit. Ootsipalu hiiglane on ka maa-
ilma kõrgeim harilik mänd.

Ootsipalu männist kõrgem on aga seal-
samas asuv harilik kuusk (Picea abies) – 
48,48 meetrit, kuid kahjuks on ta kuiva-
nud, ent püsib endiselt vapralt püsti. Ka 
Ootsipalu hiiglased on looduses tähista-
tud ja nende asukoha leiab Loodusega 
Koos lehelt. 

Valgamaal mõõdeti Eesti 
kõige kõrgem ebatsuuga
Tõenäoliselt Eesti kõrgeim ebatsuuga kasvab 
riigimetsas RMK Tellingumäe vaatetorni ja 
lõkkekoha lähistel koos teiste sama masti 
ebatsuugade, lehiste ja mändidega. Tornist 
avaneb uhket kasvu puudele hea vaade.

Tekst: Kristiina Viiron 
Fotod: Taavi Tatsi 

Kuidas  
ebatsuugat 
mõõdeti
Mõõtmiseks kasutati maa-
pealset laserskannerit (lida-
rit). Puud skaneeritakse 
mitmest suunast, mille 
tulemuseks on eri vaate-
punktidest saadud kolme-
mõõtmeline punktipilv. See 
„mätsitakse“ hiljem üheks 
punktipilveks kokku. Kui 
see tehtud, tuleb punktipil-
ves määrata maapind ja 
hinnata juurekael ning 
mõõta kõige tipmise pee-
gelduse kõrgus ja vahekau-
gus juurekaelast.

Allikas: Tauri Arumäe
Foto Eesti kõrgeima ebatsuuga 
väljalõige punktipilvest.

Uus rubriik 
võtab luubi alla 

põnevad looduslikud 
protsessid ja küsib – 

kuidas on see 
võimalik?! 

RMK 
metsakorraldaja 
Üllart Länik Eesti 
kõrgeima ebatsuuga 
juures.
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29. jaanuaril, nädal enne 
90-aastaseks saamist, lahkus 
meie hulgast kauaaegne 
kolleeg, tubli töömees ja 
kohaliku elu edendaja Heino 
Peets.

Heino Peets sündis 7. 
veebruaril 1934 Virumaal 
tollases Tudulinna vallas 
Oonurme külas. Tema koolitee 
algas kodukülas ja jätkus Tudu 
koolis. Pärast tollase 
7-klassilise põhihariduse 
omandamist õppis ta Kuremaa 
Metsakoolis, mille lõpetamise 
järel 1952. aastal asus tööle 
Jõhvi Metsamajandi Kuremäe 
metskonda. Seal töötas Heino 
Peets 1. maini 1965, olles 
vahepeal ka abiellunud ja veetnud kolm aastat 
armeeteenistuses. 1959. aastal jätkas Heino 
õpinguid Jõgeva Metsamajandustehnikumis, kuid 
need katkesid suure töökoormuse tõttu, sest lisaks 
põhitööle tuli palju tegelda ühiskondliku tööga 
ametiühingu liinis. Aga Heino oli usin iseõppija, 
ajapikku omandas ta laialdased teadmised mitmelt 
alalt. Ta tundis suurt huvi looduse, kohaliku ajaloo, 
fotograafia ja kõikvõimaliku tehnika vastu.

Heino oli printsipiaalne ja kohusetundlik mees 
ning nagu tol ajal kombeks, suunati selliseid inimesi 
vastutusrikkamatele töökohtadele. Nii pakuti talle 
1965. aastal Kohtla-Järve Kalakaitseinspektsiooni 
rajooniinspektori ametikohta. See töö oli lausa 
eluohtlik, sest vastaseks olid karmid Ida-Virumaa 
röövpüüdjate jõugud. Kui kahe aasta pärast läks 
olukord kriitiliseks ja kalakaitsjana enam jätkata ei 
saanud, suunati Heino alates 11. maist 1967 
juhtima Põlula riiklikku kalamajandit. Nii kolisid 
nad koos abikaasa Elsaga Lääne-Virumaale 
Põlulasse Lavi külla, kuhu jäid kogu ülejäänud 
eluks. Kokku töötas Heino kalamajandi direktori 
ametikohal 29 aastat. Töö ei olnud kerge – 
nõukaaja tingimustes oli puudus kõigest, 
kalasöötadest kuni kvalifitseeritud tööjõuni. Siiski 
suudeti forellikasvandust Põlulas ikka edasi 
arendada. Siin kasvatatud vikerforelli noorkalu ning 
viljastatud marja müüdi edasikasvatamiseks Eesti ja 
ka teiste liiduvabariikide forellikasvandustele. Võib 
öelda, et Põlula forellikasvandus oli kuulus üle terve 
Nõukogude Liidu. Igapäevaseid muresid oli rohkesti 
– palju rasket käsitsitööd ja tööjõu liikuvus suur, 
ometi tuldi toime. Ka abikaasa Elsa oli toeks 
kalamajandi töö korraldamisel. Oma pikaaegseid 

kaastöötajaid Heino hoidis ja rääkis 
neist hiljemgi suure soojusega.

1990. aastate algul, 
majanduslikult rasketel aegadel, 
suutis Heino hoida kalakasvanduse 
toimivana ja riigivara kõik ilusti 
alles. Tänu sellele osutus 
võimalikuks ka kalamajandi 
uuestisünd 1994. aastal, mil 
keskkonnaminister asutas Põlula 
kalamajandi asemele uue, 
ministeeriumi hallatava asutuse – 
Põlula kalakasvatuskeskuse. Uued 
tulijad võttis Heino vastu suure 
sõbralikkuse ja abivalmidusega. 
Ilma tema toeta ei oleks asutuse 
käivitamine võimalik olnud. Heino 
töötas kalakasvatuskeskuses 
majandusjuhatajana ligi 20 aastat, 

aidates oma kogemuste ja teadmistega igati kaasa 
selle arendamisele. Ta oli nagu maja lukk, 
kohusetundlik ja väga usaldusväärne. Heino oli ka 
ühiskondlikult aktiivne, aidates paljudel aastatel 
Rägavere vallavolikogu liikmena korraldada valla 
elu. Nooremana oli ta kõva jahimees, aga 
fotograafia jäi tema huvialaks elu lõpuni.

Kui Põlula kalakasvatuskeskus liideti 2014. 
aastal RMK-ga, oli Heino nõus tööd jätkama, olles 
ise juba ligemale 80-aastane. Temast ja tema 
tohutust elukogemusest oli palju abi, sest ta teadis 
ja mäletas asju, millest nooremad ei saanudki 
midagi teada. Kokku kestis Heino töömehepõlv  
70 aastat, sellest 55 aastat Põlula kalakasvanduse 
heaks. Pensionil jõudis see tubli töömees olla 
ainult poolteist aastat.

Heinol oli oma pikast töömeheteest nii mõndagi 
pajatada. Ta tundis metsa ja metsloomi ning 
hoolimata sellest, et elutööks kujunes 
kalakasvatus, pidas ta ennast ikka natuke ka 
metsameheks. Tal oli hea huumorimeel ja 
haruldane jutustamisoskus. Koosviibimistel 
nautisime tema lugusid mets- ja inimloomadest. 
Kahju, et ei taibanud neid lugusid salvestada 
tulevastele põlvedele.

Heino Peets oli siinkandis nagu põlispuu 
maastikupildis – mäletatavate aegade algusest 
alati olemas. Kui puu murdub, jääb maastik ju 
alles, aga pilt on esialgu võõras ja nukker.

Jääme Heinot mäletama sügava tänutundega 
tema suure elutöö eest, mille jätkajad nüüd oleme.

Ene Saadre
RMK Põlula kalakasvatustalitus

Heino Peets
07.02.1934–29.01.2024

LUUA METSANDUSKOOL
KATAB EESTI PRAKTILISE
METSANDUSHARIDUSEGA
JA TIPPTASEMEL
OSKUSTEGA.

LUUA METSANDUSKOOL
KATAB EESTI PRAKTILISE
METSANDUSHARIDUSEGA
JA TIPPTASEMEL
OSKUSTEGA.

• Tasuta õppimine igas 
vanuses õppijale.

• Kutseeksamid 
metsandussektori 
töötajatele.

• Erialased täiendkoolitused 
nii asutustele kui 
eraisikutele.

• Tipptasemel ruumid 
koostöökohtumisteks.

Tarkuste ja oskusteni viib:
www.luua.ee

Metsur 
Arborist 

Taksaator 
Matkajuht 

Metsakasvatus 
Puukooliaednik 
Maastikuehitaja

Harvesterioperaator 
Forvarderioperaator 

Metsaväljaveo autojuht 
Puittaimede spetsialist 

Metsamajanduse spetsialist

78 Metsamees nr 1 (150) / 2024

In memoriam




